
از سوی دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه عنوان شد

یک پیشنهاد برای رفع بلاتکلیفی آیفون ۱۴
خریدار  دبیــر انجمــن واردکننــدگان تلفن 
همراه با بیان اینکه در مورد آیفــون ۱۴ یک بازار 
مکاره ایجاد شــده و عده ای مدعی هستند که در 
حال ســاختن یا وارد کردن آنتن دائمی هستند، 
پیشنهاد داد که با توجه به تصمیم مجلس مبنی بر 
اینکه حداقل سود گمرکی موبایل های بالای ۶۰۰ 
دلار، ۱۵ درصد و عوارض کالای مسافری حداقل 
دو برابر این رقم اســت، می توان یک تعرفه معقول 
برای واردات آیفون ۱۴ در نظر گرفته شــود تا هم 
برای دولت عایدی داشــته و هم تکلیف وضعیت 

تجاری مشخص شود.
مهدی عبقــری، دربــاره جدیدتریــن وضعیت 
رجیستری آیفون ۱۴ اظهار کرد: همچنان منتظر 
تصمیم گیــری در رابطــه با آیفون ۱۴ هســتیم. 
اما خــارج از بحث آیفــون ۱۴، باید بــه این نکته 
اشــاره کرد که الآن در دنیا معــدود کالای اصلی 
آیفون های مدل ۱۳ به پایین پیدا می شود، چرا که 
عملا تاریخ آن ها گذشــته و این کالاها در مواردی 
فاقد کیفیت لازم است. درخواست ما این است که 
یک تصمیم جدی برای این وضعیت گرفته شــود. 
در اصل وقتی سری جدید آیفون عرضه می شود، 
سایت شرکت ابتدا قیمت محصولات قبلی را ۱۰۰ 
دلار ارزان می کنــد و بعد تولید آن هــا را متوقف 

می کند.

موبایل رفرش چیست؟
وی افزود: بنابراین در حال حاضر آیفون های قبل 
از مدل ۱۴، اکثرا رفرش یا ریپک هســتند. وقتی 
موبایــل آیفون خراب می شــود، فروشــگاه های 
اپل در دنیــا این موبایل را از مشــتری می گیرند و 
یک محصول نو به آن هــا ارائه می دهنــد. بعد از 
مدتی وقتی دوره عرضه موبایل های قدیمی تمام 
می شود، موبایل هایی که خراب شده بازسازی و با 

برچسب RF به معنی رفرش عرضه می شود.
 به گفته دبیر انجمــن موبایل این محصول در بازار 
کشورهای دیگر هم عرضه می شــود و قیمت آن 
پایین تر اســت. اما چون در ایــران نمایندگی اپل 
وجود ندارد، این برچسب روی کالا تغییر می کند. 
البته این موبایل ها تقلبی نیست و در خود شرکت 
اپل تولید شــده، اما به هرحال رفرش اســت. اما 
اساسا به خاطر تخصصی بودن موبایل و همینطور 
اتفاقاتی که در ســطح عرضه می افتد، باید جلوی 

این کار گرفته شود.

چگونه موبایل رفرش را تشخیص دهیم؟
عبقــری همچنین گفــت که مشــتری می تواند 
شماره سریال موبایل را در ســایت اپل وارد کند، 
متوجه می شــود کالا به ســفارش کدام کشور و 
توسط چه کشور تولید کننده ای با در نظر گرفتن 

وضعیت گوشــی )اکتیو یا نات اکتیو( تولید شده 
است.

وی با بیان اینکه آیفون بــا ارز حاصل از صادرات به 
کشور وارد می شود و ممیزی بر آن ها وجود ندارد، 
تصریح کرد: قســمت عمده واردکنندگان آیفون 
۱۳ و مدل های قبل از آن کسانی هستند که حتی 
جزو بازرگانان حوزه تلفن همراه نیســتند و فقط 
برای رفع تعهد ارزی این واردات را انجام می دهند.

عبقری با بیان اینکه با وجود این شرایط بهتر است 
زودتر دربــاره واردات آیفــون ۱۴ تصمیم گرفته 
شــود، تصریح کرد: البته عملا این تصمیم گرفته 
شده، چرا که از اول اسفند سال قبل مقرر شد هیچ 
آیفون ۱۴ و حتی ۱۵ در سامانه ثبت نشود. اما الآن 
مشخص نیســت دوگانگی به چه نحوی است. چرا 
که آیفون های ۱۴ که قبل از برج ۱۲ وارد شده نیز 

همچنان فعال است.

بازار مکاره آیفون ۱۴!
وی افزود: همچنین یک بازار مکاره ایجاد شــده و 
عده ای مدعی هســتند که در حال ساختن یا وارد 

کردن آنتن دائمی هستند.
دبیر انجمــن واردکنندگان تلفن همــراه، تبلت 
و لوازم جانبــی در ادامــه پیشــنهاد داد با توجه 
به تصمیم مجلــس مبنی بر اینکه حداقل ســود 
گمرکی موبایل های بــالای ۶۰۰ دلار، ۱۵ درصد 
و عوارض کالای مسافری حداقل دو برابر این رقم 
اســت، می توان یک تعرفه معقول بــرای واردات 
آیفون ۱۴ در نظر گرفته شــود تا هــم برای دولت 
عایدی داشته باشــد و هم تکلیف وضعیت تجاری 

مشخص شود.
وی افزود: برداشت ما این است که چون در بودجه 
ذکر شده عوارض واردات مسافری موبایل حداقل 

دو برابر واردات تجاری اســت، این رقم عورارض 
می تواند بالاتر هم در نظر گرفته شــود. تقاضای ما 
این است که شــاید بتوان از این طریق با عوارض 

معقول تکلیف واردات آیفون ۱۴ را مشخص کرد.
عبقری با بیان اینکه من هم به عنوان دبیر انجمن 
دلیل منع قانونــی واردات تجــاری آیفون ۱۴ را 
متوجه نشــدم، تصریح کرد: این در حالی اســت 
که در این مدت همچنان واردات مســافری انجام 

می شود. هرچند که رجیستر انجام نمی شود.
وی با بیــان اینکه تــا امروز چیــزی تحت عنوان 
کالای ممنوعه بودن برای آیفون ۱۴ مطرح نشده، 
اظهار کرد: معمــولا در مورد کالاهــای ممنوعه، 
واردات در هر بعدی ممنوع است، نه اینکه تجاری 

ممنوع و مسافری وارد شود.
عبقری با بیان اینکه از مهر ســال گذشته بر اساس 
نامه گمرک تا اول اســفند امکان واردات مسافری 
بود اما هنوز عوارض دریافــت نکردند و موبایل ها 
رجیســتر نشــده، چرا که وضعیت تجــاری آن 
مشخص نشــده اســت. بنابراین با وجود واردات 
مســافری آیفون ۱۴ در ســال گذشــته به شکل 
مســافری، دولت نتوانســته از آن عایدی دریافت 

کند.
دبیر انجمن موبایل با اشــاره به اینکه در مجموع 
بحث این اســت که وضعیت آیفون ۱۴ به صورت 
شفاف مشخص شــود، تصریح کرد: در حال حاضر 
در سطح عرضه صنفی هم کارهایی انجام می شود 
که التهاب آفرین است؛ برای مثال شماره سریال را 
تغییر می دهند یا موبایل هــا را تغییر می دهند. در 
مجموع شاهد پررنگ شدن دوباره قاچاق و تقلب 
هســتیم و به نظر می رســد ادامه این روند موجب 
خدشه دار شــدن طرح خوب و موفق رجیستری 

سامانه همتا خواهد شد.

متقاضیان خودروهای مونتاژی: ثبت نام می کنیم، اما قیمت را نمی دانیم

مصوبه شورا اجرایی نمی شود

صفحه 3

صفحه 3

ما را دنبال کنیدسه شنبه      9 خرداد ۱۴02     سال هشتم     شماره ۱33۱      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

رهبرمعظم  انقلاب در دیدار سلطان عمان:
وابط ایران و عمان به نفع   گسترش ر

هر دو کشور است

 فشار مالیات بر سوپرمیلیاردرهای فراری
مالیات ستانی عادلانه از کارمندان تا پزشکان

پرونده انتخابات ۲۰۲۳ ترکیه
وز انتخابات ریاست  اردوغان چگونه پیر

جمهوری ترکیه شد؟

جزئیات تغییر فرایند واریز سود سهام عدالت
 سودها چه زمانی واریز می شود؟

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 4

 تبعات ناشی از حاشیه نشینی اتباع 
و مهاجران خارجی

بهزاد مرادی پور حاشیه نشــینی یکی از مباحث و موضوعاتی اســت که در 
صدر مســائل اجتماعــی، اقتصادی و فرهنگی قــرار دارد؛ این مســاله اغلب 
در کشــور و شــهرهایی که برنامه ریزی مطلوب جمعیتی و شهری ندارند، رخ 
می دهد.بررسی ها نشان می دهد در مناطق حاشیه نشین فقر، بیکاری، اعتیاد، 
فروش موادمخدر، دعوا و درگیری، سرقت، قاچاق، انواع بیماری ها، انحرافات 
شدید اخلاقی بیشــتر به چشــم می خورد و می توان گفت که حاشیه نشینی 
نمودی از آســیب های اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی است.توزیع پراکندگی 
و ترکیب جمعیتی اتباع خارجی در کشــورمان به دلیل نبود سیاست گذاری 
مناسب، عدم ســاماندهی، نبود برنامه معین و مشخص و عدم نظارت متولیان 
بر محل اسکان آنها در طول سال های گذشته سبب افزایش جمعیت شهرهای 
اقماری کلان شهرها و حاشیه نشــینی و به دنبال آن بروز مشکلات و معضلات 

فراوانی برای مهاجرین و ساکنین بومی شده است.

دیدگاه

  عر بستان در راه پیوستن
یکس  به بانک بـر

بازیگر جدید و غیرمنتظره کارزار دلارزدایی

 آگهی تجدید مناقصه عمومی
مورخ   1768 شماره  مجوز  استناد  به  دارد  نظر  در  شهريار  شهرداري 
گیری  )لکه  عمومی  مناقصه  درخصوص  اسلامی  شورای   1401/12/25
جداول و پیاده رو و پل های معابر مناطق 1 ، وائین و جعفریه( با برآورد اولیه  
12/524/813/846 ریال  با شماره فراخوان 2002093897000050 در سامانه 
نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل 
می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( به 

آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1(مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 626/241/000 ریال می باشد. سپرده نفرات 
اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده 
بصورت واریز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و  یا ضمانت نامه بانکی(
2(سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
4(هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

5(متقاضیان میبایست داراي حداقل رتبه 5 در رشته راه و باند  از سازمان برنامه 
و بودجه کشور باشند.

6(مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1402/03/09 تا تاریخ 1402/03/17 
ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

سامانه  در  مورخ 1402/03/28  تا ساعت 13/00  پیشنهادات  ارائه  7(مهلت 
تدارکات الکترونیکی دولت.

8(زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 13/00 مورخ 1402/03/29 در محل : 
شهریار - میدان نماز- جنب پایانه 22 بهمن - شهرداری شهریار.

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/03/09
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/03/16

 نوبت اول

محمدصادق کولی وند - شهردار شهریار

 )لکه گیری جداول و پیاده رو و پل های معابر مناطق 1 ، وائین و جعفريه(

آگهي مناقصات عمومي
 یک مرحله ای شماره 1401/25

اداره كل راهداري وحمل ونقل جاده اي استان يزد در نظر دارد مناقصه پروژههای ذیل را از طریق درگاه سامانه الکترونیکی دولت )ستاد( برگزار نماید:

ف
دي

ر

ارزيابی کیفیمبلغ  تضمین )ريال(برآورد اولیه )ريال(مدت نام پروژه

6272.891.171.40511.440.000.000بهسازی، لکه گیری و روکش آسفالت محور يزد- بافق و بالعکس1

دارد

بهسازي، مرمت رويه، لکه گیری، روکش آسفالت محور يزد- مهريز- انار  2
)رفت و برگشت(

9449.779.210.48410.600.000.000.

3
بهسازی، مرمت رويه، رفع نقطه حادثه خیز، تعريض و شانه سازی محور 
ابرکوه- مروست )محدوده ابرکوه- حسین آباد- مهردشت- چاهگیر- 

مروست(

12
359.991.375.87410.320.000.000

6317.006.191.74210.220.000.000بهسازی، لکه گیری و روکش آسفالت محور يزد- طبس و بالعکس4

تکمیل عملیات رفع نقطه حادثه خیز محدوده روستای باغ دهوک و 5
حسین آباد در محدوده مهريز – تنگ چنار – نی ريز

8118.900.000.0006.000.000.000

10109.345.447.9285.500.000.000بهسازی و روکش آسفالت محور عسکريه- خويدک6

432.000.000.0001.600.000.000احداث و مرمت ابنیه محور سعید آباد-بیداخويد7

ندارد اصلاح نقطه حادثه خیز تقاطع شهرک گلستان محمدآباد با محور قديم 8
بافق

529.991.074.8381.500.000.000

649.907.999.7022.500.000.000بهسازی و رفع نقاط حادثه خیز محور بهاباد- آسفیج9

www.setadiran.ir نحوه دريافت اسناد : صرفاً از طریق سامانه تداركات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشاني
زمان دريافت اسناد : از ساعت 09:00صبح تاریخ 1402/03/09 لغایت ساعت19:00 تاریخ 1402/03/13

گواهی صلاحیت مورد نیاز جهت شرکت در مناقصه: برای مورد شماره  1تا8  ارائه گواهی صلاحیت از سازمان مدیریت و برنامه ریزی با رشته و پایه مرتبط و  گواهی 
HSE )سیستم مدیریت بهداشت، ایمنی و محیط زیست( از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی الزامی است.

نوع ضمانتنامه: ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار مطابق با آئین نامه تضمین معاملات دولتی
مهلت بارگذاری اسناد در سامانه ستاد: برای موارد شماره 1 تا 6 ساعت 19:00 تاریخ03/27/ 1402  و برای موارد شماره 7 تا9  ساعت19:00تاریخ 1402/03/23

زمان و محل بازگشايي پاكات مناقصه: برای موارد شماره 1 تا 6 ساعت 08:00 صبح تاریخ 03/28/ 1402 ، برای موارد شماره 7 تا9  ساعت08:00 صبح تاریخ 
1402/03/24سالن جلسات اداره كل

حضوریك نفر نماینده با معرفي كتبي از طرف شركت ، در جلسه افتتاح پیشنهادها آزاد است.)آگهي در دو نوبت ، در روزنامه چاپ خواهد شد(.
تاريخ انتشار نوبت اول:1402/03/09 تاريخ انتشار نوبت دوم:1402/03/10

 نوبت اول

اداره كل راهداري وحمل ونقل جاده اي استان یزد
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رهبر انقلاب در دیدار سلطان عمان:
وابط ایران و عمان به نفع   گسترش ر

هر دو کشور است
رهبر معظم انقلاب روابط ایران و عمان را روابطی دیرینه و ریشــه دار و 
خوب خواندند و گفتند: ما معتقدیم گســترش روابط دو کشور در همه 

زمینه ها، به نفع هر دو طرف است.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار آقای 
»هیثم بن طارق آل ســعید« ســلطان عمان و هیات همــراه، روابط 
ایران و عمان را روابطی دیرینه و ریشــه دار و خــوب خواندند و گفتند: 
ما معتقدیم گســترش روابط دو کشــور در همه زمینه ها، به نفع هر دو 
طرف است.ایشــان با اشــاره به مذاکرات طرف های ایرانــی و عمانی، 
خاطر نشان کردند: نکته مهم آن اســت که این مذاکرات تا رسیدن به 
نتایج محسوس، به صورت جدی پیگیری شــود و در نهایت ارتباطات 

گسترش یابد.
رهبر انقلاب اســلامی به موضوع خطر حضور رژیم صهیونیســتی در 
منطقه نیز اشــاره کردند و افزودند: سیاســت رژیم صهیونیســتی و 
پشــتیبانان آن، ایجاد اختلاف و نبود آرامش در منطقه است، بنابراین 

همه کشورهای منطقه باید به این موضوع توجه داشته باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطر نشــان کردند: افزایش همکاری عمان 
و ایران حائز اهمیت است زیرا دو کشــور در آبراه بسیار مهم تنگه هرمز 

دارای اشتراک هستند. 
رهبر انقلاب اسلامی با اشــاره به اظهارات سلطان عمان مبنی بر تمایل 
مصر برای از سرگیری روابط با جمهوری اسلامی ایران، تاکید کردند: ما 

از این موضع استقبال می کنیم و مشکلی در این زمینه نداریم.
حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص اظهار خرســندی سلطان عمان 
از آغاز روابط مجدد ایران و عربســتان گفتند: ایــن موضوعات نتیجه 
سیاست خوب دولت جناب آقای رئیسی برای گسترش و تقویت روابط 

با همسایگان و کشورهای منطقه است.
ایشــان در پایان اظهار امیدواری کردند با گسترش ارتباطات دولت ها، 
امت اسلامی شــوکت و عظمت خود را بازیابد و در کنار هم قرار گرفتن 
ظرفیت ها و امکانات کشورهای اسلامی، به نفع همه ملت ها، کشورها و 

دولت های اسلامی باشد.

در این دیدار که حجت الاســلام والمسلمین رئیســی رئیس جمهور 
نیز حضور داشــت، آقای »هیثم بن طارق آل ســعید« سلطان عمان با 
ابراز خرســندی فراوان از دیدار با رهبر انقلاب اسلامی، سیاست عمان 
را گسترش روابط با همســایگان به ویژه جمهوری اسلامی ایران خواند 
و گفت: در مذاکرات تهــران، درمورد عرصه هــای مختلف همکاری، 
گفت وگو و تبادل نظر شد و امیدواریم با اســتمرار این گفتگوها، روابط 
دوکشور بیش از پیش گسترش یابد و نتایج عملی آن برای هر دو طرف 

مشهود شود.

امیرعبداللهیان اعلام کرد
 فعال بودن بخش کنسولی ایران در جده 

مکه و مدینه
در نشســت مشــترک مســئولان حج و زیارت و وزارت امــور خارجه 
کشــورمان مســائل مربوط به حجاج بیت الله الحرام سال ۱۴۰۲ مورد 

بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.
 در این جلسه که با حضور حجت الاســلام والمسلمین سید عبدالفتاح 
نواب نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت و حســینی رییس سازمان 
حج و زیارت و مدیران ارشــد سازمان برگزار شد شــرکت کنندگان از 
وضعیت ثبت نام و اعزام حجاج بیــت الله الحرام و هماهنگی های بعمل 

آمده ابراز رضایت نمودند.
حجت الاســلام نواب در این جلسه با اشاره به مناســبات موجود بین 
تهران و ریاض و ضرورت توجه ویژه به امور حجاج در ایام تشرف به حج ، 

انتظارات خود را از وزارت امورخارجه بیان کرد.
امیرعبداللهیان در ایــن دیدار بر تلاش وزارت خارجه جهت تســهیل 
عزیمت حجاج ایرانی برای حج ســال جاری به عنوان نماد همبستگی 
و وحدت اسلامی تاکید کرد.حسینی رییس ســازمان حج و زیارت نیز 

گزارشی از آخرین هماهنگی ها و انتظارت از وزارت خارجه ارائه داد.
وزیر امور خارجه افزود: معاونت کنســولی و امــور ایرانیان وزارت امور 
خارجه تمام امکانات خود را جهت تســهیل امور حج و زائران حرمین 
شــریفین قرار داده اســت .وی افزود: بخش کنســولی وزارت خارجه 
به همیــن منظور در جده ، مکــه مکرمه و مدینه منــوره حضور دارد و 
فعال اســت.امیرعبداللهیان ابراز امیدواری کرد با مساعدت مسئولان 

عربستان سعودی، حج سال جاری با شکوه و در آرامش برگزار شود.

با تصویب مجلس
شهرداری ها مکلف به شناسایی خانه های 

خالی شدند
نمایندگان مجلس شورای اسلامی،شــهرداری های شهرهای دارای 
بیش از ۱۰۰ هزار نفر جمعیت را مکلف کردند تا واحدهای مســکونی 
خالی از سکنه واقع در شــهرها را شناســایی کنند و اطلاعات آن را در 

اختیار وزارت راه و شهرسازی قرار دهند.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی، گزارش کمیسیون 
عمران در مورد طرح دو فوریتی کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک 

مسکونی را بررسی کرده و مواد ۶ و ۷ این طرح را به تصویب رساندند.
بر اســاس ماده ۶ این طرح؛ متن زیر به عنوان تبصره ۵ به ماده ۵۴ مکرر 

قانون مالیات های مستقیم الحاق می شود:
شهرداری های شــهرهای دارای بیش از ۱۰۰ هزار نفر جمعیت مکلف 
هستند واحدهای مسکونی خالی از ســکنه واقع در شهرها را شناسایی 
کنند و اطلاعــات آن را در اختیار وزارت راه و شهرســازی قرار دهند و 
وزارت راه و شهرســازی موظف است بر اســاس اطلاعات سامانه ملی 
املاک و اسکان کشــور، اطلاعات دریافتی را صحت ســنجی نماید و 
پس از تایید، جهت اخذ مالیات متعلقه  موضوع ماده )۵۴ مکرر( قانون 

مالیات های مستقیم به سازمان امور مالیاتی معرفی نماید.
صد درصد درآمد حاصل از مالیات بر خانه های خالی شناســایی شــده 
توسط شــهرداری ها به حساب شهرداری شــهرهای محل اخذ مالیات 
صرفا برای احیای بافت های فرســوده و اتخاذ تدابیر لازم برای ســاخت 
خانه برای افراد بی بضاعت واریز می شود. دستورالعمل اجرائی این ماده 
توسط وزارت کشور و با همکاری وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی 
)سازمان امور مالیاتی( و راه و شهرسازی ظرف مدت یک ماه پس از لازم 
الاجرا شدن این قانون تهیه می شود و به تصویب هیات وزیران می رسد.
بر اساس ماده ۷ این طرح؛ در ماده ۵۴ مکرر قانون مالیات های مستقیم 
پس از عبارت »هر واحد مســکونی واقع در کلیه شــهرهای بالای ۱۰۰ 

هزار نفر جمعیت«، عبارت »و کلیه شهرهای جدید« اضافه می گردد.

تریبون

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اشــاره به 
اینکه ایران به دنبال ارتقای امنیت بانوان است، گفت: 

زمان جهاد تبیین بین المللی فرا رسیده است.
 انســیه خزعلی، معاون رئیس جمهــور در امور زنان و 
خانواده، در دیدار با جمعی از بانــوان فعال اجتماعی و 
اساتید حوزه و دانشــگاه عراق، که همزمان با ایام دهه 
کرامت در این معاونت تشکیل شــد، با اشاره به تأکید 
مقام معظم رهبری در امر جهاد تبیین اظهار کرد: بین 
ایران و عراق مفاهیم و باورهای مشترک زیادی وجود 
دارد که می توان از فرصت طلایی اربعین، جهت تقویت 
این اشتراکات و تشکیل شــبکه بسیار مستحکمی که 
بتواند به شــکل عمیقی اتحادآفرینــی کند، بهره مند 
شد.وی افزود: مســائل بســیاری از جمله فقر، بازار و 
اشــتغال بانوان وجود دارد اما مهم تــر از همه تأمین و 

ارتقای امنیت بانوان اســت که باید در سطح 
دو کشــور اجرایی شــده و از تعرض به زنان 
جلوگیری شــود کــه بحمــدالله جمهوری 
اســلامی ایران این مســئله مهم را در حوزه 
زنان به جــد پیگیری می کنــد و نمونه اخیر 
آن تصویب لایحه ارتقای امنیــت بانوان در 
مجلس شورای اسلامی بود که می توان این 

موارد را در کشــورهای دوست و همســایه نیز جهت 
احترام به مسئله امنیت بانوان دنبال کرد.

معاون رئیس جمهــور در امور زنان و خانواده با اشــاره 
به اینکه اکنــون زمان جهــاد تبییــن بین المللی فرا 
رســیده اســت گفت: جهاد تبیین به خصوص برای ما 
بانوان جهت نشــان دادن الگوی زن مسلمان و مقابله 
با تهدیدهای کشــورهای غربی، امری ضروری است و 

تبیین و نشــر اصول و عقاید با فنون جدید، 
زبان گویا و شــیوا و اســلوب جذاب، لازمه 
اثرگذاری بر دنیای امروز است لذا باید به زبان 
جدید با جهان سخن گفت که این امر بسیار 
جدی و مهم است اما متأسفانه در این موضوع 
به جهت ضعف رســانه ای عقب هستیم که 

البته قابل جبران است.
خزعلــی با تأکیــد بر حفــظ کرامت زن در اســلام و 
توجهات ویژه رهبر معظم انقلاب در جلوگیری از وقوع 
هرگونه ظلــم به زنان ایران و جهان بر مســئله وحدت 
نیز اشــاره کرد و افزود: تقویت وحدت بین کشورهای 
اســلامی از دغدغه های بنیانگذار جمهوری اســلامی 
ایران بود و دولت های اسلامی باید از کلام امام خمینی 
)ره( که اکنون در آستانه سالروز ارتحال آن بزرگ مرد 

تاریخ هســتیم، درس بگیرند که صدر وصیت ایشــان 
حفظ وحدت بود.در ابتدای این نشســت که جمعی از 
بانوان فعال اجتماعی و اساتید حوزه و دانشگاه عراق و 
حماسه آفرین در ایام اربعین حسینی حضور داشتند، 
از دغدغه های خــود در خصــوص برنامه هــای ایام 
اربعین حسینی، افزایش تعاملات بانوان ایران و عراق، 
برگزاری کارگاه های آموزشــی توانمندسازی بانوان، 
ارائه طرح های حمایتی تحصیلی از فرزندان شــهدای 
عراقی ســخن گفتند.یکــی از بانوان حــوزوی حاضر 
در این نشست، ضمن ابراز خرســندی از نگاه کریمانه 
جمهوری اســلامی ایران به فرزندان شهدا، از دغدغه 
خود در خصوص عــدم حمایت از فرزندان شــهدای 
عراقی در حوزه های مختلف تحصیلی، آموزشــی و… 

گفت و درخواست راهکار کرد.

دولت

زینب رجائی  ســران ایران و عمان برای 
تقویت روابط بین دو کشــور و پایه گذاری 
چارچوبی جهــت حفظ و اســتمرار آن، از 
مسئولان خواستند اقدام لازم برای تنظیم 
سند همکاری های راهبردی در زمینه های 

مختلف را انجام دهند.
حجت الاســلام ســید ابراهیــم رئیســی 
رئیس جمهــور کشــورمان و »هیثــم بن 
طارق آل سعید« ســلطان عمان در بیانیه 
پایانی سفر رسمی و دو روزه مقامات عمان 
به کشــورمان ضمن تأکید بر نقش سازنده 
بخش خصوصــی دو کشــور در توســعه 
افق هــای همــکاری اقتصادی، نســبت 
به افزایــش مســتمر مبــادلات تجاری و 
مشــترک،  ســرمایه گذاری های  افزایش 
ابراز خرســندی، از امضــای موافقتنامه ها 
و یادداشــت های تفاهــم در زمینه هــای 
اقتصادی، تجاری، ترانزیت، سرمایه گذاری، 
انرژی و فرهنگی استقبال و بر ضرورت فعال 
شــدن توافقات موجود میان دو کشــور و 
همکاری برای رســیدن به توافقات جدید 
که در راســتای خدمت به مصالح مشترک 

باشد، تأکید کردند.
متن کامل این بیانیه به شرح زیر است:

بسم الله الرحمن الرحیم
بیانیه مشترک به مناسبت سفر عالی جناب 
»هیثم بن طارق آل ســعید« سلطان کشور 

عمان )تهران-خرداد ۱۴۰۲(

در راســتای روابط تاریخی مستحکم میان 
دو کشور جمهوری اسلامی ایران و سلطنت 
عمان و دو ملت دوســت و با تاکید بر احترام 
متقابل میان رؤســای دو کشــور و روابط 
مستحکم دوجانبه که بر اساس اصل حسن 
همجواری، برادری و مبانی دینی و فرهنگی 
شکل گرفته؛ عالیجناب سلطان »هیثم بن 
طارق آل سعید« سلطان کشور عمان بنا بر 
دعوت آیت الله دکتر ســید ابراهیم رئیسی، 
ریاست محترم جمهوری اســلامی ایران، 
در تاریخ ۷-۸ خرداد ۱۴۰۲ دیدار رســمی 

از جمهوری اسلامی ایران به عمل آوردند.
رؤسای دو کشــور در این سفر درباره روابط 
دوجانبه و راه های تقویت آن بر پایه برادری 
و منافع مشــترک به ویــژه در زمینه های 
تجاری، انرژی، ســرمایه گذاری و فرهنگی 
که تأمین کننده مصالح مشــترک و تقویت 
کننــده روابــط و منافع دو ملت دوســت 
باشــد، گفتگو کردند.دو طــرف ضمن ابراز 
خرسندی از سطح عالی روابط دوجانبه، بر 
رشد مستمر این روابط به ویژه بعد از دیدار 
سال گذشته رئیس جمهوری اسلامی ایران 
از عمان به دعوت سلطان هیثم بن طارق آل 

سعید اشاره کردند.
طرفیــن با ابــراز علاقه نســبت به رشــد 
روزافــزون روابــط در آینده، از تشــکیل 
کمیته های مشــترک و تبادل کارگروه ها 
و دیدارهــای مختلــف با هــدف پیگیری 

توســعه روابط تاکید کردند.ریاست محترم 
جمهــوری اســلامی ایــران و عالیجناب 
ســلطان کشــور عمــان ضمــن تاکید بر 
نقش ســازنده بخش خصوصی دو کشــور 
در توســعه افق های همــکاری اقتصادی، 
نسبت به افزایش مســتمر مبادلات تجاری 
و افزایش ســرمایه گذاری های مشــترک، 
ابراز خرسندی کردند. همچنین طرفین از 
امضای موافقتنامه ها و یادداشت های تفاهم 
در زمینه های اقتصــادی، تجاری، ترانزیت، 
ســرمایه گذاری، انرژی و فرهنگی استقبال 
و بر ضــرورت فعال شــدن توافقات موجود 
میان دو کشــور و همکاری برای رسیدن به 
توافقــات جدید که در راســتای خدمت به 

مصالح مشترک باشد، تاکید کردند.
رؤســای دو کشــور در چهارچوب تقویت 
روابط بین دو کشــور بــرادر و پایه گذاری 
اصول و چارچوبی جهت حفظ و اســتمرار 
این روابط از مســئولان دولتی خواســتند 
اقدام لازم را برای تنظیم سند همکاری های 
راهبردی در زمینه هــای مختلف و امضای 
آن به نحوی که همکاری و منافع متقابل را 

تحکیم نماید، انجام دهند.
ریاست جمهوری اســلامی ایران و سلطان 
کشور عمان ضمن تبادل نظر درباره برخی 
موضوعــات منطقــه ای و بین المللــی، بر 
اهمیت تلاش های ســازنده در زمینه های 
مختلــف امنیتــی، سیاســی، اقتصادی 

و فرهنگــی در راســتای تقویــت صلح و 
ثبــات تاکید کردنــد و از ادامــه رایزنی ها 
و مشــورت های سیاســی میان دو کشور 
اســتقبال کردند.طرفیــن در این ســفر از 
گســترش فرهنــگ گفتگــو در منطقه به 
منظــور حل و فصــل مشــکلات و تحکیم 
روابط میان کشورهای همسایه به نحوی که 
صلح، ثبات و شکوفایی و خواست ملت های 

منطقه را تأمین کند، استقبال می کنند.
حجت الســلام رئیســی ریاســت محترم 
جمهــوری اســلامی ایــران از تلاش های 
عالیجناب ســلطان هیثم بن طارق سلطان 
کشور عمان در اتخاذ سیاست های سازنده 

و حکیمانه در عرصه منطقه ای و بین المللی 
جهت تعمیق روابط مثبت دوجانبه و صلح 
و ثبات منطقه ای تقدیر کرد. سلطان هیثم 
بن طــارق آل ســعید نیز ضمــن تقدیر از 
سیاست همسایگی دولت سیزدهم نسبت 
به کشــورهای منطقه، همــکاری نزدیک 
کشــورهای منطقه خلیج فارس را موجب 

تحکیم ثبات و صلح منطقه ای دانست.
در پایان رئیس جمهور کشــورمان از انجام 
این دیــدار تاریخی ابراز خرســندی کرد و 
ســلطان عمان نیز از رئیســی بابت حسن 
اســتقبال و پذیرایی صورت گرفته از هیئت 

عمانی در این سفر تقدیر به عمل آورد.
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خریدار  کارشناســان معتقدند که دولت 
برآمده از حــزب عدالت و توســعه، برنامه 
ویژه ای برای گذار از بحران اقتصادی ندارد 
و ترکیه؛ در آخرین دوره ریاست جمهوری 
اردوغان، شرایط ســختی را سپری خواهد 

کرد.
 رجب طیب اردوغــان نامزد ائتلاف جمهور 
پیروز شــد و با کســب ۵۲ درصد آرا )۲۷ 
میلیون و ۸۰۰ هزار رأی(، برای سومین بار 
به عنوان رئیس جمهور ترکیه برگزیده شد. 
رقیب او کمــال قلیچداراوغلــو نامزد مورد 
حمایت ائتــلاف ملت نیــز ۴۸ درصد آرای 
مردم )۲۵ میلیون و ۵۰۰ هــزار رأی( را به 
دست آورد. این بار هم ۸۷ درصد از واجدین 
شــرایط رأی دادن، پای صندوق های رأی 
رفتند و مــردم ترکیه از ایــن حیث، رکورد 
بالایی از میزان علاقه مندی به سرنوشــت 

سیاسی را ثبت کردند.
رجب طیــب اردوغان رهبر حــزب عدالت 
و توســعه در سخنرانی حماســی و عاطفی 
در جمع هواداران خــود، در آغاز برای چند 
لحظه با یک ترانه که از بلندگو پخش می شد 
همراهی کرد و با صدای بلنــد آواز خواند و 
سپس در یک نطق کوتاه، رقیب خود کمال 
قلیچداراوغلو را تحقیر کــرد و از هواداران 
خواســت، عبارت »بای بای کمال« را تکرار 
کنند.روزنامه ملی گرای میلاد، با چاپ یک 
نقاشــی تاریخی در کنــار اردوغان، رئیس 
جمهور ترکیه را با پادشــاه بــزرگ عثمانی 
و فاتــح اســتانبول یعنی ســلطان محمد 
فاتح مقایســه کرده اما روزنامه ســوزجو از 
مهمتریــن روزنامه های منتقــد اردوغان، 
اعلام کرده کــه تورم ترکیه را فــرا گرفته و 
دولت اردوغان، برای رها کردن مردم از این 

تنگنای سخت، برنامه خاصی ندارد.
پیــروزی اردوغان، بازتاب گســترده ای در 
رســانه های منطقه و جهان داشــت. الهام 
علی اف رئیس جمهور آذربایجان، شــیاع 
الســودانی نخســت وزیر عــراق و چندین 
چهره آمریکای لاتین، از نخستین رهبران 
و سیاستمدارانی بودند که پیروزی اردوغان 

را به او تبریک گفتند.

ترکیه، هندوانه ای که دو نیمه شد
حالا که اردوغان تنها بــا اختلاف ۲ میلیون 

و ۳۰۰ هزار رأی برنده شــده است، ناظرین 
سیاسی معتقدند که آرای بالای رقیب او را 

نیز نمی توان نادیده گرفت.
بکر آغردار مدیرعامل شــکرت تحقیقات و 
نظرسنجی کُندا، از نخســتین تحلیلگرانی 
بود کــه درباره نتایــج انتخابات ریاســت 
جمهوری ترکیه اظهار نظر کرد. او در گفتگو 
با شــبکه تلویزیونی فاکس تــی.وی ترکیه 
گفت: »به نتایج آرا نگاه کنیــد. اردوغان با 
نتیجه ۵۲ به ۴۸ برنده شده است. بر اساس 
قوانین دموکراســی و انتخابــات، او پیروز 
است. اما اختلاف رأی بســیار ناچیز است و 
حالا می توانیم بگوییم که ترکیه، عملًا مانند 
یک هندوانه، از وســط قاچ شده و تبدیل به 
دو نیمه مساوی شده اســت. نیمی از مردم 
ترکیه در یک سر قطب و نیم دیگر نیز در سر 
دیگر قطب سیاســی و اجتماعی جمع شده 
اند و ظاهراً تحت هیچ شــرایطی به هم نمی 
رســند. این همه تحول سیاسی و اقتصادی 
روی داده اما بــر آرای مردم اثر نگذاشــته 
اســت. چرا؟ چون مــا در واقــع انتخابات 
نداریم! ما فقط سرشــماری داریم! ما هر بار 
جمع می شویم تا تعداد علاقه مندان به این 

دو نصف هندوانه را سرشماری کنیم«.
مصطفی قارا علــی اوغلو از دیگر تحلیلگران 

ترکیه نیز در این مورد نوشــته اســت: »در 
دموکراســی ها هیچ قدرتی برتــر از اراده 
مــردم نیســت. رأی دهنــدگان به حرف 
مخالفین اردوغــان اعتنا نکرده و دســتور 
کار خود را دنبــال کردند و بر این اســاس 
رأی دادند. اردوغان، خطــر بقا را در اولویت 
ســخنرانی های خــود قــرار داد و چنین 
چیزی توجه رأی دهنــدگان را جلب کرد. 
طیب اردوغان مطمئناً به پیروزی رســیده 
است که شایسته تحسین بزرگ است. این 
بزرگترین پیروزی زندگی سیاســی اوست. 
چرا که با نگاهی به پنج ســالی که پشت سر 
گذاشــته، حتی خودش هم انتظار نداشت 
چنین نتیجــه ای به دســت آورد. او دوباره 
رئیس جمهور شــد و در پارلمان نیز، برتری 
را از دســت نداد. او در عــرض ۱۵ روز به هر 
چیزی که آرزویش را داشت رسید و دوباره 
این امتیاز را به دست آورد که برای پنج سال 

آینده کشور را اداره کند«.
او در ادامه نوشــته می گویــد: »در تحلیل 
اینکه چرا قلیچداراوغلو شکســت خورد و 
اردوغان چگونه پیروز شــد، نکات فراوانی 
برای گفتن وجود دارد، اما هیچ کدام مهمتر 
از این نیســت که بدانیم از لحاظ ســاختار 
جامعه شناسی ترکیه، با اکثریت ۶۵ درصد 

محافظه کار - ملی گرا - راســت گرا، باز هم 
کســب رأی ۴۸ درصــدی توســط بلوک 
ســکولاری که در شــرایط عادی تنها ۳۰ 

درصد رأی دارد، موضوع مهمی است«.

اردوغان و بحران اقتصادی
طی روزهای گذشــته، اردوغان چندین بار 
اعلام کرده که به زودی یکــی از بانک های 
مهم حوزه خلیج فارس، در ترکیه دســت به 
ســرمایه گذاری می زند. اما اعلام این خبر، 
باعث شــد که منتقدین اردوغــان، لب به 
سخن بگشایند و یک بار دیگر سیاست های 
مالــی و پولی او را زیر ســوال ببرنــد. آنان 
معتقدند که اقتصاد ترکیــه، برای خروج از 
شــرایط بحرانی، به یک برنامه و نقشــه راه 
روشن نیاز دارد و نمی توان تا ابد، با سرمایه 
قطر، امــارات متحــده عربــی و کویت، به 

فعالیت اقتصادی ادامه داد.
کارشناســان معتقدند که دولت برآمده از 
حزب عدالت و توسعه، برنامه ویژه ای برای 
گذار از بحران اقتصادی نــدارد و ترکیه؛ در 
آخرین دوره ریاســت جمهوری اردوغان، 
شرایط سختی را سپری خواهد کرد. اما خود 
اردوغان چنین دیدگاهی ندارد و دیشــب، 
برای چندمین بار در میان ســخنان خود، از 

عبارت بلندپروازانه »قرن ترکیه« استفاده 
کرد. اردوغان در سخنان خود، به این اشاره 
کرد که مــردم ترکیه در انتخابــات اخیر به 
»قرن ترکیــه« رأی داده اند و این یک مژده 

تاریخی است.

تقویت گفتمان ملی گرایی در ترکیه
اغلب ناظران سیاســی ترکیه بر این باورند 
که ملی گرایان راســت افراطی در پیروزی 
اردوغان نقــش مهمی ایفا کــرده اند و این 
پیروزی، دستاورد مشترک محافظه کاران 
و ملی گرایان اســت. دولــت باغچلی رهبر 
حزب حرمت ملــی، مصطفی دســتیجی 
رهبر حــزب وحدت بزرگ، ســینان اوغان 
نامــزد دور نخســت انتخابات، هر ســه به 
عنوان سیاســتمداران ملی گرا در کنار دو 
چهره اســلامی یعنی فاتح اربــکان فرزند 
ارشد نخســت وزیر فقید ترکیه و همچنین 
ذکریا یاپیجی اوغلو رهبر یک حزب اسلامی 
کُردی، همگی در کنار اردوغان ایســتادند 
و در مجمــوع، شــعار مشــترک همه این 
رهبران، این بود که اردوغــان تنها رهبری 
اســت که می تواند حافظ بقا و امنیت ترکیه 
باشد.تانجو توسون، اســتاد دانشگاه علوم 
سیاســی ترکیه در مورد اصلی ترین دلیل 
پیروزی اردوغــان می گوید: »بخش مهمی 
از رأی دهندگانــی که در دور نخســت به 
سینان اوغان رأی دادند، این بار به اردوغان 
رأی دادنــد. در عین حــال، حمایت امید 
اوزداغ ملــی گــرا از قلیچداراوغلو و تقویت 
برخی گفتمان های ملــی گرایانه در ائتلاف 
ملت، تــا حــدودی از آرای کردهای حامی 

قلیچداراوغلو کاسته است«.
حالا رجب طیب اردوغان به مدت ۵ ســال 
دیگر فرصت دارد تا با حمایت شرکای خود 
در ائتلاف جمهــور و با تکیه بــر اختیارات 
گسترده نظام ریاستی، ترکیه را اداره کند. بر 
اساس شعارها و مطالبی که در کمپین های 
انتخاباتی اردوغان اعلام شده بود، سیاست 
خارجی و اهداف منطقه ای ترکیه در سالیان 
آتی، دســتخوش تحول چندانــی نخواهد 
شــد. اما باید دید آیا اردوغــان در چیدمان 
کابینه، باز هم از چهره های قدیمی استفاده 
می کند یا قصد دارد افراد جدید را به میدان 

بیاورد.
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بازیگر جدید و غیرمنتظره کارزار دلارزدایی
 عربستان در راه پیوستن به بانک بریکس

 گفته می شود عربستان ســعودی در حال مذاکره در خصوص پیوستن 
به بانک بریکــس به  منظــور تقویت قــدرت مالی خــود در بحبوحه 
دلارزدایی اســت. وبگاه گلوبال تایمز در گزارشی آورده است: براساس 
گزارش های رســانه ها، بانک توســعه جدید )NDB( که بــه نام بانک 
بریکس )BRICS bank( نیز شــناخته می شــود، در حال مذاکره با 
عربستان سعودی برای پذیرش این کشــور غرب آسیا به  عنوان نهمین 
عضو خود اســت. این موضوع، اختیارات مالی بانک توسعه جدید را در 

بحبوحه درگیری روسیه و اوکراین افزایش می دهد.
بر اساس گزارش فایننشال تایمز، بانک توسعه جدید در بیانیه ای اعلام 
کرد: در غرب آسیا، اهمیت زیادی برای عربستان سعودی قائل هستیم 
و در حال حاضر در حال مذاکره با این کشــور هستیم.بنا بر اعلام وزارت 
خارجه چین، بانک توسعه جدید در ســال ۲۰۱۵ میلادی، برای بسیج 
منابع به منظور توســعه زیرســاخت ها و پروژه های توســعه پایدار در 

کشورهای بریکس و سایر اقتصادهای نوظهور تأسیس شد.
کشورهای بریکس )برزیل، روســیه، هند، چین و آفریقای جنوبی( ۲۵ 
درصد از تولید ناخالص داخلی جهان را تشکیل می دهند؛ این کشورها 
اعضای مؤســس هســتند؛ اما امارات، اروگوئه، بنگلادش و مصر اولین 

دسته از اعضای جدید بانک توسعه جدید هستند.

گزارش رشد صادرات ایران به عمان
بازار عمان تشنه کدام کالای ایرانی است؟

عمان همواره جزو عمده مشــتریان کالای ایرانی در سال های گذشته 
بوده اســت اما در سال گذشته رشــد تجارت بین دو کشور سبب شد تا 
این کشور با رشد بیش از ۵۰ درصدی خرید از ایران، دو پله صعود را در 

میان کشورهای مقصد کالاهای ایرانی تجریه کند.
 در پی سفر سلطان عمان به ایران که به دعوت رئیس جمهور کشورمان 
انجام شــد. نگاهی به صادرات ایران به عمان می اندازیم که بر اســاس 

آمارهای رسمی منتشر شده، روندی صعودی داشته است.
طبق جداول گمرک جمهوری اسلامی ایران، در ۱۲ ماهه سال گذشته 
بیش از سه میلیون و ۳۴۲ هزار تن کالای ایرانی در قالب ۶۴۵ کد تعرفه 
مختلف به عمان صادر شــده است که ارزشــی بیش از ۲۹ هزار و ۷۷۰ 
میلیارد و ۹۹۰ میلیون تومان معادل یــک میلیارد و ۸۷ میلیون و ۲۱۹ 
هزار و ۲۵۶ دلار  داشته است.این اعداد و ارقام رشد ۴۵ درصدی از نظر 
وزنی، ۷۸ درصدی از نظــر ارزش ریالی و افزایــش ۵۲ درصدی از نظر 
ارزش دلاری را نســبت به صادرات ایران به عمان در سال ۱۴۰۰ نشان 
می دهد. این روند صعودی عمان را از رتبه دهم به هشــتمین مشتری 

کالای ایرانی تبدیل کرده است.
اما عمانی ها در سال گذشته چه محصولاتی از ایران خریداری کرده اند 
و برای کدام کالای ایرانی بیشــترین هزینه را متقبل شــده اند؟ برای 
پاسخ به این ســوال ۱۰ محصول عمده صادراتی را به این کشور را مورد 
بررسی قرار دادیم که بیش از ۸۳۷ میلیون دلار برای خرید آن ها هزینه  

کرده و ۷۷.۰۲ درصد از کل صادرات ایران به عمان را شامل می شود.

نخستین کالای صادر شده به عمان در ســال گذشته قیر نفت است که 
بیش از ۸۷۲ هزار تن از آن به ارزشی معادل ۳۳۲ میلیون و ۲۸۵ هزار و 
۴۰۰ دلار در ۱۲ ماهه سال گذشته به این کشور صادر شده و به تنهایی 

سهمی معادل ۳۰.۵۷ درصد از کل صادرات ایران به عمان را دارد.
اما در این میان عمانی ها مشتری پر و پا قرص انواع آهن و سنگ آهن از 
ایران بوده اند و برای خرید پنج قلم از آن ها که در میان ۱۰ کالای عمده 
صادراتی قرار گرفته اند، بیش از ۴۱۶ میلیــون و ۵۹۹ هزار دلار هزینه 
کرده اند. این محصولات معدنی مجموعــا ۳۸.۳۲ درصد کل صادرات 

ایران به عمان در سال ۱۴۰۱ به شمار می روند.
پس از ۱۰ کالای عمده صادراتی، چند محصول کشاورزی نیز به چشم 
می خورد که می توان به صادرات هفــت میلیون و ۸۰۵ هزار دلاری دام 
زنده، صادرات هفت میلیون و ۳۳۸ هزار دلاری هندوانه، صادرات بیش 
از چهار میلیون دلاری انواع میگو، صادرات حدود ۳.۹۳ میلیون دلاری 

زعفران در بسته های بیش از ۳۰ گرم و غیره اشاره کرد.

دبیر شورای عالی معماری مطرح کرد
حتی یک متر از زمین های مسکن مهر 

کارشناسی نشده بود!
معاون معماری و شهرسازی وزیر راه و شهرسازی گفت: وجب به وجب 
۳۰ هزار هکتار اراضی که به طرح نهضت ملی مســکن الحاق شــده در 
کمیته های کارشناســی و فنی مورد بررســی قرار گرفته اما حتی یک 
متر مربع از زمین های پروژه مسکن مهر که مصوبه شورای عالی را اخذ 
کرد در جلسات کارشناسی بررسی نشــده بود.فرزانه صادق مالواجرد 
در نشست خبری اظهار کرد: در دوره اخیر بازپس گیری اراضی دولتی 
را در دســتور کار قرار داده ایم که حدود ۳۰ هزار هکتار در چرخه طرح 
نهضت ملی مسکن قرار گرفته و این روند ادامه دارد که آمار دقیق آن را  

سازمان ملی زمین و مسکن  ارایه می دهد.
وی افــزود: رقم ۳۰ هزار هکتــار الحاق زمین که به طــرح نهضت ملی 
مســکن اختصاص یافته عدد خردی نیست. این میزان با اراضی ۸۰۰۰ 
هکتاری مسکن مهر مقایسه کنید و متوجه می شوید چقدر زمین های 

اختصاص یافته به طرح نهضت ملی مسکن بزرگ است.
معاون معماری و شهرســازی وزیر راه و شهرســازی در مقایســه طرح 
نهضت ملی مسکن با پروژه مســکن مهر خاطرنشان کرد: وجب به وجب 
۳۰ هزار هکتاری که به طرح نهضت ملی مســکن الحاق شده در جلسات 
و کمیته های کارشناســی و فنی مورد بررســی قرار گرفته است اما حتی 
یک متر مربع از ۸۰۰۰ هکتار زمین پروژه مســکن مهر که مصوبه شورای 
عالی معماری و شهرسازی را دریافت کرد در جلسات کارشناسی بررسی 
نشده بود.مالواجرد در پاسخ به سوالی درباره واگذاری زمین برای ساخت 
واحدهای یک طبقه و دو طبقه گفت: در شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر اشتباه 
استراتژیک است که ما بیش از دو طبقه  بســازیم و این موضوع به تمامی 
استان ها ابلاغ شده اســت.وی تصریح کرد: پاســخگویی به نیاز مسکن 
صرفا از طریق یک راه حل نخواهد بود. اما باید به این نکته توجه  شــود که 
تامین خدمات زیربنایی و روبنایی در داخل شــهرها بسیار آسان تر و قابل 
دسترس تر از این است که ما به این دلیل که می خواهیم نیاز فوری مسکن 
را جواب بدهیم افزایش محدوده های کلان ایجاد کنیم.دبیر شورای عالی 
معماری و شهرسازی با تاکید بر پشــتوانه کارشناسی در الحاق اراضی به 
پروژه های مسکونی گفت: در دوره اخیر تمامی محدوده هایی که مصوبه 
شــورای عالی معماری و شهرسازی را گرفته پشــتوانه کارشناسی دارد. 
این موارد شامل تامین آب، قرار داشــتن یا نداشتن روی گسل، محدوده 
اراضی کشــاورزی و باغات، فرونشست، دسترســی به شبکه های اصلی 

است که تماما مورد بررسی قرار گرفته است.

بازار

متقاضیان مرحله دوم فروش یکپارچــه خودروها در 
حالی برای ثبت نــام اقدام می کنند کــه هنوز قیمت 
خودروهــای مونتــاژی را نمی دانند و شــرکت ها با 
وجود اینکه مســئولان وزارت صمــت، ضوابط قیمت 
خودروهــای مونتــاژی را تعییــن تکلیــف کرده اند 
می گویند ابلاغیه یا لیســت قیمت مصوب را دریافت 
نکرده اند؛ این در حالیســت که تــا دو روز دیگر مهلت 
ثبت  درخواســت خودرویــی متقاضیان در ســامانه 

یکپارچه به پایان خواهید رسید.
قیمت خودروهــای مونتــاژی ۱۶ اردیبهشــت ماه 
تصویب و یک روز بعد )۱۷ اردیبهشــت ماه( اعلام شد؛ 
اما علیرغم گذشــت ســه هفته و تاکید شورای رقابت 
بر لازم الاجرا خوانــدن مصوبه خود، هنــوز قیمت ها 
برای متقاضیان در هاله ای از ابهام قرار دارد.داســتان 
از این قرار بود کــه در آن زمان عنوان شــد که مصوبه 
شــورای رقابت توســط هیچ یک از نهادهای مربوطه 

نظیــر وزارت صمت یا ســازمان حمایت به 
دست خودروسازان نرسیده، آن ها نیز بر سر 
فرمول قیمت گذاری خود ایستادند و قیمت  
جدید محصــولات خود را بر اســاس همان 

قیمت گذاری خود، تعیین کردند.
تاکید می شــود که این قیمت هــای اعمالی 
توســط خودروســازان بالاتر از قیمت های 

مصوب شــورای رقابت بود و در حقیقت خودروسازان 
قیمت مصوب شــورای رقابــت را نپذیرفتــه بودند؛ 
بنابراین  وزارت صمــت در نامه ای به شــورای رقابت 
ضمن اشــاره به بازخوردهای دریافتی از خودروسازان 
و اینکه تعدیل ها در حوزه های محدودی اعمال شــده 
است، خواستار بررســی بیشــتر و دقیق تر در قیمت 
خودروهای مونتاژی شــد؛ بنابراین ابــلاغ این مصوبه 

منتظر اخذ تصمیم نهایی توسط شورای رقابت ماند.
در این رابطه شــورای رقابت، اعلام کرد: نظر شــورا و 

کارگروه خودرویی این اســت کــه هر آنچه 
که تصمیم گرفته شــده، به طور قطعی اجرا 
شــود؛ چنانچه در فاصله دو تا سه ماه آینده، 
تغییراتــی در صورت های مالی، نــرخ ارز، 
قیمت هــا و هزینه های تمام شــده صورت 
گرفت، این موضوع دوباره در کارگروه خودرو 
مورد بررســی قرار می گیرد. هدف شورا این 
نیســت که تولید متوقف یا عرضه دچار مشــکل شود 
اما نکته اساسی این اســت که نباید قیمت خودروهای 
مونتاژ شــده به نحوی باشــد که اگر خودرو به شکل 
مســتقیم وارد شــود، قیمت خودروهای مونتاژی از 

خودروهای وارداتی بیشتر باشد.
ســپس هم ســخنگوی این شــورا یه صراحت اعلام 
کرد که قیمــت خودروهای مونتــاژی تغییر نمی کند 
و دســتورالعمل شــورای رقابــت در ایــن زمینــه 

لازم الاجراست. 

در نهایت وزارت صمــت وارد عمل شــد و با برگزاری 
جلسه ای با پنج خودروساز خصوصی کشور و مسئولان 
وزارت صمت، ضوابــط قیمت خودروهــای مونتاژی 
را تعیین تکلیف کرد؛ خودروســازان در این جلســه، 
مصوبه شــورای رقابت را پذیرفته و ملزم به اجرای آن 
شدند؛ پس از آن هم، سازمان حمایت نیز این ضابطه را 
ابلاغ کرد.در این جلسه تصمیم گیری و به شرکت های 
صنایــع خودروســازی ابلاغ شــد که قیمــت جدید 
خودروهای ســواری مونتاژی مصوب شورای رقابت، 
لازم الاجرا و ملاک قیمت گذاری بوده و هرگونه عدول 

از آن عواقب حقوقی و قانونی را در پی خواهد داشت.
اما بــا توجــه بــه اینکه حــدود یــک هفتــه از این 
تصمیم گیــری نهایــی می گــذرد، امــا همچنــان 
خودروســازان می گویند ابلاغیه مصوبه و لیســتی از 
قیمت هایی که بایســتی محصولات را بــا آن ها عرضه 

کنند، دریافت نکرده اند.

 معاون وزیر ارتباطات و مدیر عامل شــرکت ملی پست 
گفت که با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان 
با سرعت تمام به سمت پست هوشمند حرکت خواهیم 
کرد.»محمــود لیائی« در مراســم افتتاح نخســتین 
همایش و نمایشگاه بین المللی صنعت پست کشور در 

مصلی تهران افزود: ما امروز مفهومی را به صنایع کشور 
اضافه می کنیم تا منبعی برای ایجاد اشتغال و استفاده 
از توان نخبگان باشــد.وی گفت: تا قبل از کرونا ذائقه 
مردم به سمت استفاده از کالاهای تجارت الکترونیک 
و از ســمت پاکت به سمت بســته ها رفته است.لیائی 

بیان داشت: در گذشــته ۳۰۰ میلیون ترافیک پستی 
در سال داشــتیم و اکنون نیز در این حدود است. البته 
۱۲۰ میلیون قبض خدماتی داشتیم که ترافیک اصلی 
شرکت پســت بود و موزعین ما این قبوض را توزیع می 
کردند. اکنون ترافیک ۳۰۰ میلیونی است اما امکانات 

ما همچنان همان امکاناتی اســت که بــه پاکت های 
کوچک اختصاص داشــت.اگر مانند گذشته از همان 
امکانات اســتفاده کنیم فشــار زیادی به منابع انسانی 
می آید، به همین دلیل برنامه ریزی شــده با استفاده از 

صنعت دانش بنیان به سمت تحول حرکت کنیم.

و خودر

ارتباطات

خریدار  رویکرد تحولی مالیاتی در دولت 
سیزدهم با هوشمندســازی نظام مالیاتی 
کلید خــورد و این امــر منجر بــه مالیات 
ستانی عادلانه خواهد شد تا همه مردم اعم 
از کارمندان تا پزشــکان بر اســاس درآمد 

مالیات واقعی پرداخت کنند.
طبق ماده ۹۳ قانون مالیات های مســتقیم 
درآمــدی که شــخص حقیقــی از طریق 
اشتغال به مشــاغل یا به عناوین دیگر غیر 
از مــوارد مذکــور در ســایر فصل های این 
قانــون در ایران تحصیل کند پس از کســر 
معافیت های مقرر در این قانون مشــمول 

مالیات بر درآمد مشاغل است.
مالیــات بر درآمد مشــاغل، یکــی از انواع 
مالیات های مســتقیم بر پایه درآمد است. 
این نــوع مالیــات را افــرادی پرداخت می 
کنند که اصطلاحاً به آن ها کســبه، اصناف، 

پیشه وران و صنعت گران گفته می شود.
مقایســه درآمدهای مالیاتی در سال های 
۹۸ تــا ۱۴۰۱ نشــان می دهد که ســرانه 
مالیات پرداختی توســط مشــاغل در سال 
۱۴۰۰حــدود ۵.۸ میلیــون تومــان و در 
سال ۱۴۰۱ حدود ۶.۱ میلیون تومان بوده 
اســت. این در حالی اســت که بــا توجه به 
تعداد کارمندان دولــت )۲.۳ میلیون نفر( 
و درآمــد وصولی مالیات حقــوق کارکنان 
بخش عمومی، ســرانه مالیــات دریافتی 
از کارمنــدان در ســال ۱۴۰۰، حدود ۸.۸ 
میلیون تومان و در ســال ۱۴۰۱، حدود ۱۰ 
میلیون تومان بوده است. این امر نشان می 
دهد که کارمندان دولتی ۱.۵ برابر مشاغل 

مالیات پرداخت می کنند.
بر اساس بررسی های سازمان امور مالیاتی، 
بخش اعظم شکاف مالیاتی کشور )مجموع 
فــرار و اجتناب مالیاتــی( در بخش مالیات 
مشــاغل اســت. صرفا حدود ۲۰ درصد از 
مالیات بالقوه مشــاغل، وصول می شــود 
یعنی مشاغل فقط یک پنجم مالیات واقعی 

خود را می پردازند.

نگاهی به ســرانه مالیاتی اصنــاف پردرآمد 
نشــان می دهد که شــکاف مالیاتی در این 
اصناف هم قابل توجه است. به عنوان مثال، 
سرانه مالیات ابرازی پزشکان در سال ۱۴۰۱ 
)عملکرد سال ۱۴۰۰( ۲۲.۳ میلیون تومان 
و این رقم برای دندانپزشکان ۱۶.۴ میلیون 
تومان بوده اســت. ایــن رقم بــرای وکلا و 
بنگاه های املاک حدود ۲ تا ۳ میلیون تومان 
بوده اســت.این آمارها نشــان می دهد که 
اصناف درآمد واقعی خود را اعلام نمی کنند 
و یا بــا عــدم اســتفاده از کارتخوان ها و یا 
درخواست کارت به کارت به دنبال استفاده 
از ترفندهــای فرار مالیاتی هســتند این در 
حالی است که از کارمندان پیش از دریافت 

حقوق، مالیات کسر می شود.

رصد تراکنش های بانک سوپر 
میلیاردرهای فرار مالیاتی

سازمان امور مالیاتی کشــور برای شناسی 

فرارهای مالیاتــی، تراکنش هــای بانکی 
صاحبان مشاغل را مورد رصد و بررسی قرار 
می دهد و بر اســاس میزان درآمد، مالیات 
را اخذ می کند. از این رو هــر گونه کارت به 
کارت کردن و یا دریافت وجــه نقد و انتقال 

آن به حساب مورد پیگیری قرار می گیرد.
همچنین سازمان مالیاتی، سامانه مودیان 
و قانون پایانه های فروشــگاهی را راه اندازی 
کرده است. بر این اساس هر گونه خدمات و 
معامله ها در این سامانه ثبت و صورتحساب 
الکترونیکــی صــادر می شــود. در کنــار 
راه اندازی این سامانه در راستای شناسایی 
فرارهــای مالیاتــی، اقداماتــی از جملــه 
تقویت ســاختاری مبارزه با فــرار مالیاتی، 
ســازماندهی مجــدد واحدهــای اجرایی 
بازرســی و مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی 
در ادارات کل کشور، تعیین ۳۰ صنف برای 
بررســی تخصصی و ارائه روش هــای فرار 
مالیاتی، راهکارهای مقابله و مصادیق مهم، 

ســاماندهی فهرســت مؤدیان فاقد اعتبار 
مالیاتی، درج ۲۲۱ مؤدی جدید در فهرست 
مؤدیان فاقــد اعتبــار مالیاتــی، پالایش 
فهرست مؤدیان فاقد اعتبار مالیاتی موجود 
در تارنمای عملیــات الکترونیکی مالیات بر 
ارزش افزوده و اعلام اقدامات مورد نیاز برای 
دفتر فناوری اطلاعات در بازطراحی فرآیند 
ســامانه جدید ثبت اطلاعات مؤدیان فاقد 

اعتبار مالیاتی صورت گرفته است.
در همیــن راســتا تهیــه پیــش نویــس 
دســتورالعمل نحوه شناســایی و مقابله با 
شرکت های مشکوک به کاغذی و معاملات 
صوری، تعامل با دبیرخانه ستاد هماهنگی 
و مبارزه با مفاســد اقتصادی جهت تصویب 
مصوبه پیشــگیری و شناسایی شرکت های 
کاغذی و تعیین وظایف سایر دستگاه های 
اجرایی در این خصوص، استخراج اطلاعات 
مربوط به معاملات ثبت شــده در ســامانه 
صورت معاملات فصلی )موضوع ماده ۱۶۹ 

قانون مالیات های مستقیم( توسط مؤدیان 
مالیاتی را با مؤدیــان فاقد اعتبار مالیاتی، به 
ارزش معاملات مجموعاً هــزار و ۲۴۷ هزار 
میلیارد ریال )عملکرد ۹۶ تا ۹۹( و ارســال 
به ادارات کل جهت رسیدگی وفق مقررات 
بخشــنامه های فوق و شناســایی مؤدیان 
واقعی به ادارات کل امــور مالیاتی نیز انجام 

شده است.

هشدار به پزشکانی از کارتخوان 
استفاده نمی کنند

رییس سازمان امور مالیاتی کشور نیز ضمن 
استقبال از ایجاد شــعب مالیاتی مخصوص 
پزشــکان، بر اصلاح ضرایــب مالیاتی آنان 
تاکید کــرد و گفت: تقاضا داریم پزشــکان 
محترم نسبت به انجام تکالیف قانونی خود 
اهمال نکنند تا هنگام رسیدگی و تشخیص 

مالیات دچار زحمت مضاعف نشوند.
محمــد هــادی ســبحانیان همچنین در 
خصوص عدم اســتفاده برخــی مودیان از 
جمله پزشکان از دســتگاه پوز، اعلام کرد: 
باید به صنوف مختلف اطلاع رســانی شود 
که اگر از دســتگاه پوز اســتفاده نکنند هم 
اطلاعات گردش حســاب معاملات آنها در 
اختیار سازمان قرار می گیرد؛ بنابراین عدم 
استفاده از دســتگاه پوز امری بیهوده برای 
فرار از پرداخت مالیات اســت.طبق آخرین 
گزارش سازمان امور مالیاتی کشور، اسامی 
۵ هزار و ۶۷۶ پزشــک دارای گزارش عدم 
استفاده از پایانه های فروشگاهی به سازمان 
نظام پزشکی و ادارات کل امور مالیاتی برای 
اقدامات تکمیلی از جمله تذکر کتبی، عدم 
شمول استفاده از تســهیلات تبصره ماده 
۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم و بازدید 
میدانی ارسال شده است.همچنین از سوی 
گزارش های مردمی، ۲ هــزار و ۶۳۳ مورد 
گزارش های عــدم اســتفاده از کارتخوان 
اصناف بــرای درج در پرونــده و لحاظ در 

رسیدگی صورت گرفته شده است.

وهای مونتاژی: ثبت نام می کنیم، اما قیمت را نمی دانیم؛ مصوبه شورا اجرایی نمی شود متقاضیان خودر

حرکت شرکت ملی پست به سمت هوشمندسازی با استفاده از توان دانش بنیان ها

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

احتکار از اراضی داخل محدوده شهری حذف می شود
خریدار   معــاون شهرســازی و معماری 
وزارت راه و شهرســازی بــا بیــان اینکه با 
برنامه های در دســتور کار قــرار گرفته با 
هدف ســاخت زمین و پاســخگویی به نیاز 
مردم، حبــس و احتکار زمیــن حذف می 
شــود، گفت: بیش از ۱۰ درصد از اراضی با 
کاربری مســکونی در شــهرهای کشور در 
چرخه ساخت قرار نگرفتند. »فرزانه صادق 
مالواجرد« در نشســتی با خبرنگاران افزود: 
در برخی از شــهرهای کشور شاهدیم بیش 
از ۲۵ درصد از اراضی کاربری مســکونی در 

چرخه سکونت نیستند.
وی با بیان اینکه کســب ســود بیشتر یکی 
از دلایل حبس زمین اســت، تصریح کرد: 
در برخی از شــهرهای کشــور زمین هایی 
به مســاحت ۲۰۰ تا ۵۰۰ هکتار وجود دارد 
که حبس شــده اند، این در حالی است که با 
بازفعال سازی دوباره این زمین ها می توان 
بخشی از نیاز کشور را در حوزه مسکن پاسخ 
داد.صادق مالواجرد با اشاره به اینکه بازپس 
گیری اراضی دولتی برای تامین زمین مورد 
نیاز برای طرح های ساخت و ساز به ویژه در 

نهضت ملی مســکن در حال اجرایی شدن 
اســت، ادامه داد: به همین منظور شناسایی 
ایــن اراضی با کمــک اداره هــای کل راه و 
شهرســازی و شــهرداری ها در حال انجام 
اســت و با بازپس گیری این اراضی، ساخت 

و ساز در آنها انجام خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه همه تــلاش ما بر این 
اســت که الحاق به محدوده ها برای تامین 
اراضی انجام شــود، خاطرنشــان کرد: در 
کنار آن مکان یابی شــهرک ها و بسته های 
تشویقی نیز در ارتباط با بافت های فرسوده 

در حال اجرایی شدن است.
معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه 
۳۰ هزار هکتار الحاق به محدوده انجام شده 
اســت، گفت: اینها اراضی دولتی هســتند 
که فقط برای جهش تولیــد در نظر گرفته 
شده اند.صادق مالواجرد اضافه کرد: در شهر 
تهران این وضعیت متفاوت است و هدف این 
است که در این شهر شاهد تعادل جمعیتی 
باشــیم، بدین معنی که تراکم در این شهر 
شهر متعادل شــود که شهرک های اقماری 

برای پاسخگویی به همین نیاز است.

وی در ادامه با بیان اینکــه حتی یک متر از 
اراضی مسکن مهر که به شهرها الحاق بود، 
فرآیند بررســی در کمیته ها را طی نکرده 
بود، گفت: این در حالی اســت که در ارتباط 
با زمین های الحاق شــده بــه نهضت ملی 
مســکن، وجب به وجب آن در کمیته های 

فنی مورد بررسی دقیق قرار گرفتند.
معــاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به 
ضرب الاجــل ۶ ماهه بــرای عرضه زمین 
برای ســاخت مسکن، خاطرنشــان کرد: از 
استانداران درخواست شده تا با ارائه گزارش 

دوره ای نسبت به تعیین تکلیف زمین های 
موجود در بافت ها اقدام کنند.

صادق مالواجرد، به واگذاری اراضی نظامی 
اشاره کرد و بیان داشــت: به همین منظور 
تفاهــم نامه هایی توســط ســازمان ملی 
زمین و مسکن با دســتگاه های مرتبط در 
این بخش بسته شــده تا در فرآیند ساخت 
قرار بگیرنــد.وی ادامــه داد: در تعدادی از 
شــهرها شــاهد بودیم که افرادی اقدام به 
حبس زمین کرده بودند که بر همین اساس 
در آخرین جلسه شــورای عالی شهرسازی 
و معماری برای آزاد ســازی اراضی احتکار 
شده اقدام شــد، به عنوان مثال در اردبیل 
۵۰۰ هکتــار اراضــی مســکونی در داخل 
محدوده شــهرها وجود دارد که وارد چرخه 
ساخت و ساز نشده است.معاون شهرسازی 
و معماری وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: 
همچنین اهواز، شــاهرود، کاشان و زاهدان 
از دیگر شهرهایی هســتند که برای اجرای 
نهضت ملی مسکن کمبود زمین دارند که با 
توجه به وجود زمین خالی در این شهرها با 
وارد شدن آنها به بازار بخشی از نیاز به زمین 

برای ساخت مســکن رفع خواهد شد.وی 
با اشاره به پیشــنهاداتی که برای بازنگری 
در طرح جامع مســکن بــرای جلوگیری از 
احتکار زمین داده شــده اســت، گفت: این 
امکان وجود دارد که برخــی از این مالکیت 
ها برای تعاونی ها باشــد، اما با گذشت بازه 
زمانی ۱۰ ســاله هنوز هیــچ اقدامی برای 
ساخت و ســاز در آنها انجام نشــده است.

صادق مالواجرد اضافه کرد: بر همین اساس 
و با توجه به مصوبه هیات وزیران این اراضی 
بازپس گرفته خواهد شد و اراضی که دارای 
مالکیــت حقیقــی و حقوقی نیز هســتند 
اداره های کل راه و شهرســازی با همکاری 
شهرداری ها نســبت به تعیین تکلیف آنها 
اقدام خواهند کرد.وی ســاخت خانه هایی 
بیش از یک تا ۲ طبقه در شــهرهای زیر ۲۵ 
یا ۵۰ هزار نفر را خطای اســتراتژیک خواند 
و گفت: پدیده فرونشست بر روی پهنه های 
مسکونی ما که برای ساخت مسکن بر روی 
آنها حســاب باز کردیم تاثیرگذار اســت، 
بنابراین مســایلی از این قبیل بازتنظیمی 

شهری را می طلبد.
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 تبعات ناشی از حاشیه نشینی اتباع 
و مهاجران خارجی

بهزاد مرادی پور حاشیه نشــینی یکی از مباحث و موضوعاتی اســت 
که در صدر مسائل اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی قرار دارد؛ این مساله 
اغلب در کشور و شــهرهایی که برنامه ریزی مطلوب جمعیتی و شهری 

ندارند، رخ می دهد.
بررسی ها نشان می دهد در مناطق حاشیه نشین فقر، بیکاری، اعتیاد، 
فروش موادمخدر، دعوا و درگیری، ســرقت، قاچــاق، انواع بیماری ها، 
انحرافات شدید اخلاقی بیشتر به چشــم می خورد و می توان گفت که 
حاشیه نشینی نمودی از آســیب های اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی 

است.
توزیع پراکندگی و ترکیب جمعیتی اتباع خارجی در کشــورمان 
به دلیل نبود سیاســت گذاری مناســب، عدم ســاماندهی، نبود 
برنامه معین و مشــخص و عدم نظارت متولیان بر محل اســکان 
آنها در طول ســال های گذشته ســبب افزایش جمعیت شهرهای 
اقمــاری کلان شــهرها و حاشیه نشــینی و بــه دنبــال آن بروز 
مشــکلات و معضلات فراوانی برای مهاجرین و ساکنین بومی شده 

است.
پایین بودن هزینه اجاره مســکن، بالابودن تعداد بــالای افراد خانوار، 
دسترسی راحت به مشاغل غیرمجاز و زیرزمینی و تمایل کارفرمایان به 
نیروی کار ارزان قیمت به خصوص اتباع غیرمجاز )فاقد مدارک هویتی( 
و پیوندهای خویشاوندی با اتباعی که قبلا در کشور سکونت داشته اند 
از مهمترین عوامل تمایل مهاجران و سکونت در این مناطق به خصوص 
برای افرادی است که به صورت غیرقانونی وارد کشور شده اند؛ موضوع 
علاوه بر تغییر در ترکیب جمعیتی و هرم ســنی و جنســی، استفاده از 
امکانات و فرصت های شــغلی اتباع ایرانی را با مشکل مواجه می کند؛ 
به طوری که مهاجرت ســاکنان بومی را به مناطق دیگر به دنبال داشته 

است.
تشــدید و گســترش ســکونت گاه های غیررســمی و حاشیه نشینی 
مهاجران در کشــور باعث افزایش آســیب های اجتماعــی، فرهنگی، 
سیاســی و امنیتی، افزایش مشــاغل زیرزمینی، کاهش کنترل گری 
اجتماعی و افزایش تمایلات قانون گریزانه را به دنبال خواهد داشــت؛ 
چنانچه این مهم مورد توجــه قرار نگیرد، تبعــات آن غیرقابل جبران 

خواهد بود.
حاشینه نشــینی مهاجران را می توان بازی دو ســرباخت دانست زیرا 
از یکسو علاوه بر افزایش آسیب های گفته شــده، امکان بهره مندی از 
فرصت های مهاجران به ویژه نخبگان علمی، فرهنگی، مذهبی، فعالان 
اقتصادی، ســرمایه گذاران، علاقمندان به انقلاب اسلامی، دانشجویان 
)سفیران فرهنگی ( را از بین خواهد برد و از سوی دیگر این شیوه زندگی 
باعث سردرگمی، بلاتکلیفی، مشخص نبودن آینده و چشم انداز روشن، 
تنش و ستیز میان مهاجرین خارجی و جامعه میزبان به ویژه نسل دوم 
و سوم مهاجران خواهد شــد و در نهایت عدم رضایت مندی آنها باوجود 
هزینه های سنگین در یارانه های آشــکار و پنهان به ویژه در زمانی که 
کشور به دلیل تحریم های ظالمانه در شرایط دشواری قرار دارد را در بر 

خواهد داشت.
تشــدید و گســترش ســکونت گاه های غیررســمی و حاشیه نشینی 
مهاجران در کشــور باعث افزایش آســیب های اجتماعــی، فرهنگی، 
سیاســی و امنیتی، افزایش مشــاغل زیرزمینی، کاهش کنترل گری 
اجتماعی و افزایش تمایلات قانون گریزانه و... را به دنبال خواهد داشت؛ 
چنانچه این مهم مورد توجــه قرار نگیرد، تبعــات آن غیرقابل جبران 

خواهد بود
 به منظور ســاماندهی وضعیت حضور مهاجران در حاشیه شهرها و 
مناطق ممنوعــه و جلوگیــری از افزایش ناهنجاری هــای روانی - 
رفتاری و پیشــگیری از وقوع جرائم و آسیب های اجتماعی راهی جز 
شناســایی کلیه اتباع و مهاجرین خارجی، پیاده سازی نظام واحد و 
حکمرانی هوشــمند الکترونیک و ســاماندهی مطلوب آنها وجود 

نخواهد داشت.
این موضوع چالشی است که تشکیل سازمان ملی مهاجرت به عنوان 
متولی و سیاست گذار با پیاده ســازی نظام هوشمند الکترونیک، در 
تعامل با سایر ســازمان ها و دســتگاه های مرتبط می تواند به نحوه 
مطلوب مدیریت کند؛ مضاف بر آن اســتفاده حداکثری از قابلیت ها 
و ظرفیت های مهاجرین )ظرفیت نخبگان و...( متناسب با نیازهای 
کشور تا زمان بازگشــت کرامت آمیز آنها به کشورشــان را محقق 

سازد.
ذکر این نکته نیز حائز اهمیت است که تشدید و کنترل مرزها به منظور 
اشراف بر ورود و خروج و جلوگیری از ورود غیرقانونی اتباع و مهاجرین 

خارجی امری ضروری است و نباید مورد غفلت قرار گیرد.

زاکانی خبر داد
آغاز مطالعات احداث ال آر تی در تهران

شــهردار تهران درباره احداث ال آر تی و تراموا در پایتخت توضیحاتی 
ارائه داد.

 ال آر تی یا Light Rail Transit به معنی حمل و نقل ریلی ســبک یا 
یک نوع قطار سبک شهری است که شــهرداری تهران به دنبال احداث 

آن در پایتخت است.
ال آر تی متشــکل از یک، دو یا ســه واگن اســت که با نیروی برق در 
مسیری کاملًا حفاظت شــده یا نیمه حفاظت شده به صورت عموماً هم 
سطح، زیرزمین و یا بالاتر از سطح زمین حرکت می کند و ظرفیتش نیز 

تقریباً دو و نیم برابر بی آر تی است.

برای اولین بار شــهردار تهران هنــگام ارائه گزارش حمــل و نقلی از 
آمادگی ایجاد ال آر تی در تهران خبــر داد و معاون حمل و نقل ترافیک 
شــهرداری تهران نیز اعلام کرد که هزینه راه انــدازی ال. آر. تی کمتر 
از مترو است و سرمایه گذار و فاینانســور چینی هم در این زمینه اعلام 
آمادگی کرده البته اجرای آن منوط به این شرط است که شورای عالی 

ترافیک این مساله را تأیید کند.
دوم خرداد ماه بود که شهردار تهران کنفرانس بین المللی پیشرفت های 
اخیر در مهندسی راه آهن مســیر ال آر تی را از ترمینال شرق به اتوبان 

همت و وردآورد اعلام کرد.
در همین راســتا علیرضا زاکانی شــهردار تهران با اشاره به حمل 
و نقل عمومــی گفت: در حــوزه مترو تکلیفمان روشــن اســت 
همچنیــن در خصــوص ترامــوا نیز بــه افق های کاملًا روشــنی 
رســیده ایم و پیش پیمان هــای لازم و کار مطالعاتــی آن را به انجام 

رسانده ایم.
شهردار تهران با اشاره به پروژه ال آر تی گفت: این پروژه در مقام مطالعه 

است و هنوز اقدام عملی در رابطه با آن انجام نگرفته است.

دیدگاه

دیوار

رئیس سازمان حفاظت محیط زیســت از تهیه لایحه 
تغییر اقلیم جهت ارســال به مجلس خبر داد و گفت: 
کشــور ما از نظــر شــاخص های محیط زیســتی در 
آستانه ها قرار گرفته است و دیگر فرصت آزمون و خطا 

نداریم.
 علی سلاجقه در گردهمایی رؤســای نمایندگی های 
جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور که در محل 
وزارت امور خارجه برگزار شــد، با بیان اینکه مباحث 
محیط زیستی تمام ارکان حیات بشر را تحت تأثیر قرار 
داده است، اظهار کرد: در حال حاضر یکی از مهم ترین 
چالش های محیط زیســتی جهان، بحث تغییر اقلیم 
است. ما در ســازمان حفاظت محیط زیست، در حال 
تهیه لایحه تغییر اقلیم برای ارسال به مجلس هستیم 
و امیدوارم در آینده نزدیک، کشور ما به هاب مدیریت 

تغییر اقلیم منطقه تبدیل شود.

وی، خاطرنشــان کرد: امروز کشور ما از نظر 
شــاخص های محیط زیســتی در آستانه ها 
قرار گرفته است و دیگر فرصت آزمون و خطا 
نداریم.معــاون رئیس جمهور، دیپلماســی 
محیط زیســت را پیشــقراول دیپلماســی 
سیاسی دانســت و تصریح کرد: چالش های 
محیط زیست برای همه مناطق و کشورهای 

جهان مشــترک است و همه باید دســت به دست هم 
بدهند و این چالش ها را مدیریت کنند.

ســلاجقه در ادامه، مباحثی همچون بحــران کمبود 
آب، پدیده گرد و غبار و آلودگی های محیط زیســتی 
را از جمله مهم ترین این چالش ها برشــمرد و بر لزوم 
استفاده از ظرفیت های دیپلماسی به منظور مدیریت 
این چالش ها تاکید کرد.رئیس سازمان حفاظت محیط 
زیست در ادامه گفت: ســازمان ملل متحد کشور ما را 

به عنوان میزبان کنفرانــس بین المللی گرد 
و غبار معرفــی کرده و ایــن کنفرانس ۱۸ و 
۱۹ شهریورماه امسال برگزار خواهد شد. ما 
از سفرا و رؤســای نمایندگی های جمهوری 
اسلامی ایران در خارج از کشور می خواهیم 
برای برگزاری ایــن کنفرانس جهانی در تراز 
نظام جمهوری اســلامی ایــران همکاری 
کنند و از تمام ظرفیت هــای لازم برای برگزاری هرچه 

باشکوه تر آن استفاده نمایند.
وی بــا اشــاره بــه عضویــت کشــورمان در چندین 
کنوانسیون و پروتکل های بین المللی در زمینه مباحث 
محیط زیســتی، خطاب به رؤســای نمایندگی های 
جمهوری اســلامی ایران در خارج از کشــور تصریح 
کرد: برای حضور فعال تر ایران در این کنوانســیون ها 

و پروتکل های الحاقی تلاش کنید.

ســلاجقه با اشــاره به تحریم های غــرب علیه ملت 
ایران، گفــت: در حال حاضر جوانان نخبــه ما در قالب 
شــرکت های فناور و دانش بنیــان به مقابلــه با این 
تحریم ها برخاســته انــد و در زمینه هــای مختلف، 
بــه دنبال رفــع نیازهــای کشــور هســتند. معرفی 
دستاوردهای نوآورانه و دانش بنیان کشور به جهانیان 
و ظرفیت ســازی برای حضور این محصولات به ویژه 
محصــولات محیط زیســتی در بازارهــای جهانی از 
الزاماتی است که می بایســت توسط نمایندگی های ما 

در خارج از کشور دنبال شود.
در بخش دیگری از این گردهمایی، ســفرا و رؤســای 
نمایندگی های جمهوری اســلامی ایــران در خارج از 
کشــور در خصوص مباحث مختلف محیط زیستی با 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط 

زیست به بحث و تبادل نظر پرداختند.

محیط زیست

خریــدار  سرپرســت وزارت آموزش و 
پرورش با بیان اینکه دولت ســیزدهم ۴۲ 
هزار میلیارد تومــان برای رتبه بندی هزینه 
کرد که نشان دهنده اهمیتی است که برای 
آموزش و پرورش قائل اســت گفت: هرچند 
رتبه بنــدی اشــکالاتی در آیین نامه و اجرا 

داشت اما در حال حل آن هستیم.  
رضامــراد صحرایی بــا حضــور در برنامه 
تلویزیونی صف اول ضمن مروری بر سوابق 
تحصیلی و کاری خود، به پرسشــی درباره 
فرزندانش گفت: متولد ۱۳۵۵ هستم و سه 
فرزند دارم. دختر اولم فارغ التحصیل رشته 
کامپیوتر در دانشگاه امیرکبیر است. پسرم 
پایه هشتم و دختر کوچکم پنج ساله است. 
پسرم در مدرسه شاهد درس می خواند که 
مدرســه دولتی اســت. دختر بزرگم نیز در 

مدرسه شاهد تحصیل کرد.
وی در واکنش بــه این گفته کــه وضعیت 
مــدارس دولتــی خــوب نیســت و اینکه 
بســیاری از ما ترجیح می دهیم فرزندانمان 
را در مدارس دولتی ثبت نــام نکنیم اظهار 
کرد: این حرف درســتی است؛ برای وزارت 
آمــوزش و  پــرورش برنامه ای بــه مجلس 
پیشــنهاد کردم کــه در آن بــه تحول در 
آمــوزش و پــرورش حول ۹ محــور تاکید 
کرده ام که یکی از کلیدی ترین محورهایش 
مدرســه اســت و بــا ایــده »به مدرســه 
بازمی گردیم«، تحول در آموزش و پرورش 

را مطرح کرده ام.
سرپرســت وزارت آمــوزش و پــرورش با 
بیان اینکه درباره مدرســه غفلت کرده ایم 
گفت: کانون تحول مدرســه، محل تحول 
کلاس درس و عامل تحول، معلم اســت. ما 
باید مدارس دولتی را بــه گونه ای بالا ببریم 
و اهمیتش را نشــان دهیم که مردم رغبت 
نکنند به مدرســه دیگری برونــد، مگر در 
موارد و عللی چون نزدیکی مدرسه به محل 

سکونت و غیره.
صحرایــی ادامــه داد: اگــر بخواهیم بین 
دانشــگاه دولتی و خصوصی انتخاب کنیم، 
دانشــگاه دولتی را انتخاب می کنیم. سوال 
این است که قانون اساسی آموزش عمومی 
را اصل می دانــد یا آموزش عالــی را؟ قطعا 
آموزش عمومی را. این در حالی اســت که 
ما از آموزش عمومی غفلت کرده ایم. ما باید 

روی تمام ابعاد مدارس دولتی کار کنیم.
وی با اشــاره به اینکه براســاس سندتحول 
بنیادین مــدارس دولتی بایــد رتبه بندی 
شــوند، در این صورت رقابت و رغبت برای 
رفتن به مدارس دولتی هم افزایش می یابد 
گفت: نیازمنــد مدیریت راهبــردی آینده 
نگر هســتیم. اگر ایران قــوی می خواهیم، 
مســیرش آموزش و پرورش است. رهبری 
هم فرمودند که برای عبور از قله های سخت 
پیشــرفت به آموزش و پرورش نیاز داریم. 
باید به ســمت افزایش ۲۰ درصدی ســهم 
آموزش و پرورش از بودجه عمومی حرکت 

کنیم.   
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: ناتــرازی بودجه یکــی از پنج چالش 
اصلی آموزش و پرورش است. ۹۷.۵ درصد 
بودجه ما پرســنلی و ۲.۵ درصد برای امور 
دیگر است. باید برای کار فرهنگی به اندازه 
کارهای دیگر هزینه کنیــم و نیازمند وفاق 
ملی برای تقویت آموزش و پرورش هستیم. 
معتقدم خودمان نباید آموزش و پرورش را 
کوچک انگاری کنیم. وضعیت ما نســبت به 

گذشــته بهتر است، اما نســبت به وضعیت 
مطلوب، خیر.

صحرایی ادامه داد: بخشــی از مشکلات به 
درون آمــوزش و پرورش برمی گــردد و در 
درون حل می شــود. ما باید منابع آموزشی، 
برنامه ریزی آموزشــی، تقویم آموزشــی و 
معلمان را متحول کنیم؛ اینها در دســتان 
خود ماســت. ســاختار امروز آمــوزش و 
پرورش تفاوتی با ۲۰ ســال گذشــته ندارد 
و باید اصلاح شــود. بزرگترین نهاد دولتی 
هســتیم، ۷۳۰ منطقه آموزشــی داریم و 
پردیس هــا و مراکز دانشــگاه فرهنگیان و 
کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان 
را در همه اســتان ها داریــم و این خود یک 

ظرفیت خوب است.

 ضرورت تغییر جهت برخی
 فعالیت های صندوق ذخیره فرهنگیان

وی با اشاره به فعالیت های صندوق ذخیره 
فرهنگیان و ضــرورت تغییــر جهتش در 
برخی امور گفت: به عنوان مثال بیمه معلم 
داریم، اما بیمه تکمیلی را به شرکت دیگری 
می ســپاریم. آیــا  نمی توانســتیم به جای 
هواپیما چندقطار خریــداری کنیم که در 
اختیار فرهنگیان باشــد تا بتوانند آسوده تر 
ســفر کنند؟ آیــا نمی توانســتیم همانند 
ارگان های دیگر فروشگاه های زنجیره ای و 
مانند آن داشته باشیم؟ اینها سوالاتی است 
که باید به آنها پاسخ داده شــود. لذا به طور 
کلی تحــول از درون خود آموزش و پرورش 

شروع می شود.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: مولدســازی، ظرفیــت فوق العاده ای 
برای آموزش و پرورش اســت. سال هاست 
می گوییم کمبــود بودجه داریــم، اما فکر 
نکرده ایــم کــه باید چــه کنیــم و چگونه 

مدیریت کنیم؟.  
صحرایی به اصلاح نگاه مدیران کشــوری 
به آموزش و پــرورش اشــاره و اظهار کرد: 
غلبه نــگاه مصرفی به نگاه ســرمایه ای یک 
علت بروز مشــکلات ماســت و بایــد برای 
تغییــر این نگاه تــلاش کنیم کــه وظیفه 
مسیر اســت. دولت ۴۲ هزار میلیارد تومان 
برای رتبه بندی هزینه کرد که نشان دهنده 
اهمیتی اســت که برای آموزش و پرورش 
قائل است. هرچند رتبه بندی اشکالاتی در 
آیین نامــه و اجرا داشــت و در حال حل آن 

هســتیم.  وی تاکید کرد: اگــر وزیر کارش 
را از مدرسه شــروع کرد و بین ارکان محله 
چون مدرسه، مسجد و خانواده پیوند برقرار 
کرد، تحول را کلید زده است. همه نهادهای 
فرهنگی باید مــدارس را به عنــوان نقطه 
تحول مد نظر قرار دهنــد. ما این آمادگی را 
اعلام می کنیــم و ظرفیت مدارس را به ویژه 
در تابســتان می توانیم در اختیار نهادهای 

فرهنگی قرار بدهیم.
سرپرســت وزارت آمــوزش و پــرورش با 
اشــاره به ضــرورت توجه ویژه بــه تربیت 
معلم و دانشــگاه فرهنگیان گفت: دانشگاه 
فرهنگیان در سال ۹۱ به طور رسمی شروع 
به کار کرد و ایده آل ما این اســت که نیروی 
مورد نیاز آموزش و پرورش را از دو دانشگاه 
فرهنگیان و شــهید رجایی جذب کنیم اما 
شاهد هستیم که طی ســال های ۱۳۹۰ تا 
۱۴۰۰، ۵۰۴ هــزار معلــم وارد آموزش و 
پرورش شده اند ولی ۲۰ درصد از مسیر این 
دو دانشــگاه بوده که البته با مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی بســته شده و اکنون 

باید دانشگاه فرهنگیان را تقویت کنیم.

تقابل و تعارضی با همکارانمان در این 
زمینه نداریم

صحرایی ادامه داد: مشــکلاتی در فضا برای 
جــذب دانشــجو در دانشــگاه فرهنگیان 
داشتیم. اموال بلااستفاده ای در سطح کشور 
وجود دارد، در جلســه ای که با آقای رئیس 
جمهور داشــتم مطرح کردم که در اول مهر 
با مشــکل فضا روبه رو هســتیم و  پیشنهاد 
شــد نامه نگاری کرده و تقاضا کنیم تا اموال 
بلااستفاده در اختیار دانشــگاه فرهنگیان 
قرار بگیرد؛ اما دیدم برخی ناراحت شدند که 
صحرایی هنوز نیامــده می خواهد فضاهای 
دانشــگاه پیام نــور را بگیــرد، در حالی که 
چنین قصــدی نداریم، دانشــگاه پیام نور 
ماموریت های خودش را دارد که بسیار هم 

مهم هستند.
وی ادامه داد: بحث اســتفاده بهینه از اموال 
بلااســتفاده دولت اســت. خود دانشــگاه 
پیام نور هم علاقــه مند اســت که املاک 
بلااســتفاده اش را در اختیار بگــذارد، اما 
خب مایل اســت دولت هم به او کمک کند 
. هدف مــن این بود که این ظرفیت شــکل 
بگیرد؛ هم دانشگاه پیام نور بتواند مشکلش 
را حل کند و هم ما بتوانیــم از این ظرفیت 

اســتفاده کنیم. روز گذشته به مجلس رفته 
بودم و برخی هدفشــان تخریب بــود زیرا 
گفته بودم دانشــگاه پیام نور را به دانشگاه 
فرهنگیــان بدهیــد درحالی کــه پیام نور 
خودش یک دانشگاه مستقل با ویژگی های 
خاص خودش است، دانشگاه فرهنگیان هم 
همینطور. اینکه از اموال بلااستفاده، مصرف 

بهینه داشته باشیم آیا اقدام بدی است؟.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکه تقابل و تعارضی با همکارانمان در این 
زمینه نداریم گفت: با وزیر علوم فعلی رابطه 
صمیمانه خوبی دارم و ایشــان از دانشــگاه 
فرهنگیان بســیار حمایت کــرد اما برخی 
تخریب می کنند و ســعی می کنند تصویر 
دیگری از یــک کار خوب ارائــه دهند. یک 
زمانی تعداد دانش آموزان ما کم شــده بود 
و به ۱۲ میلیون رســیده بود و ما شماری از 
مدارس مــان را دادیم تا دانشــگاه پیام نور 
شکل بگیرد. در یک مقطعی اموزشکده های 
فنی را به وزارت علوم دادیم. مردم به ما نگاه 
می کننــد و می گویند  یک دانشــگاه خالی 
اســت و دانشــگاه دیگر خوابگاه ندارد. باید 

این مسائل را بتوانیم حل کنیم.

دانشگاه فرهنگیان مشکل فضا دارد
صحرایی ادامه داد: دانشگاه فرهنگیان مشکل 
فضادارد، از یک ســال قبل در ستاد راهبری 
تعلیم و تربیت کشور و شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی جلســاتی داشــتیم که مصوباتش 
در ۱۸ اردیبهشــت از ســوی رئیس جمهور 
ابلاغ شــد. یکی از مصوبات ایــن بود که همه 
دانشسراها باید به دانشگاه فرهنگیان برگردد 
که ابلاغ هم شــد. یک مصوبه دیگــر این بود 
که دانشــگاه های جامــع علمــی کاربردی 
وابسته به دســتگاه های اجرایی که بر اساس 
مصوبه سال ۹۶ لغو شــدند و دیگر نمی توانند 
دانشجو بگیرند، ساختمان هایشان چندسالی 
در اختیار دانشــگاه فرهنگیان قرار بگیرد که 
دانشگاه فرهنگیان بتواند از بحران عبور کند. 
در حال رایزنی هستیم تا اول مهر مشکل  فضا 

را حل کنیم.  

برگزاری کنکور اختصاصی تربیت 
معلم برای اولین بار در سال جاری 

وی با بیــان اینکه ایده آل ما این اســت که 
سالانه ۴۰ هزار دانشجو بگیریم و به آموزش 
و پــرورش تحویــل بدهیم کــه خب فعلا 

نمی توانیم گفت: اکنون برای جذب ۲۵ هزار 
دانشجو هدف گذاری کرده ایم. امسال برای 
اولین بــار کنکور اختصاصــی تربیت معلم 
داریم که یک کار جدید اســت. شیوه جدید 
دیگر تربیت معلم به کمک دانشــگاه های 
دیگر در قالب طرح به اصطلاح »دومدرکی« 
است که براســاس آن دو دانشــگاه به طور 
مشــترک کار می کنند. فعلا این امکان در 
پنج رشــته فراهم شــده و دانشجو دوسال 
دروس تخصصــی اش را در دانشــگاه مادر 
می گذراند و بعد از دوسال، در صورت تمایل 
شرایطی را از ســرمی گذراند و معلمی را در 

دانشگاه فرهنگیان می آموزد.
سرپرســت وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: یک روش دیگر بورســیه معلمی است 
و دانشــجویان ســال آخری دانشگاه های 
دیگر به دانشــگاه فرهنگیــان می پیوندند. 
یک شــیوه دیگر کارشناسی ارشد حرفه ای 
اســت؛ لذا برای حل مشکل فضا در دانشگاه 

فرهنگیان به وفاق ملی نیاز داریم.    
صحرایی در ادامه ســخنانش در پاســخ به 
اینکه قرار بود تا آخر اردیبهشــت رتبه همه 
فرهنگیان مشخص شود گفت: از زمانی که 
سرپرستی را برعهده گرفتم تعداد زیادی از 
همکاران ما باقی مانده بودند و رتبه شــان 
تعیین نشــده بود و بخشــی هــم اعتراض 
داشتند. رتبه  تمام کسانی که مشمول بودند 
و رتبه به آنها تعلق می گرفت، تعیین شــده 
اســت. اعتراض ها نیز در حال بررسی است 
و کارگروه ها در مناطق و اســتان ها تشکیل 
شــده اســت. انتهای این فراینــد، اصلاح 

آیین نامه رتبه بندی است. 
وی همچنین درباره امتحانات نهایی گفت: 
امســال ســوابق تحصیلی ۴۰ درصد تاثیر 
قطعی در پذیرش دانشــگاه دارد. آموزش 
یک فرایند پیوسته است که به سنجش ختم 
می شــود و این دو در کنار همدیگر هستند 
و به همدیگر بازخــورد می دهند. اینکه کل 
این سنجش از وزارت آموزش و پرورش جدا 
شده بود موجب شده بود که آموزش چندان 
در خدمت ســنجش نباشــد و بچه ها وارد 
کلاس های کنکور و مســائلی از این دست 
می شــدند. اکنون فرایند پیوسته شده و به 

تقویت ابعاد مختلف تربیتی کمک می کند.

آزمون های نهایی سالم برگزار 
می شوند

سرپرســت وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: ما باور داریم که به پشــتوانه تجربیات 
مان در سنوات گذشــته، آزمون های نهایی 
سالم برگزار می شــوند. اینکه بعد از آزمون 
سوالی منتشر می شــود در همه دنیا ممکن 
اســت اتفاق بیفتد، ســوالات تشــریحی 
هســتند. اما وظیفه ما این اســت که سوال 
پیش از آزمون منتشــر شــود و دوم اینکه 
جواب وارد حــوزه امتحانی نشــود. تدابیر 
متعددی اندیشــیده شــده از دستگاه های 
سیگنال گرفته تا ســایر شیوه های حفاظت 
از آزمــون. بــا اقداماتی که انجــام داده ایم 
ســوالات بــه هیچ وجــه پیــش از آزمون 

نمی تواند در اختیار کسی قرار بگیرد. 
صحرایی ضمــن توضیح فراینــد طراحی 
سوالات در فضای قرنطینه و تکثیر و انتشار 
ســوالات رمزگــذاری شــده در اتاق های 
قرنطینــه گفت: بــه خانواده هــا اطمینان 
می دهم تمام دقت و اهتمام خــود را برای 

حفظ امنیت امتحانات به کار گرفته ایم.

خریدار  معاون پرستاری وزارت بهداشت 
جزئیات برگزاری آزمون استخدامی وزرات 
بهداشت برای جذب پرســتاران را تشریح 
کرد.دکتر عبــاس عبادی، دربــاره آخرین 
اخبار از آزمون اســتخدامی وزارت بهداشت 
در زمینه جذب نیروهای پرســتاری،  گفت: 
ســهمیه بندی هر اســتان و هر بیمارستان 
برای اســتخدام به تفکیک به دانشگاه های 

علوم پزشــکی اعلام شده اســت و در حال 
آماده سازی دفترچه برای استخدام هستیم.
وی افزود: طبق قرار نهایتا تا پایان خردادماه 
دفترچه آزمون منتشــر می شود و در نهایت 
ان شاءالله آزمون نیز در تیرماه برگزار خواهد 
شــد.معاون پرســتاری وزارت بهداشــت،  
تصریح کرد: ســهمیه ای که ســازمان امور 
اســتخدامی کشــور داده اســت بر اساس 

توسعه تخت های بیمارســتانی بوده است؛ 
یعنی اگر جایی بیمارستان و پروژه جدیدی 
افتتاح شده باشــد، حتما نیرو در نظر گرفته 
شده اســت؛ به همین دلیل ممکن است در 
نقاطی از کشور اگر توسعه تخت هم نداشته 
باشیم، ظرفیتی هم داده نشــده باشد. بعد 
از برگزاری آزمون بر اســاس نمراتی که هر 
پرستار کســب کرده اســت و امتیازاتی که 

پرســتاران شــاغل در زمان کرونا به دست 
آورده بودنــد، محاســبات انجام می شــود 
و ســپس فرایند گزینش انجام می شــود. 
ســقف امتیازات در کمیته منابع انســانی 
بر اســاس میزان فعالیت پرســتار در زمان 
کرونا و بخشــی که در آن فعال بوده اســت، 
پیش بینی خواهد شــد، در دوره قبلی سقف 
امتیازات عدد ۲۰ بود.عبادی ادامه داد: یک 

سری افراد نفرات اصلی و برخی دیگر نفرات 
ذخیره هســتند که زمانی که نفرات اصلی 
منصرف شــوند و یا فرایند گزینــش آنها به 
خوبی انجام نشــود از نفرات ذخیره استفاده 
می شود.وی افزود: اگر آزمون تیرماه برگزار 
شود گزینش هم معمولا تا ۸ تا ۱۲ هفته بعد 
انجام می شود و پیش بینی ما این است که تا 

مهرماه پرستاران جدید سر کار خود بیایند.

سلاجقه خبر داد؛ تهیه لایحه تغییر اقلیم جهت ارسال به مجلس

برگزاری آزمون استخدامی پرستاران؛ تیرماه



مجید افشاری، مجری و کمدین:

ناتو هم مثل شب های مافیا جا می افتد

فرهنگ
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سبد سینما در تابستان برای بچه ها خالی است؟
تابســتان در راه است و با تمام شــدن امتحانات بســیاری از پایه های 
تحصیلی، تعطیــلات دانش آموزان بــه طور جدی آغاز شــده ولی آیا 

سینما فکری برای بچه ها کرده است؟
خرداد ماه بــه نیمه  راه رســیده و تقریبا فصل تعطیلــی بچه هایی که 
به مدرسه می روند هم شــروع شده است و ســالن های سینما که پس 
از حدود سه سال خاموشــی، جان تازه ای گرفته اند، این روزها یکی از 
تفریحات جدی خانوادها محسوب می شوند اما سبد فعلی سینما برای 

فیلم های متناسب با رده سنی کودکان و نوجوانان خالی است.  
در مدت زمان دو و نیم ماه فصل بهار، حدود پنج میلیون نفر به ســینما 
رفته اند که جمعی از آن هــا حتما بچه ها بودند، بچه هایی که بیشــتر 

مخاطب فیلم های کمدی بزرگسال شدند.
 البته اکــران برخی فیلم ها و انیمیشــن های مرتبط با این رده ســنی 
نشــان داده که اگر محصول با کیفیتی روی پرده باشد مخاطب کودک 
و نوجوان هم از آن اســتقبال می کند و حتی فروش چشــمگیری هم 

می تواند رقم بزند.
در حال حاضر تنهــا فیلم مختص کــودک و نوجوان ســینماها، »بابا 
سیبیلو« اســت که از فروردین امســال روی پرده رفته و تاکنون بیش 
از ۷۷ هزار بلیت فروخته اســت. البته در یکی دو هفته گذشته قرارداد 
اکران چند فیلم سینمایی در شورای صنفی نمایش ثبت شده که برای 
کودکان نبودند و پیگیری های ایسنا نشــان می دهد هیچ فیلمی ویژه 
تماشــاگر کودک و نوجوان متقاضی اکران نیســت و با توجه به اخبار 
تولید و متقاضیان پروانه ســاخت، به نظر می رســد اندوخته سینمای 

کودک ته کشیده است.
سال گذشــته بیشــتر صاحبان فیلم های کودک که به اکران درآمدند 
از وضعیت نمایــش فیلم های خــود بخصوص برای بخــش تبلیغات 
گله داشــتند چرا که معتقد بودند سانســور و ممیــزی در تیزرها هم 
ســخت گیرانه تر شــده بود. ناموفق بودن فیلم ها در تبلیغات و جذب 
مخاطب سبب بی انگیزه شــدن فیلمسازانی شــد که بیشتر در بخش 

خصوصی فعال بودند.
سید جواد هاشمی که در سال های گذشته تمرکز خود را در فیلمسازی 
برای تولید آثار کودک و نوجوان گذاشــته بود و فیلم های پرهزینه ای 
مثل »تورنادو« را هم ساخت، پیش تر در گفت وگویی با ایسنا از حمایت 
نشدن بخش خصوصی برای تولید آثاری شاد، امیدبخش و نیز فانتزی 

برای بچه ها انتقاد کرده بود.

او با اشــاره به برخی مجموعه هایی که به نام کودک و نوجوان از طریق 
پلتفرم های اینترنتی پخش شدند گفته بود که بسیاری از این ها شکل 
و شمایل آثار کودک دارند اما برای بزرگسالان هستند و هیچ جذابیتی 
برای بچه ها ایجاد نمی کنند به این ترتیب بعــد از اکران همزمان چند 
انیمیشــن و رئال برای بچه ها، آمار دقیقی در دســترس نیست که چه 
تعداد فیلم برای کودکان و نوجوانان در یک ســال گذشته ساخته شده 

است.
 البته با توجه به برگزار نشدن جشــنواره فیلم های کودکان و نوجوانان 
که انگیزه ای مهم برای فیلمسازان این حوزه برای ساخت و نمایش فیلم  

بود، وضعیت این روزهای سینمای کودک هم مشخص است.  
در این زمینه ایســنا پیگیر گفت وگو با مدیران مربوط و نیز سینماگران 

کودک و نوجوان خواهد بود.

 پخش یک سریال طنز با بازی جواد عزتی
وس گرجستانی  و سیر

سریال طنز »سه دونگ ســه دونگ« به کارگردانی شــاهد احمدلو از 
شبکه آی فیلم به روی آنتن می رود.

مجموعه »سه دونگ سه دونگ« از پنجشــنبه، ۱۱ خرداد ماه هرشب 
ساعت ۱۹ از شبکه آی فیلم پخش خواهد شد.

زنده یاد سیروس گرجســتانی، محمد کاســبی، جواد عزتی، مرجانه 
گلچین، یوسف صیادی، عباس جمشــیدی فر، اشکان اشتیاق، گیتی 
معینی، مریم معصومی، ســیاوش مفیدی، ســیروس میمنت، متین 

ستوده و ... از بازیگران این مجموعه کمدی هستند.
»سه دونگ سه دونگ« اولین بار ماه رمضان ۱۳۹۰ از شبکه پنج سیما 

به روی آنتن رفت.
این سریال به تهیه کنندگی محمد صالحیان داستان نصرت عشقی )با 
بازی سیروس گرجســتانی( را روایت می کند که سال هاست در یکی 
از محلات قدیمی تهران، نانوایی ســنگک دارد و به اتفاق ســه پسرش 
مسعود )جواد عزتی(، محمود )عباس جمشیدی فر( و منصور )اشکان 
اشتیاق( آنجا را اداره می کند اما تنها ســه دانگ از مغازه به نام اوست و 
سه دانگ دیگر، متعلق به شریک و دوســت قدیمی اش پرویز )با بازی 
محمد کاسبی( است که ۱۰ ســال قبل از ایران مهاجرت کرده و اکنون 
در ایتالیا زندگی می کند. پرویز پس از ســال ها به ایران می آید تا ســه 
دانگ سهم خود را بفروشــد و نصرت که برای این نانوایی رنج و زحمت 
زیادی کشیده است در تلاش است تا پولی جور کند و سه دانگ پرویز را 
خودش بخرد اما در این میان، ماجراهایــی پیش می آید که زندگی او و 
خانواده اش را تحت تأثیر قرار می دهــد و آنها نیز تصمیم می گیرند تا به 

خارج مهاجرت کنند تا اینکه …

وباه مکار« وارد تئاترشهر شدند »گربه نره و ر
اجرای نمایش موزیکال »گربه نره و روباه مکار« از شامگاه روز یکشنبه 
هفتم خردادماه به کارگردانی اوشان محمودی در تالار اصلی مجموعه 

تئاتر شهر آغاز شد.
 به نقل از روابط عمومی مجموعه تئاترشــهر، »گربه نــره و روباه مکار« 
عنوان جدیدترین نمایش تئاترشــهر اســت که از روز یکشنبه هفتم 
خرداد ماه به کارگردانی اوشــان محمودی اجرای خود را در تالار اصلی 

این مجموعه آغاز کرده است.
در این نمایش کمدی موزیکال بی تا عزیز، علی تاریمی، محمد شهریار، 
آیت بی غم، میترا مسائلی، مجید عراقی، آتوسا جلیلی، مهیار ورزگان، 
حســام زرنوشــه، لیلی نبی الهی، هیوا حقانی، علیرضا دهقانی، میلاد 
خیرخواه، مریم بصیری فــر، ریحانه غفوریان، نیلوفــر فتاحی، مبینا 

شادمانی به عنوان بازیگر حضور دارند.
در خلاصه داســتان این نمایش آمده اســت: بعد از مرگ ژپتوی فقیر، 
وصیت نامه ای به عنوان ارثیه به پینوکیو می رســد که راز درخت طلا به 
شکل رمزی در آن نوشته شده است. پینوکیو به کمک اردکش سعی در 
کشف و رسیدن به آن میراث ارزشمند را دارد که با گربه نره و روباه مکار 

هم مسیر می شود.
نمایش »گربه نره و روباه مکار« به نویســندگی و کارگردانی اوشــان 
محمودی هر روز ســاعت ۱۹:۳۰ با مدت زمان ۷۰ دقیقه در تالار اصلی 

تئاتر شهر روی صحنه می رود.

قاب

پس از تعطیلی طولانی مدت اجراهای رسمی ارکستر 
موســیقی ملی ایران، تازه ترین کنســرت رسمی این 
مجموعه در روزهای پایانی خــرداد با حضور یک رهبر 

مهمان برگزار می شود.
 ارکستر موسیقی ملی ایران پس از جشنواره فجر سال 
گذشته تا به امروز در وضعیتی نیمه تعطیل قرار داشت 
و غیر از دو اجرای مناســبتی یکی برای بزرگداشــت 
نظامی و دیگری به مناســبت روز ملــی هلال احمر، 
اجرایی را با حضور مخاطبان نداشت. در این بازه زمانی 
فعالیت دیگری از این مجموعه موســیقایی تحت نظر 
بنیاد فرهنگی هنری رودکی در رسانه ها منتشر نشده 
بود و حالا خبر رسیده اســت که تازه ترین کنسرت این 

مجموعه در روزهــای پایانی مــاه جاری با 
حضور یک رهبر مهمان برگزار می شود.

براساس تازه ترین پیگیری ها قرار است پس 
از تعطیــلات نیمه خردادمــاه و در روزهای 
پایانی این ماه، تازه ترین کنســرت ارکستر 
موسیقی ملی ایران با اجرای آثاری از فرهاد 
فخرالدینی، بهزاد عبدی، حســن کســایی 

و تعدادی دیگر از آهنگســازان در تالار وحدت تهران 
برگزار شود.

آنچه به عنوان تازه ترین کنســرت ارکســتر موسیقی 
ملی ایران یاد می شــود را می توان به عنوان آغاز فصل 
تازه اجراهای این مجموعه تحت پوشش بنیاد رودکی 

پس از مدت ها توقف در اجراهای رســمی و 
غیرمناســبتی قلمداد کرد که این مجموعه 
در قالب آن میزبان مخاطبــان علاقه مند به 

موسیقی خواهد شد.
این کنسرت قرار است با حضور آرش امینی 
موســیقیدان و از رهبران ارکســتر شناخته 
شده کشورمان به عنوان رهبر مهمان، پیش 

روی مخاطبان قرار گیرد.
آخرین کنســرت ارکســتر موســیقی ملی ایران روز 
یکشنبه هفدهم اردیبهشت ماه سال جاری به مناسبت 
روز جهانی هــلال احمر به رهبری ارکســتر همایون 
رحیمیــان و در قالب یــک اجرای مناســبتی و بدون 

بلیت فروشــی برای اســتفاده مخاطبان عادی، روی 
صحنه رفت.

در این برنامه که به نوعی دومین اجرای ارکســتر ملی 
ایران برای اعضــای جمعیت هلال احمــر جمهوری 
اســلامی ایران بود، به ترتیب قطعه های »سبکبال« از 
حسین دهلوی، »سوئیت دشــتی« از جواد معروفی، 
»به یاد صبا« و »نغمه ترک« از حسین دهلوی، »هشت 
بهشــت« از حســن کســایی و تنظیم جواد معروفی، 
آهنگ »آذربایجان« از روح الله خالقی، »ســرود گل« 
از حســین دهلوی، »رنگ همایون« اثر درویش خان و 
تنظیم جواد معروفی و »ای ایــران« اثر روح الله خالقی 

اجرا شدند.

تهیه کننده ســری جدید »با حسین)ع( حرف بزن« از 
تغییرات ســاختاری و محتوایی این برنامه برای محرم 

پیش رو خبر داد.
 برنامه »با حسین )ع( حرف بزن« یکی از مجموعه های 
مناسبتی شــبکه نســیم اســت که طی هشت سال 
گذشته هر ســال در ایام محرم و صفر روی آنتن رفته 
اســت. تهیه کننده این برنامه در فصــل جدید تغییر 

کرده است.

محمد حســین تقوایی تهیه کننده جدیــد برنامه »با 
حسین )ع( حرف بزن« در گفتگو با خبرنگار مهر درباره 
تولید فصل جدید این برنامــه تصریح کرد: پیش تولید 
کار از اسفند ماه آغاز شده اســت و این روزها در مرحله 
دکور و آیتم هســتیم. تاکنون ۲۰ تا ۳۰ نفر از صاحب 
نظران و کارشناسان در اتاق فکر این برنامه حاضر شده 

و به ارائه دیدگاه های نو و خلاقانه خود پرداخته اند.
وی اضافه کرد: همچنین آیتم ها در حال ساخت است 

و بــه زودی ضبط برنامــه آغاز خواهد شــد. از اول ماه 
محرم به مدت ۴۰ شــب با حضور مهمانان از قشرهای 

مختلف روز آنتن خواهد رفت.
تقوایی درباره تغییرات فصل جدید برنامه عنوان کرد: 
برنامه »با حســین )ع( حرف بزن« بعد از ۸ فصل قرار 
اســت در این فصل با تغییراتی در محتوا و فرم داشته 

باشد و تغییرات متفاوتی را در برنامه خواهیم داشت.
وی در پایان درباره شایعات حذف این برنامه در فضای 

مجازی نیز توضیح داد: عدم تولید برنامه »با حســین 
)ع( حرف بزن« صحت ندارد و از اوایل اسفند ماه شبکه 
نسیم از گروه های مختلف درخواســت طرح کردند و 
گروه ما طرح خود را ارائه داد و بعد از بررسی طرح قبول 
شــد.»با حســین )ع( حرف بزن« برنامه ای گفت وگو 
محور و بدون حضور مجری ســاخته شده و در آن افراد 
مختلفی با امام حسین )ع( حرف می زنند و از احساس 

و اعتقاد خود می گویند. 

موسیقی

با حسین)ع( حرف بزن

خریــدار  مجیــد افشــاری، مجــری، 
کمدیــن و بازیگــر ســینما و تلویزیون که 
در رئالیتی شــوی »ناتــو« حضــور دارد، 
معتقــد اســت: »ناتــو« هم مثــل خیلی 
رئالیتی شــوهایی که ابتدا چنــدان دیده 
نشــدند اگر ادامــه پیدا کنــد قطعا جذاب 
خواهد شد و مردم دوستش خواهند داشت. 
این کمدیــن در عین حال تاکیــد کرد که 
اگر روند ســاخت و پخش رئالیتی شوهای 
تلویزیونــی با شــجاعت و کنــار زدن خط 
قرمزها همراه باشــد، حال بــد مردم خوب 

می شود.
مجری برنامه تلویزیونی »شما و آی فیلم« 
در گفت وگو با ایسنا دلیل اقبال نسل جوان 
به بازی های گروهی در ســال های اخیر را 
اینگونه ارزیابی کرد: برنامه های ترکیبی در 
همه جای دنیا ساخته می شوند که از برخی 
استقبال می شــود و از برخی دیگر خیر. چه 
در تلویزیون و چه در شبکه نمایش خانگی، 
برنامه ترکیبی کم ســاخته نشده است که 
همه آنها مورد اســتقبال قــرار نمی گیرند 
و فقــط برخــی از آنها موفق می شــوند. به 
اعتقاد مــن این موضوع بــه ماهیت برنامه، 
تیم ســازنده و عناصر جذابی کــه در آن به 
کار می برنــد، برمی گــردد. از آنجــا که در 
کشــور ما جوانان چندان تفریحی ندارند و 
این تفریحات به ســینما، سریال ها و معدود 
شهربازی های سرپوشیده محدود می شود، 
این امر بیشتر شــدن تمرکز بر برنامه های 
سرگرم کننده پلتفرم ها و تلویزیون را در پی 
دارد. در نتیجه اگر برنامه هم خوب باشد، با 

استقبال جوانان مواجه خواهد شد.
افشــاری ســپس عامل ورود پلتفرم ها به 
حوزه برنامه های ترکیبــی و رقابت آن ها را 
جذابیــت برنامه های ترکیبــی تلویزیونی 
همانند »مســابقه بزرگ« در شــبکه پنج 

سیما در دهه های گذشته دانست.
او در همیــن زمینــه گفت: هرچــه جلوتر 
آمده ایم، ســبک این برنامه ها تغییر کرد و 
مثل »خندوانه«، »دورهمی« و برنامه های 
مشابه شد یا مسابقاتی که تلویزیون برگزار 
می کنند و مردم از آن ها استقبال می کنند. 
در پلتفرم ها اتفاقی که می افتد این اســت 
که دست ســازندگان نســبت به تلویزیون 
بازتر است و همین هم باعث می شود اقبال 
نسبت به این برنامه ها بیشتر شود. نکته ای 
که وجود دارد این اســت که سازندگان این 
برنامه ها از خیلی از ســلبریتی ها اســتفاده 
می کنند و این موضوع باعث جذب نســل 
جوان می شود. بعد از ســاخت چند برنامه 
ترکیبی موفق، پلتفرم ها مشــاهده کردند 
که اگر برنامه خوب باشد می توانند همراهی 

قشری از مردم را داشته باشــند از این رو به 
سراغ آن رفتند.

این کمدین همچنین دربــاره تاثیر حضور 
کمدین های شناخته شــده در برنامه های 
ترکیبی به عنــوان شــرکت کننده چنین 
اظهار کرد: وجهه اصلــی کار یک کمدین، 

سرگرم کردن است. 
گاهی مثل »خندوانه« بــه خنده و بامزگی 
نیاز دارد که این ســرگرم  کــردن از طریق 
اســتندآپ اتفــاق می افتــد. در برخــی 
برنامه های دیگر لازم است جدی استدلال 
کنی یا چالش های مختلــف را انجام بدهی 
که این هم وجهه دیگری از ســرگرم کردن 
مخاطب است. همه این مســائل در همان 
راستاســت. اگر توجه کرده باشــید وقتی 
کمدین هــای باســابقه تری مثل یوســف 

تیموری و مهران غفوریــان به این برنامه ها 
آمدنــد، برنامه هــا بازخوردهــای بهتری 
گرفته اند که هم مخاطب بیشــتر دوســت 
داشته و هم در فضای مجازی بیشتر وایرال 
شــده و به جذابیت آن برنامه افزوده است. 
به نظرم حضور کمدین هــا باعث جذاب تر 

شدن این برنامه ها شده است.
او ســپس تصریح کرد: امیــدوارم این روند 
ســاخت برنامه هــای ســرگرم کننده بــا 
شــجاعت بیشــتر و رد کردن بیشتر خط 
قرمزها بــه ویژه در شــبکه نمایش خانگی 
ادامه داشته باشد تا ان شاءالله مردم سرگرم 
شوند و با تماشای این برنامه ها از دغدغه ها 

دور شوند و کمی حال بهتری داشته باشند.
افشــاری دربــاره رونــد شــکل گیری 
همکاری اش بــا »ناتو« هــم توضیح داد: 

مهدی صفی یاری، تهیه کننده و کارگردان 
»ناتو« یک قســمت صفر با حضور چند تن 
از بازیگران کشــورمان تهیه کرده بودند که 
شاکله اصلی برنامه را تشــکیل می داد. آن 
قسمت را دیدیم و راجع به بازی گپ زدیم. 
دیدم بازی هیجان انگیزی است و پیشنهاد 
همــکاری را قبــول کردم کــه نتیجه اش 
حضور من در چند قسمت از برنامه »ناتو« 

است.
افشــاری درباره تشــابه و تفاوت »ناتو« 
با برنامه های مشــابه هماننــد »جوکر« و 
»مافیا« هم اظهار کرد: بــه نظرم »ناتو« 
چیــزی مابیــن »جوکر« و »شــب های 
مافیا«ســت؛ یعنی نه »جوکر« است و نه 
»شب های مافیا«. بخشی از برنامه شامل 
سوال های طنز و گفت وگو میان مهمانان 
اســت که خنده دار و بامزه است. علاوه بر 
آن نیاز به استدلال آوردن هم وجود دارد 
و چالش هایــی در آن اتفــاق می افتد که 
مربوط به پیدا کردن ناتو می شود. »ناتو« 
از این جهت که چیزی بین دو برنامه نسبتا 
موفق بوده، برنامه جالبی اســت و به نظرم 
این رویه باید ادامه دار باشد؛ چون به عنوان 
مثال قســمت های نخســت »شب های 
مافیا« هــم بیننده چندانی نداشــت و به 
تدریج برنامه جا افتاد و مخاطبان متوجه 
شــدند که چنین برنامه ای وجود دارد و به 

مرور برای بینندگان جذاب شد.
وی تاکید کــرد: »ناتو« هم ایــن قابلیت را 
دارد که در صورت ادامه دار بــودن به یکی 
از برنامه های شــاخص پلتفرم هــا تبدیل 
شــود چون جذابیت های خاص خودش را 
دارد. هنرمندانی که در ایــن برنامه حضور 
دارند در عین حال که باید بامزه باشند باید 
با جدیت هم بازی کنند کــه اتفاق خوب و 

جالبی است.

چوب رهبری مهمان ارکستر موسیقی ملی را چه کسی به دست می گیرد؟

»با حسین)ع( حرف بزن« به محرم می رسد

دستمزد بعضی از بازیگران، دل آدم را خالی می کند

بالاخره »سیندرلا« برای خودش اعتباری دارد!
خریدار  رضا فیاضی که این روزها با بازی 
در نمایش »سیندرلا« روی صحنه است، با 
ابراز خوشنودی از اســتقبال تماشاگران از 
این نمایش می گوید: بالاخره »ســیندرلا« 

برای خود اعتباری دارد.
ایــن کارگــردان و بازیگــر از ویژگی های 
نمایش »ســیندرلا « می گوید و همچنین 
ابراز تاســف می کند که بعضی از بازیگران 
چنان دســتمزدهایی برای بــازی در تئاتر 
طلب می کنند که تــه دل کارگردان خالی 

می شود.
او که سال هاســت در حوزه آثار نمایشــی 
مربوط به کــودکان فعالیت می کند، درباره 
حضور بازیگران حرفه ای کودک در نمایش 
»ســیندرلا« می گوید: شــرایط اقتصادی 
برای حضــور بازیگران حرفــه ای در تئاتر 
کــودک، زیر صفر اســت. به همیــن دلیل 
بســیاری از بازیگران و هنرمندان حرفه ای 
با وجود علاقه ای که بــرای کار در این حوزه 

دارند، به ناچار از تئاتر کودک دور شده اند.
فیاضی با اشــاره به فعالیت مســتمر مریم 
کاظمــی، کارگردان نمایش »ســیندرلا« 
در زمینه تئاتر کــودک ادامه می دهد: مریم 
کاظمی زندگــی خود را بــرای کار کودک 
گذاشــته اســت. او برای اجــرای نمایش 
»ســیندرلا« از هیچ حمایتــی برخوردار 

نشــده اســت. با این حال از هیچ هزینه ای 
برای ایــن کار کوتاهی نکرده اســت و من و 
دیگر دوســتان هم همراهی کرده ایم تا این 

نمایش به نتیجه برسد.
فیاضی کــه پیش تر قصد داشــته خودش 
نمایشــی را کارگردانــی کند، با اشــاره به 
دستمزدهای بالای بعضی از بازیگران اضافه 
می کند: مدتی پیش می خواســتم نمایشی 
را روی صحنه بیــاورم که فقــط دو بازیگر 

داشت؛ یک زن و یک مرد. 
تهیه کننــده ای هم پیــدا کرده بــودم اما  
وقتی بــا بعضــی از بازیگران دربــاره این 
نمایش تماس گرفتم و پیشــنهاد همکاری 
دادم، آنچنان قیمت های بالایی پیشــنهاد 
کردند که حقیقتــا دلم خالی شــد. به هر 
حال شرایط اقتصادی سختی است و کسی 
حاضر نمی شود با دســتمزدی ناچیز برای 
یک کار تئاتر چند ماه وقت و انرژی بگذارد. 
آماده ســازی همین نمایش »ســیندرلا« 
چند ماه زمان برد. بعضــی از نمایش ها هم 
شــرایطی دارد که نمی توان در کنار آن کار 
دیگری انجام داد. با این حال خوشــبختانه 
این نمایش نتیجه خوبی داشــته که برای 

گروه، لذت بخش است.
او در پاســخ به این پرســش که با این روند، 
آینده تئاتر کودک چه خواهد شــد، توضیح 

می دهد: آینده همین است که الان هست؛ 
اغلب ســالن های تئاتر کودک خالی است. 
شــخصا چون به ایــن حــوزه علاقه مندم، 
معمولا نمایش هــای کــودک را می بینم. 
در بیشــتر اجراها، تعداد تماشاگران بسیار 
اندک اســت و گاهی حتی به ده تماشــاگر 
هم نمی رســد اما تجربه اجرای »سیندرلا« 
نشــان داد که در همین وضعیت دشوار هم 
می توان نمایشی موفق اجرا کرد. آنچنانکه 
در هر اجرای این نمایش تمام صندلی های 
تــالار هنــر از طبقه همکــف تــا بالکن پر 
می شــود به طوری که گاهی برای خانواده 
خودمــان نمی توانیــم در ردیف های جلو 

بلیت بگذاریم.
فیاضی در پاسخ به این پرسش که چه عاملی 

سبب موفقیت نمایش »ســیندرلا« شده، 
توضیــح می دهد: کارهــای مریم کاظمی، 
حساب شــده اســت. اول از همه استمرار 
فعالیت های گروه تئاتر »مســتقل« در این 
زمینه بسیار اثرگذار است. این گروه در تمام 
این ســال ها با خانواده ها و مخاطبان خود 
ارتباطی پیوسته داشته و گروه تماشاگران 
خود را به خوبی شناسایی کرده است. ضمن 
اینکه این نمایش کاری کاملا حرفه ای است  
و گروه سازنده، از هیچ نظر  کم نگذاشته اند. 
از طــرف دیگــر »ســیندرلا« هــم نــزد 
تماشاگران اعتباری دارد. هنوز ارزش هایی 
وجود دارد که مردم به خاطر آنها به تماشای 

چنین اثری می آیند.
او درباره وضعیت تبلیغات و اطلاع رســانی 
این نمایش نیــز می گوید: این نمایش پیش 
از اجرا، تبلیغات خود را آغاز کرده اســت  و 
تبلیغاتش هم گســترده اســت.  به طوری 
که حــالا دیگر نیازی به تبلیغــات آنچنانی 
نــدارد.  در کار کــودک، مهم تریــن نکته، 
برقــراری ارتباط با خانواده هاســت و گروه 
تئاتر »مستقل« سال هاســت که برای این 
کار انرژی گذاشــته و با خانواده ها ارتباطی 
پیوســته دارد و همه اینها در موفقیت کار 

اثرگذار است.
رضا فیاضــی این روزهــا مجموعه کمدی 

»دادزن« به کارگردانی سیامک خواجه وند 
و تهیه کنندگی محمد شهبازی را در شبکه 

نمایش خانگی در حال پخش دارد.
نمایش »ســیندرلا« نوشــته دیوید وود با 
ترجمه حسین فدای حســین و کارگردانی 
مریــم کاظمــی در تــالار هنر کــه ویژه 
نمایش هــای کودکان اســت، روی صحنه 
می رود. علاوه بــر رضا فیاضــی، عموهای 
فیتیله ای )علی فروتن و حمید گلی( نیز در 

این نمایش بازی می کنند.
»سیندرلا« یکی از معروف ترین شخصیت -
های داســتانی برای کودکان سراســر دنیا 
اســت که بارها موضوع خلق آثار سینمایی، 

تئاتر و انیمیشن قرار گرفته است.
فرهاد شریفی، مریم کاظمی، مهراد زمانی، 
پریسا فلاح زاده، عرفان میدانلو، نازنین صفا، 
نسیم امیرخسرو، نرگس صفامنش، شادی 
کارآیین، ســعید تاجیک، مهدی رمضان-

زاده، علیرضا عموزاد و ســما احمدی دیگر 
بازیگران این نمایش هستند.

نمایش »سیندرلا« هر شب به جز شنبه  ها و 
ایام سوگواری ساعت ۱۹:۳۰ برای مخاطب 
کودک و نوجــوان در تالار هنر به نشــانی 
میدان هفت تیــر، خیابان مفتــح جنوبی، 
خیابــان ورزنده، جنب ورزشــگاه شــهید 

شیرودی به روی صحنه می  رود.
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میدان

هشــت بازیکن تیم ملــی واترپلو ایــران در بیانیه ای 
مشــترک از حضــور در تیم  ملــی برای شــرکت در 

بازی های آسیایی ۲۰۲۳ چین انصراف دادند.
 بر اساس این بیانیه که در صفحه شخصی بازیکنان 
تیم  ملی واترپلو در فضای مجازی منتشــر شــده، 
برگزارنشدن اردوهای مناســب، همکاری نکردن 
با چیریــچ، دعوت نکردن از مربــی خارجی جدید، 
استفاده نکردن از ســرمایه ها و پتانســیل داخلی 
خوب برای هدایــت تیم  ملی و اجرانشــدن قول و 
قرارهای فدراســیون، مهم ترین مــوارد اختلافی 
بازیکنان ملی پــوش انصرافی با محســن رضوانی، 

رییس فدراسیون شنا، شــیرجه و واترپلو 
است.

به گفته پیمان اســدی جلســه بــا رییس 
فدراسیون شــنا، شــیرجه و واترپلو برگزار 
شده اما جواب روشنی مبنی بر حل مشکلات 
دریافت نشده اســت و به جای حل مشکل و 
ایجاد راهکار مناسب برای افتخارآفرینی در 

فاصله کم باقی مانده تا بازی های آسیایی، بازیکنان به 
حذف از تیــم  ملی و ممنوعیت از حضــور در لیگ برتر 

واترپلو تهدید شده اند.
در ادامه این بیانیه آمده است: »آیا پاسخ به درخواست 

حق، منطقی و حرفــه ای بازیکنان تیم  ملی 
تهدید اســت؟ هیچگونه خصومــت و عناد 
شــخصی با هیچ فردی اعم از اعضای محترم 
فدراســیون و اعضــای محتــرم کادر فنی 
فعلی نداریم و همه دغدغه مــا صرفا از روی 
خیرخواهی بــرای ورزش، حفــظ زحمات 

گذشته و بهترشدن نتایج آتی است.«
ارشــیا الماســی، حامد ملک خانبانان، پیمان اسدی، 
سهیل رســتمیان، امین قویدل، امیرحسین کیهانی، 
مهدی یزدانخواه، امیر حســین رهبر هشت بازیکنی 
هســتند که نام شــان در انتهای این بیانیه به چشــم 

می خــورد و معتقدنــد: »از روی تجربــه روزهــای 
سخت گذشــته و برای بهترشــدن در آینده و کسب 
هدف مطلوب با توجه به شــرایط تیم ملــی واترپلو و 
آماده نبــودن امکانات و شــرایط جهــت رویارویی یا 
قدرت های برتر آسیا در حالی که می توانستیم شانس 
حضور در فینال را داشته باشــیم، تصمیم گرفتیم در 
اردوی تیم ملی جهت حضور در بازی های ۲۰۲۳ چین 

شرکت نکنیم.«
باید منتظر ماند و دید واکنش فدراسیون شنا، شیرجه 
و واترپلو نســبت به اقدام واترپلوئیســت های تیم ملی 

چیست و در نهایت چه تصمیمی اتخاذ می شود.

 مربی تیــم فوتبــال اســتقلال گفت: برای اشــکان 
خورشــیدی و همکارانش آرزوی موفقیت می کنم و از 

آنها فقط عدالت می خواهیم.
 خســرو حیدری در گفت وگویی دربــاره فینال جام 
حذفی اظهار داشت: استقلال با تمرکز و آرامش کامل، 
تمرینات خود را برای فینال حذفــی ادامه می دهد. با 
قدرت کامل در این مســابقه حاضر می شویم و به هیچ 

چیز به جــز موفقیت و اهــدای جام بــه هواداران مان 
فکر نمی کنیم.وی افزود: طبیعی اســت که ما نسبت 
به اتفاقــات داوری در فصل اخیر معترض باشــیم. به 
این دلیل که در این ســالها و به خصوص در فصلی که 
گذشت، حق استقلال بابت اشــتباهات داوری بیشتر 
از بقیه تیم ها تضییع شــد. هیچکس منکر این نیست 
که داوران ایرانی زحمت می کشــند، اما اشــتباهات 

داوری، خیلی به اســتقلال ضربه زد. فیلم اشتباهات 
این فصل هم توســط باشــگاه منتشــر شــد و خود 
کارشناســان داوری هم در تلویزیون اذعــان کردند 
که اســتقلال بیشــتر از همه تیم ها از این بابت آسیب 
دیده اســت.مربی اســتقلال عنوان کرد: اگر پیشنهاد 
اســتفاده از داور خارجی را دادم، به این دلیل است که 
تیم ما و هوادارانمان نمی خواهند اشتباهات احتمالی 

داوری، روی بازی فینال اثرگذار باشــد. یکی از دلایل 
اشتباهات داوری هم نبود VAR است زیرا این امکان 
وجود ندارد که یک صحنه شــک  برانگیز، دوباره چک  
شود و داور شــانس تصمیم درست را از دست می دهد. 
امیدوارم هرچه زودتر این امکانــات در اختیار داوران 
قــرار بگیرد. ســخت گیری هایــی که امســال برای 

استقلال بود، بسیار زیاد بود و برای من عجیب است.

پلو واتر

استقلال

سپهر ســتاری  بهزاد داداش زاده گفت: 
ساپینتو خودش تیم استقلال را نابود کرد، 
امتیازات را از دســت داد و آرامش تیم را به 
هم زد و حالا می گوید نگذاشــتند قهرمان 

شویم.
تیم هــای اســتقلال و پرســپولیس روز 
چهارشــنبه در فینال جام حذفی به مصاف 
یکدیگر خواهند رفت. دیداری که سرنوشت 
قهرمان ایــن دوره از رقابت ها را مشــخص 
می کنــد و همیــن موضــوع باعث شــده 
حساسیت آن چند برابر شــود. در روزهای 
اخیر هم اعضای دو باشــگاه با مصاحبه های 
خود به نوعی جنگ روانــی را آغاز کرده اند 
و در تلاش هســتند به نوعی فشــار را روی 

رقیب افزایش دهند.
بهزاد داداش زاده که سابقه حضور در هر دو 
باشگاه پرطرفدار پایتخت را در کارنامه دارد 
در آستانه دربی درباره شرایط این مسابقه با 
خبرآنلاین گفتگویی انجام داده که در ادامه 

آمده است:

 استقلال و پرســپولیس دوباره به 
مصاف هم خواهند رفت. نظر شــما 
درباره تقابل دو تیــم در فینال جام 

حذفی چیست؟
دربی همیشــت خوب بوده و حساســیت 
خودش را دارد. پرســپولیس قهرمان لیگ 
برتر شده ولی اســتقلال چون یک جام را از 
دســت داده دیگر نمی خواهد این جام را از 
دست بدهد. من فکر کنم هیجان و جذابیت 
بازی بالا باشــد و درگیــری در میدان زیاد 
باشد و تاریخ این را نشــان داده است. سال 
۱۳۷۳ هم ما باهم بــازی کردیم. دربی که 
۲ بر صفر جلــو بودیم ولی متاســفانه آقای 
ابهــران روی داوری اش تمرکــز نداشــت 
و اتفاقــات بــدی افتــاد. متاســفانه آقای 
مصطفــوی خیلی ها را محــروم کردند که 
یکی از آن ها من بــودم و هنــوز دلیلش را 

نمی دانم. باید افراد کارکشــته در این بازی 
حضور داشته باشــند و در حد دربی باشند. 
استقلال و پرســپولیس هم اگر به بازیکنان 
کم تجربه اعتماد کنند به مشــکل خواهند 

خورد.

 به نظر شــما با توجه به شــرایط 
هفته های اخیر شــانس کــدام تیم 

بیشتر است؟
هر دو تیم از شرایط خوبی برخوردار هستند. 
به خصوص پرســپولیس که قهرمان لیگ 
شده و اســتقلال هم می خواهد یک جام به 
هواداران خود بدهد. این بازی در تاریخ ثبت 
خواهد شــد و همه می خواهند تاریخ ســاز 
شــوند. همه می آیند که عملکــرد خوبی 
داشته باشند و دل هواداران را شاد کنند. هر 
تیمی که از موقعیت ها بهتر اســتفاده کند 

پیروز بازی است.

 در روزهــای اخیر جنــگ روانی 
هم بین دو طرف بوده. اســتقلالی ها 
نسبت به داوری ها اعتراض داشتند و 
گل محمدی هم درباره محروم نشدن 

ساپینتو صحبت کرده است.
به نظر من پرســپولیس نباید وارد حاشیه 
شود. تیم هر موقع وارد حاشیه شده باخته. 
یحیی و بازیکنان نباید خودشــان را درگیر 
کنند. تنها تیمی که توانست پرسپولیس را 

شکست دهد حاشیه بود. 
اصلا ســاپینتو در حدی نیست که بخواهد 
با او وارد بحث شــوند و شخصیتش را نشان 
داده اســت. خود طرفداران و پیشکسوتان 
استقلال می دانند تنها دلیل قهرمان نشدن 
این تیم ساپینتو بود. به دلیل اینکه رفتارش 
غیرحرفه ای است و حرکاتی می کند که در 

شان مربی نیست.
 نمی دانم سرپرست و بزرگان استقلال چرا 

او را توجیــه نکرده اند. مــا مربیان خارجی 
زیادی در ایران داشته ایم که بادانش بودند 
ولی هیکدام چنین رفتاری نداشــتند. خدا 
پدر مربیان ایرانــی را بیامــرزد که چنین 

کارهایی نمی کنند.

 در این مــدت بحث حضــور داور 
خارجی در دربی هم مطرح شده است. 

موافق این اتفاق هستید؟
مــا الان var هــم نداریم ولی این مســئله 
که داور خارجــی بیاید یا داخلــی به مربی 
و بازیکنان ربطــی ندارد. کمیتــه داوران 
و فدراســیون در ایــن خصــوص تصمیم 
می گیرنــد و کاری که به نفعشــان باشــد 
می کنند. اگر بــه حرف اســتقلالی ها بود 
خب الآن آن ها با ۶ امتیــاز اختلاف قهرمان 
شــده بودند. درست اســت که داور ایرانی 
اشتباهات زیادی داشــته ولی داور خارجی 

هم بیاید و اشــتباه کند دیگــر قابل جبران 
نخواهد بود. اســتقلالی ها چــون از داوری 
ضربــه دیدنــد ایــن را پیش کشــیدند و 
پرسپولیس هم ضرر کرده اســت. به نظرم 
داور بخشی از بازی اســت و تیم و بازیکنان 

نقش مهمی دارند.

 بعد از قهرمانی پرسپولیس بعضی از 
بازیکنان استقلال در صحبت های خود 
گفتند که شرایط برابر نبوده و ساپینتو 
هم گفته که نگذاشــتند اســتقلال 
قهرمان شود. نظر شــما درباره این 

صحبت ها چیست؟
این کاملا اشــتباه اســت. بازیکن در حدی 
نیســت که درباره تیم های دیگر نظر بدهد. 
نصف فوتبالیســت های ایران شایسته بازی 
در اســتقلال و پرســپولیس هم نیستند. 
ارزش آن هــا صدمیلیــون هم نیســت که 
الآن میلیــاردی می گیرنــد و بــا دلالی به 
اینجا رســیده اند. ســاپینتو هم در حدی 
نیست. خودش تیم اســتقلال را نابود کرد 
و امتیــازات را از دســت داد و آرامش تیم را 
به هم زد و حالا می گوید نگذاشتند قهرمان 
شــویم. بیاید و ثابت کند. چند بــازی را با 
تعویض های اشــتباه خودش از دست داد. 
بازیکنان و کادر فنی اشــتباهات خودشان 
را نمی بینند. می خواهند برای پرسپولیس 
حاشیه بســازند چون هیچ تیمی نمی تواند 
پرسپولیس را نابود کند مگر حاشیه! پول به 
فوتبال زیاد آمده و اعتماد به نفس خیلی ها 

را بالا برده اند.

به نظر شما کدام بازیکنان در دربی 
تعیین کننده هستند؟

به نظر مــن دروازه بان هــای دو تیم نقش 
مهمی دارنــد. به نظرم اگر بــازی به پنالتی 
کشــیده شــود با توجه به حضور بیرانوند 

پرسپولیس حتما برنده خواهد شد.

پلو بحران در تیم  ملی واتر

حیدری: از داور دربی عدالت می خواهیم

وه سوم را دارند؟ و در قالب گر کدام رشته ها شانس اعزام به هانگژ
خریدار   در بازه زمانی کوتــاه باقی مانده 
تا آغاز بازی های آسیایی، رشته هایی چون 
تنیس خاکی، بدمینتون، گلف، سوارکاری، 
شــیرجه و حتی برخی فدراسیون های تازه 
تاســیس مثل بادبانی در صدد هســتند تا 
نام شــان را در لیســت اعزامیان به هانگژو 

بگنجانند.
 تنها ۳ ماه دیگــر تا آغــاز نوزدهمین دوره 
بازی های آســیایی فرصت باقی است. این 
درحالی اســت که ســتاد عالی بازی های 
آســیایی و پاراآســیایی ۲۶ فروردین ماه 
تکلیــف ۲ گــروه از رشــته های اعزامی به 

رقابت های هانگژو را مشخص کرد.
طبق تصمیم ســتاد عالــی بازی ها تاکنون 
اعزام ۲۶ رشته به این دوره از رقابت ها قطعی 
شده اما هنوز ســتاد در خصوص کم و کیف 
گروه اعزامی ســوم به بازی هــا به تصمیم 

نهایی نرسیده است.
پیش از این قرار بود تا در جلسه بعدی ستاد 
عالی در خصــوص رشــته های اعزامی در 
گروه ســوم تصمیم گیری شود اما هنوز این 

جلسه سرنوشت ساز تشکیل نشده است.
با ایــن حــال در جلســه ای کــه در تاریخ 
۲۶ فرودین ماه امســال برگزار شــده بود، 
اعلام شــد در گروه یک با عنوان رشته های 
قطعی بــا ظرفیــت کامــل، رشــته های 
کشــتی )مردان(، کاراته )مردان و بانوان(، 
وزنه بــرداری )مــردان(، ووشــو و کوراش 

)مردان و بانوان(، تکواندو )مردان و بانوان(، 
والیبال )مردان(، کبدی )مــردان و بانوان(، 
قایقرانی در رشــته کانو و کایاک و روئینگ 
)مردان و بانــوان(، دوومیدانــی )مردان( و 
واترپلو )مردان( اعزام می شوند.رشــته های 
صخره نوردی )مردان و بانــوان(، تیراندازی 
)مردان و بانــوان(، تیراندازی بــا کمان در 
اســلحه کامپوند )مردان و بانوان(، هندبال 
)مردان(، بازی هــای الکترونیک )مردان(، 
بوکس )مردان(، شــطرنج )مردان و بانوان(، 
وزنه بردای )بانــوان(، دوومیدانی )مردان و 
بانوان(، فوتبال )مــردان(، تنیس روی میز 
)مــردان(، شمشــیربازی اســلحه ســابر 
)مــردان(، دوچرخه ســواری کوهســتان 
)بانوان( و ژیمناســتیک هنری، ســه رشته 
اسکیت )فری اســتایل(، بسکتبال و جودو، 
گروه دوم اعزامی رشته های قطعی با ظرفیت 

نامشخص به این رقابت ها خواهند بود.
رشــته های اعزامی گروه های اول درحالی 
مشــخص شــدند کــه در ایــن ۲ گــروه 
رشــته هایی که در بخش مردان شــانس 
کسب مدال بازی های آســیایی را نداشتند 
یا در بخش بانوان در بین ۶ تیم برتر رقابت ها 
قرار نمی گرفتنــد، از اعزام کنار گذاشــته 
شــدند. از ابتدا هم سیاست کلی در راستای 
کیفی ســازی کاروان اعزامی بــه هانگژو، 
مدال آوری در بخش مــردان و قرار گرفتن 
در جمع ۶ نفر برتر مسابقات در بخش بانوان 

بود.در گروه دوم اما نگاه کمی تلطیف شــد 
تا در کنار نگاه ویژه به اعزام رشــته های پایه 
چون دوومیدانی، شــنا و ژیمناستیک که 
به احتمال قوی شانســی برای مدال آوری 
در هانگژو ندارند، تمرکز روی این مســئله 
قــرار گیرد که صــرف حضــور نمایندگان 
رشته های پایه در فینال مسابقات، می تواند 
در آینده پیامد مثبتی برای ورزش کشــور 
داشــته باشــد. به همین دلیل مقرر شد در 
این گروه که شامل ۱۷ رشته اعزامی است، 

حداقل نفرات به بازی ها اعزام شوند.
در خصوص رشــته های اعزامــی در قالب 
گروه ســوم امــا نظــرات متفاوت اســت. 
رشته هایی چون تنیس خاکی، بدمینتون، 
گلــف، ســوارکاری و شــیرجه در زمــره 
رشــته هایی هســتند که در هیچ یک از دو 
گروه اول و دوم ســتاد عالــی بازی ها جایی 
ندارند اما برای اعزام آنها در قالب گروه سوم، 
اختلاف نظر وجود دارد. برخی معتقدند این 
گروه به همراه چند رشته دیگر می توانند با 
نگاه حمایتی عازم بازی ها شــوند تا با قرار 
گرفتن در کورس رقابتی و کسب تجربه در 

مسیر توسعه قرار گیرند.
این در حالی است که برخی دیگر از اعضای 
ستاد عالی بازی ها با استناد به شاخص های 
در نظر گرفته شده در راستای کیفی سازی 
کاروان، بــا اعزام این رشــته ها بــه هانگژو 
مخالف هستند.در کنار این موضوع، وجود 

برخی فدراسیون های تازه تاسیس هم مزید 
برعلت شــده تا فدراســیونی چون بادبانی 
که این شــانس را دارد که از طریق سهمیه 
یونیورســالیتی حضور در المپیک را تجربه 
کند، حــالا به فکــر حضــور و محک زدن 

ورزشکارانش در المپیک آسیایی باشد.
مضاف بر این که برخی فدراســیون ها چون 
بوکس و تیروکمان )ریکرو( و... که بازی های 
آســیایی هانگژو یکــی از مراحل کســب 
سهمیه المپیک برایشان محسوب می شود 
هم در صدد هســتند تا با نفرات بیشتری در 
بازی ها حضور یابند.از طرفی رشــته هایی 
چون والیبال )بانوان(، بســکتبال )بانوان(، 

هندبال )بانوان(، فوتبــال )بانوان(، تنیس 
روی میــز )بانــوان( هم مدعــی حضور در 
بازی ها هســتند و همین مسئله باعث شده 
تا فدراسیون های مربوطه تمام تلاش خود 
را برای افزایش سهمیه شــان در بازی های 
آســیایی و حضــور در بخش بانــوان را به 
کار گیرند.حال باید منتظــر ماند و دید در 
جلســه بعدی ســتاد عالی بازی ها، کدام 
فدراسیون ها موفق می شــوند رای اعضای 
ســتاد را برگردانند و نام شــان را در لیست 
اعزام بــه هانگــژو بگنجانند و یا ســهمیه 
حضورشــان در ایــن دوره از رقابت هــا را 

افزایش دهند.

نقل و انتقالات فوتبال از یونان تا ایران
وی  آب پاکی سرمربی آرژانتینی ر

 دست پرسپولیس
با تصمیم ســرمربی آرژانتینی تیم فوتبال آاک یونان، تغییری در خط 
دفاعی این تیم برای فصل بعد ایجاد نخواهد شد و دو بازیکن ایرانی هم 

به کارشان ادامه می دهند.
تیم فوتبال آاک با هدایت »ماتیاس آلمیدا« آرژانتینی دست به یک کار 
بزرگی زد و قهرمانی در ســوپر لیگ یونان و جام حذفی این کشور را به 

دست آورد.
آلمیدا از چند ماه پیش لیســت بازیکنان مدنظرش برای فصل آینده را 
هم به باشگاه داده بود و پیش از اتمام این فصل در یونان قرارداد احسان 
حاج صفی مدافع چپ این تیم که کاپیتان تیم ملی ایران هم محسوب 

می شود، تمدید شد.
عملکرد حاج صفی به ویژه بعد از بازگشــت از جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
در آاک تمجید کارشناسان و رســانه های این کشور را به دنبال داشت و 

همین موضوع تمدید بی چون و چرای قراردادش را موجب شد.
این در حالی اســت که گفته می شد ممکن اســت با حضور حاج صفی، 
آاک قید ادامه کار با میلاد محمدی دیگر مدافع چــپ این تیم را بزند. 
به همین خاطر بعضی از رســانه های ایران از میلاد محمدی به عنوان 
بازیکنــی نام بردند که بــه همراه بــرادر دوقلوی خود یعنــی مهرداد 
محمدی در لیست فصل آینده پرســپولیس و یحیی گل محمدی قرار 

دارد.
این در شرایطی است که ظاهراً سرمربی آاک قصد دارد محمدی را یک 
فصل دیگر هم در خط دفاعی تیمش حفظ کند و به این بازیکن که بعد 
از جام جهانی قطر با مصدومیت ســنگینی روبرو شد، فرصت بیشتری 

بدهد.
وب ســایت sportime یونان در گزارشی مدعی شــد آاک تغییری در 
بین مدافعانش نخواهد داشت و حاج صفی و محمدی در این تیم ادامه 
می دهند. به نوشته این رسانه یونانی، تغییر در خط دفاعی آاک تنها در 
صورتی محقق می شــود که یک بازیکن خودش بخواهــد آنجا را ترک 

کند.

در آستانه دربی 1۰1
دلخوری رختکن پرسپولیس از مسائل مالی

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس نسبت به عدم پیگیری مطالبات فصل 
جاری اعضای تیم از مدیرعامل باشگاه گلایه کرد.

 رختکن تیم فوتبال پرسپولیس از وضعیت پرداختی های فصل جاری 
خود ناراضی اســت. موضوعی کــه چندین بار در طول فصل از ســوی 
بازیکنان با تجربــه همچون امید عالیشــاه، وحید امیــری و علیرضا 
بیرانوند به گوش رضا درویش رســید تا مدیرعامل سرخپوشــان را در 

جریان مشکلات مالی اعضای تیم قرار دهند.

بدهی های قبلی باشــگاه پرســپولیس باعث شــد تا درویش با وجود 
دریافت وام های قرض الحســنه همچنان در پرداخــت مطالبات فصل 
جاری دچار مشکل شود. او که چاره ای جز تسویه با حداقل ۳۰ بازیکن 
و مربی داخلــی و خارجی برای دریافت مجوز حرفه ای نداشــت حالا با 

مشکل بازیکنان فعلی روبروست.
از ســوی دیگر یحیــی گل محمدی ســرمربی پرســپولیس انتظار 
داشــت به تعهدات بازیکنان پس از قهرمانی در لیگ برتر رســیدگی 
شــود اما همچنان میانگین دریافتــی بازیکنان حــدود ۷۰ درصد از 
قراردادهایشــان اســت که نارضایتی آنها را به همراه داشــته اســت. 
بازیکنان نیــز گلایه های خود را به گوش سرپرســت و ســرمربی تیم 
رسانده اند تا یحیی چاره ای جز ورود مســتقیم به این موضوع نداشته 

باشد.
ســرمربی پرســپولیس ظهر یکشــنبه به دیدار رضــا درویش رفت و 
خواستار رســیدگی به مشــکلات مالی جاری اعضای تیم شد تا قبل از 
برگزاری با استقلال روحیه مضاعف برای کسب قهرمانی جام حذفی و 

به طور خودکار سوپرجام فوتبال کشور انگیزه داشته باشند.
گل محمدی که یک فصل دیگر با پرســپولیس قرارداد دارد نسبت به 
وضعیت مالی ابراز نگرانی کرده و شــرایط را برای سال پیش رو سخت 

دانسته است.
دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و اســتقلال چهارشنبه هفته جاری 

در فینال جام حذفی فوتبال و در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

فرمول لیگ برای فینال حذفی
وانی استقلال   واکنش گل محمدی به جنگ ر

و درخواست ازبازیکنان پرسپولیس
کادرفنی پرسپولیس بار دیگر خواستار حفظ آرامش در اردوی این تیم 

برای فینال جام حذفی مقابل استقلال تهران شد.
دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و اســتقلال در فینال جام حذفی 
چهارشــنبه هفتــه جــاری در حالی برگزار می شــود کــه همچنان 
حاشــیه هایی مربوط به نحوه برگزاری این بازی وجــود دارد؛ به ویژه 

جنگ و فشار رسانه ای استقلالی ها برای داوری بازی.

بازیکنان و مدیران باشــگاه اســتقلال خواهان حضــور داور خارجی 
برای دربی ۱۰۱ پایتخت شــده اند اما فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ 
زیر بار این موضــوع نرفتند تا انتخاب داور ایرانی برای این مســابقه در 
دســتور کار قرار بگیرد.کادر فنی پرســپولیس که قهرمانی لیگ برتر 
را با پیروزی های متوالی در ســال ۱۴۰۲ کســب کــرد، تمرکز ذهنی 

بازیکنانش را عامل مؤثر در این امر می داند.
از این رو یحیی گل محمدی از بازیکنان خود خواســته تا هیچ واکنشی 
به مصاحبه استقلالی ها نداشته باشــند و تمرکز خود را برای برگزاری 

آخرین بازی فصل در فینال جام حذفی بگذارند.
گل محمدی به شــاگردانش تاکید کرده اســت که موضوعاتی از این 
دست را به شخص او بسپارند تا در نشست های خبری واکنش مناسب 

را داشته باشد.



اهواز –محمد مجدم آیین نکوداشــت 
یکصد و پانزدهمین سالروز اکتشاف و فوران 
نفت از چاه شــماره یک مسجدسلیمان  و با 
حضور محسن خجســته مهر مدیرعامل و 
جمعی از مدیران شــرکت ملی نفت ایران– 
دکتر ســید مهــدی هاشــمی مدیرعامل 
ســازمان بهداشــت و درمــان صنعت نفت 
– علیرضا دانشــی مدیرعامــل و جمعی از 
مدیران شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 
– علیرضا ورناصری نماینده مردم شهرهای 
مسجدســلیمان،لالی،هفتکل و اندیــکا در 
مجلس شورای اســلامی – حجت الاسلام 
والمسلمین سید حسن ســید احمدی امام 
جمعه – پیمــان مولایی فرمانــدار علیرضا 
هیهاوند،مدیــران و کارکنان شــرکت بهره 
برداری نفت و گاز مسجدســلیمان و اعضای 
جامعه ی خبری این شهرستان در محل تالار 
اجتماعات مجموعه فرهنگی ورزشی باشگاه 

مرکزی برگزار شد.
در ابتدای گرامی داشت این مناسبت صنعتی، 
کلنگ شروع عملیات ساختمانی بیمارستان 

نفت مسجدسلیمان به زمین زده شد .
این بیمارستان شــامل بخش های داخلی، 
و  عمل،اورژانس،زنــان  جراحی،اتــاق 
زایمان،رادیولوژی،آزمایشگاه و اتوکلاو می 
باشد که با اعتباری بالغ بر 1800 میلیارد ریال 
از محل اعتبارات شــرکت ملی نفت ایران در 
مدت زمان 2 ســال و در زمینی به مساحت 
4000 متر مربع درون محوطه بیمارســتان 

فعلی نفت احداث می شود .
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران طی سخنانی، 
ضمن گرامی داشت ســالروز اکتشاف و فوران 
نفت از چاه شماره یک مسجدسلیمان گفت: 

این فوران آغاز یک دارایی و ثروت آفرینی برای 
کشور عزیزمان است .

محســن خجســته مهر افزود : همزمان با 
احداث، می بایســت تجهیز این بیمارستان 
به جدیدتریــن ادوات و تجهیزات همزمان با 
پیشرفت فیزیکی عملیات اجرایی دنبال شود 
تا به دنبال پایان ســاخت بیمارستان شاهد 
نصب تجهیزات و بهره برداری ســریع از آن 

باشیم .
وی با بیان اینکــه مهمتریــن وظیفه ما در 
شــرکت ملی نفت ایران برنامــه ریزی برای 
ثروت افزایی از این ماده حیاتی و بهره گیری 
از آن برای توسعه همه جانبه است ادامه داد: 
باید بخشی از درآمدهای نفتی را برای توسعه 
شهرهای نفتی اختصاص دهیم تا توسعه در 

آنها متوازن و عادلانه باشد .
اختصــاص 700 میلیــارد تومــان اعتبار 
با مصوبــه هیــأت مدیــره شــرکت ملی 
نفــت ایــران بــرای توســعه شــهرهای 

مسجدسلیمان،لالی،هفتکل و اندیکا
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکه حق مسجدسلیمان به عنوان زادگاه 
نفت، چهره کنونی اش نیست از تخصیص 
7000 میلیارد ریال اعتبــار برای اجرای پروژه 
های عمرانی در قالب مسئولیت های اجتماعی 
در 4 شهر مسجدسلیمان،لالی،هفتکل و اندیکا 

خبر داد .
وی افزود: همگان در این شــهرها باید کمک 
کنند که این اعتبار هنگفــت و کلان جهت 
توسعه و رشد این شهرها هزینه و صرف شود 
بگونه ایکه شخصی بعد از مدتها وارد شهر می 

شود متوجه توسعه و تغییرات بشود .
نماینده مردم در مجلس شــورای اسلامی 

نیز طی ســخنانی ضمن تقدیر از نگاه ویژه 
مدیرعامــل و هیــأت مدیره شــرکت ملی 
نفت به شــهرهای حوزه انتخابیــه گفت: 4 
طرح بزرگ آب رســانی در شهرستان های 
مسجدسلیمان،لالی،هفتکل و اندیکا با اعتبار 
و مشارکت مالی شرکت ملی نفت ایران آغاز 
شده و با انجام آن یکی از دغدغه های قدیمی 

مردم به همت نفت برطرف می شود .
علیرضــا ورناصــری ضمن درخواســت از 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران برای 
اختصاص دفتــری بمنظور رســیدگی به 
مشکلات مسجدســلیمان بزرگ خواستار 
آن شــد تا عوارض آلایندگی تخصیصی به 
مسجدســلیمان به واســطه وجود چاه ها و 
تأسیسات نفتی در حریم شهر، متفاوت تر و 

چشمگیر از سایر نقاط باشد.
مدیرعامــل شــرکت ملی نفت ایــران طی 
ســخنانی از امضای تفاهم نامــه ای با یک 
شرکت دانش بنیان خصوصی و داخلی برای 
انجــام مطالعات طرح توســعه میدان نفتی 

مسجدسلیمان خبر داد .
دکتر محسن خجســته مهر افزود: براساس 
این تفاهــم نامه و در صــورت موفقیت آمیز 
بودن مطالعات و آزمایش ها، بــا تزریق آب 
شــور از رودخانه تمبی که تقریباً متجانس با 
آب شــور مخزن نفتی مسجدسلیمان است 
فاز دوم توسعه میدان نفتی مسجدسلیمان 
را برای افزایش تولید از قدیمی ترین میدان 

نفتی خاورمیانه اجرا می نماییم .
وی با لزوم پرهیز از خام فروشــی نفت و گاز 
گفت: بنا بر فرموده مقــام معظم رهبری در 
تلاش هستیم تا رویکردمان را از خام فروشی 
به ایجاد و توســعه صنایع پایین دستی برای 

ایجاد زنجیــره ارزش و تبدیل تمامی نفت و 
گاز به محصول و ثروت ملی تغییر داده ایم .

وی اظهار داشــت: باید زنجیزه پتروشیمی 
ها را آنقدر توسعه بدهیم که دیگر هیچ گونه 
خام فروشــی یا فلر شدن گاز مشــعل را در 
تأسیسات مشاهده نکنیم بلکه به عکس گاز 
و نفت ارسال شده به فلر برای تولید محصول 
یک کارخانه پتروشیمی و آن محصول برای 
تولید در یک پتروشــیمی دیگر و خروجی 

زنجیر وار گونه مصرف گردد .
نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی نیز طی 
سخنانی در این آیین گفت: اگر امروز روزی به 
یاد ماندنی است بخاطر آن است که نفت به یک 
ماده گرانبها و حیاتی در دنیا شناخته شده است 

و موجب جهش چشمگیر توسعه کشورهای 
مختلف جهان شده است.

علیرضا ورناصری افزود: بی راهه نیســت اگر 
بگوییم مسجدسلیمان طلایه دار این جهش 
بود اما فاصله مسجدســلیمان با دنیا در این 

جهش بسیار زیاد و تأسف بار است .
وی خاطرنشان کرد: در مخزن مسجدسلیمان 
هنوز 5 میلیارد بشکه نفت درجا وجود دارد که 
وجود این ماده حیات بخش هم برای کشورمان و 
هم برای مسجدسلیمان می تواند بسیار شیرین 
و ملموس باشد و برای احیای مسجدسلیمان و 
بازگشت امید به این شهر روی این مقدار نفت و 
سهم آفرینی شرکت ملی نفت ایران در توسعه 

زادگاه نفت حساب ویژه باز کرده ایم.

شهرکرد –فتانه مصیبی  شهردار شهرکرد  گفت: در راستای اجرای 15 پروژه 
عمرانی 30 میلیارد و 700 میلیون تومان اعتبار تاکنون هزینه شده است.

محمدحســین واحدیان در بازدید مشترک با شورای اســلامی، خبرنگاران 
و فعالان فضای مجازی اظهارداشت: از ابتدای امســال تاکنون فعالیت های 
عمرانی بسیاری در شــهر آغاز شــده اســت که تنها برای اجرای 15 پروژه 

30میلیارد و 700میلیون تومان اعتبار پیش بینی و هزینه شده است.
وی با بیان اینکه پروژه جاده ســفیر امید با 2.5 میلیارد تومان اعتبار در حال 
حاضر 90 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، افزود: 6 هزار مترمربع آسفالت، 500 

متر کانال و 300 متر رفیوژ در وسط جاده تاکنون کار شده است.
شهردار شهرکرد با اشاره به پروژه جاده نمایشگاه بیان کرد: طول پروژه 2 هزار 
و 500 متر می باشــد که تاکنون 250 متر خاکبرداری و خاکریزی به صورت 
امانی انجام و پیشــرفت فیزیکی آن 10 درصد می باشد و کل اعتبار این پروژه 
40 میلیارد تومان برآورد شده است که تاکنون 2.5 میلیارد تومان آن هزینه 

گردیده است.
وی گفت: در پروژه تپه باباولی زیرسازی، کوه بری و جدول بندی انجام شد که 
300 میلیون تومان اعتبار برای 300 متر جدول بندی هزینه و مابقی پروژه به 

صورت امانی انجام می شود و در حال حاضر 60 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
واحدیان اجرای پروژه مسیل میرآباد را یکی دیگر از پروژه ها دانست و تصریح 
کرد: اجرای این مســیل در خیابان الوند به طول 60 متر می باشد که در حال 
حاضر 30 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و 500 میلیون تومان اعتبار برای آن 

پیش بینی شده است.
وی افزود : در جاده سلامت نیز عملیات روشنایی، اجرای دیوار و جدول بندی 
در حال اجراست و پیشرفت فیزیکی آن 15 الی 20 درصد است و اعتبار آن 3 

میلیارد و 100 میلیون تومان می باشد.
شهردار شــهرکرد اعتبار پروژه پارک بانوان 2 در شهرکرد را 3 میلیارد تومان 

اعلام کرد و گفت: مساحت این پارک 3 هکتار است که 2 هزار متر مربع معبر، 
1500 متر مربع پارکینگ، 2 هزار متر مربع مسیر دوچرخه سواری و 2 هکتار 
فضای سبز برای این پارک پیش بینی شده است. و برای تجهیز این پارک یک 
میلیارد و 300 میلیون تومان و برای محوطه ســازی آن یک میلیارد و 700 
میلیون تومان اعتبار برآورد شــده و در حال حاضر 15 درصد پیشرفت داشته 

است.
واحدیان تعریض بلوار رهبر را ضروری دانســت و بیان کرد: در راستای اجرای 
این پروژه عقب نشــینی دیوار پست اداره برق در دســتور کار قرار گرفته و 3 
میلیارد تومان اعتبار برای ایــن پروژه پیش بینی شــده و در حال حاضر 85 

درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی با بیان اینکه ناحیه غرب یکی از اولویت های کاری مدیریت شهری است، 
خاطرنشــان کرد: در همین راســتا پروژه اجرای آبنما در خیابان سینا جهت 
هدایت آب های سطحی با 400 میلیون تومان اعتبار اجرا و در حال حاضر 50 

درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
شهردار شــهرکرد از آغاز اجرای عملیات آســفالت در ناحیه غرب خبر داد و 
گفت: عملیات آسفالت از روز گذشــته در ناحیه غرب آغاز و با استفاده از 14 
هزار تن آســفالت 140 هزار مترمربع از معابر این ناحیه آسفالت خواهد شد.و 
در راستای اجرای طرح نهضت ملی آســفالت ، معابر ناحیه دو با 10 هزار تن 

آسفالت، نوسازی شده است.
وی از اجرای پروژه پیاده روی خیابان 12 محرم با 3 میلیارد تومان اعتبار خبر 
داد و بیان کرد: این پروژه حدفاصل میــدان 12 محرم تا خیابان خواجه نصیر 
می باشد که 70 درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و تاکنون یک میلیارد تومان از 

اعتبار پیش بینی شده هزینه شده است.
شــهردار شــهرکرد تصریح کرد: پل 12 محرم جنوبی با 1.5 میلیارد تومان 
اعتبار و 60 درصد پیشــرفت فیزیک در درســت اجرا اســت کــه عملیات 

سنگ کاری و خاکبرداری و بتن ریزی آن انجام شده است.
وی افزود: پروژه کف سازی کوچه مسجدجامع نیز با 2.5 میلیارد تومان اعتبار 
در دست اجرا است ودر حال حاضر با اجرای عملیات موزاییک و آبنما پیشرفت 

فیزیکی این پروژه 40 درصد برآورد شده است.
واحدیان با اشاره به پروژه محوطه ســازی باغ موزه دفاع مقدس با 40 درصد 
پیشــرفت فیزیکی گفت: 700 میلیون تومان اعتبارات ایــن پروژه از محل 
اعتبارات داخلــی و 900 میلیون تومان آن از محل اعتبارات اســتانی تأمین 

شده است.
شهردار شهرکرد بیان کرد: تکمیل  بوســتان  آفتاب با 1.200 میلیارد تومان 
اعتبار در دست اجرا است و در حال حاضر به 20 درصد پیشرفت رسیده است و 

عملیات دیوار سنگی و اجرای جدول در حال اجرا می باشد.
واحدیان افزود: بهسازی و احیای کوچه نشــاط نیز یکی دیگر از پروژه های در 
دست اجرا می باشد که 2 میلیارد و 900 میلیون تومان اعتبار برای این پروژه 

پیش بینی شده و به پیشرفت 40 درصدی رسیده است.

شهرکرد در  عمرانی  وژه  پر  15 اجرای  برای  اعتبار  تومان  میلیارد   30

اصفهان-مریــم مومنی  مدیر شــبکه آموزش 
سیما در بازدید از خطوط تولید شرکت فولاد مبارکه 
گفت: فولاد مبارکه به معنــای واقعی کلمه خط مقدم 
جبهه اقتصادی است و این در حالی است که شاید حدود 
80 میلیون نفر از جمعیت 86 میلیون نفری مردم ایران 

اطلاعی از تأثیر این صنعت بر رشد اقتصادی کشور ندارند.
 علی عبدالعالی، مدیر شبکه آموزش سیما در بازدید از 
خطوط تولید شرکت فولاد مبارکه اظهار کرد: واژه ها 
در زبان فارســی معانی خاصی دارند و بــه زمان ها و 
مکان های خاصی محدود می شوند؛ مثلًا واژه »جبهه« 
اذهان عمومــی را صرفاً به دوران دفاع مقدس ســوق 
می دهد که البته سرشــار از افتخار و عزت برای میهن 
اسلامی مان بوده اســت؛ اما این واژه می تواند در عمل 

معنای عام تری داشته باشد.
وی با اشــاره به جایگاه بزرگ صنعت و تولید در کشور 
ادامه داد: فــولاد مبارکه به معنــای واقعی کلمه خط 
مقدم جبهه اقتصادی اســت و این در حالی است که 
شــاید حدود 80 میلیون نفر از جمعیت 86 میلیون 
نفری مردم ایران اطلاعی از تأثیر این صنعت بر رشــد 
اقتصادی کشــور ندارند.مدیر شــبکه آموزش سیما 
خاطرنشان کرد: قطعاً نمی توان اردویی برگزار کرد که 
80 میلیون نفر جمعیت ایــران از خطوط تولید مراکز 
بزرگ صنعتی کشــور همچون فــولاد مبارکه دیدن 
کنند؛ اما می توان دستاوردهای این صنعت را به مردم 
منتقل کرد تا این حس به آنان منتقل شود.وی عنوان 
داشت: در زمینه فعالیت های رسانه ای و تولید مستند 
از دستاوردهای صنعتی کشــور، همچنان جای کار 

زیادی وجود دارد؛ چراکه ظرفیت زیادی در این حوزه 
وجود دارد که باید به آن توجه داشــت. حیف است که 
از اتفاقات خوب فولاد مبارکه، صنعتی با این عظمت، 
مستند قوی تولید نشــود؛ به ویژه اینکه تولید مستند 
از عمق فعالیت صنایع بزرگ کشور جزو رسالت های 
رسانه هاســت.عبدالعالی با بیان اینکه دشــمنان با 
فعالیت های رســانه ای خود، نقاط ضعف کشــور را 
بزرگ نمایی می کنند، تصریح کرد: اگر در راســتای 
نشان دادن توانمندی های اقتصادی و صنعتی کشور 
حتی به اندازه یک دهم دشــمن، کار رســانه ای کرده 
بودیم، دیدگاه مردم نسبت به صنایع و دستاوردهای 
آن به مراتب بهتر بود.وی اذعان داشت: شبکه آموزش 
سیما آمادگی خود را برای پخش مستندها و فیلم های 
مرتبط با معرفی صنعت فولاد کشــور و شرکت فولاد 
مبارکه اعلام می دارد تا مردم با دستاوردهای این صنعت 
آشنا شوند. صنعت بزرگی مثل فولاد مبارکه در جایگاهی 
است که می تواند فضای بســیار جذابی برای ارائه انواع 

خدمات آموزشی به آحاد مختلف مردم را فراهم کند.

ساری- علی اصغر نوروزی سروکلایی  مدیر 
عامل جمعیت هلال احمر مازندران  گفت:امســال با 
تدابیر اتخاذ شده 500 نقطه حادثه خیز که در سالهای 
گذشته بیشترین غریق در این مناطق به وقوع پیوسته 
شناسایی شــده و 1600نفر از امدادگران و نجاتگران 
جمعیت هلال احمر با مشــارکت ناجیــان غریق از 
امروزاول خرداد در این مناطق مســتقر شدند تا مانع 

از تکرار هرگونه حادثه ناگوار شوند .
غلامعلی فخاری با اشــاره به اینکه ســاماندهی دریا 
بزرگ ترین عملیات امداد و نجــات از نظر مدت زمان 
اســت، خاطرنشــان کرد: در مدت 120 روز اجرای 
این طرح، اقدامات نجات غریق و امدادگران اســتان 
بسیار حائز اهمیت اســت.او با تاکید بر اینکه موفقیت 
در طرح ســاماندهی دریا ضرورت هایی با خود دارد، 
گفت: افزایش حقوق ناجیان غریق با توجه به افزایش 
روزهــای کاری این افــراد در طرح امســال از جمله 
این ضروریات اســت.فخاری مســدود کردن برخی 
راه های دسترســی به دریا را از دیگر مــواردی عنوان 
کرد که برای پیشــگیری از وقوع غرق شدگی در این 
استان لازم اســت و تصریح کرد: به دســتور استاندار 
مازندران همه دستگاههای اجرایی ملزم به مشارکت 
و هم افزایی با جمعیت هلال احمراستان هستند.وی 
بیان کرد: با مسدودسازی مســیرهای پرخطر امکان 
حضور گردشگران و مســافران در نقاط خارج از حوزه 
استحفاظی و دسترسی ناجیان غریق حذف می شود 

و قدرت کنترل بر سواحل افزایش می یابد.
مدیرعامــل جمعیت هــلال احمرمازنــدران تاکید 

کرد: امدادگــران ناجی غریق ابــزار قانونی برخورد با 
افراد در خارج از طرح دریــا را ندارند و حضور و تلاش 
نیروهای انتظامی می تواند بسیار در این زمینه یاریگر 
این افراد باشــد.فخاری همچنین با اشــاره به اینکه 
وســایل تفریحی از جمله جت اســکی و قایقرانان در 
اختیار بهره برداران بخش خصوصی است، افزود: این 
مجموعه ها لازم است تا پیوســت مورد نیاز در زمینه 
امداد و نجــات را در برنامه کاری خود قــرار دهند تا 
بدین صورت یار ســوم و کمک حال امدادگران هلال 
احمر باشــند. برای این منظور حدود 10 دســتگاه 
آمبولانس، جت اسکی و قایق های نجات به این استان 
آورده می شود.طرح سالم ســازی دریا از سال 1391 
با هــدف کاهش تلفات ناشــی از غرق شــدن هنگام 
شــنا و همچنین ارائه خدمات تجمیعی گردشگری و 
نظارت های اجتماعی در 60 نقطه از سواحل مازندرانی 
دریای خزر به اجرا درآمده اســت. این طرح هرســاله از 

خردادماه شروع می شود و تا پایان تابستان ادامه دارد.

اصفهان مازندران

فولاد مبارکه به معنای واقعی کلمه، خط مقدم یک جبهه است استقرار هزار و 600 نجاتگر و ناجی غریق در  نقاط حادثه خیز مازندران

به مناسبت پنجم خرداد انجام شد؛

وز اکتشاف و فوران نفت  برگزاری آیین نکوداشت سالر
از چاه شماره یک مسجدسلیمان

برق  توزیع  شرکت  عامل  مدیر  حضور 
نیلوفر سراب  وستای  ر دبستان  در  کرمانشاه 

کرمانشاه –حسنافخازاده  مدیر عامل شرکت توزیع برق استان در 
ادامه اجرای برنامه های آموزشی مدیریت مصرف برق در مدارس استان 
در آغاز دهه کرامت با حضور در دبســتان خیریه روستایی سراب نیلوفر 
نحوه اســتفاده بهینه از انرژی برق در منزل ،مدرسه و اماکن عمومی را به 

دانش آموزان توضیح داد .
به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشاه ، 
مهندس محمد مرادی رییس هیات مدیره و مدیرعامل شــرکت توزیع 
نیروی برق اســتان کرمانشاه با حضور در دبســتان خیریه سراب نیلوفر 
نحوه چگونگی صرفه جویی در مصرف برق به دانش آموزان این آموزشگاه 

که در روستا قرار داشت را توضیح داد .
وی صرفه جویی در مصرف برق را از اولویت های شرکت توزیع برق عنوان 
کرد و افزود : با صرفه جویی در مصرف برق و اســتفاده بهینه از لوازم برقی 
می توان در رشد اقتصادی کشــور و در نتیجه رفاه و آسایش مردم سهیم 
شــد، بنابراین دانش آموزان لازم اســت که نکات مهم در مصرف برق را 

فراگیرند  .
وی با اشــاره به پاداش 20 برابری به مشترکان کم مصرف گفت : در مورد 
نحوه محاســبه پاداش برق بصورت پلکانی، تعرفه برق بابت هر کیلو وات 
ساعت برق حدود 100تومان اســت و پاداش به ازای هر کیلو وات ساعت 
صرفه جویی برق تا ســقف 2000تومان می باشــد که این روند بصورت 
پلکانی افزایش می یابد و مشترکان کم مصرف می توانند تا 20 برابر تعرفه 

برق پاداش دریافت کنند.
مهندس مــرادی در ادامه بیان کرد:دانش آموزان با رعایت نکات ســاده 
می توانند سفیران انژری در صنعت برق کشور باشند و کمک شایانی در 

مدیریت مصرف برق در پیک تابستان 1402 داشته باشند.
وی تاکید کرد :با توجه به راهکارهایی از جمله: قرار دادن درجه کولرهای 
گازی بر روی دمای آســایش یا همان 24 درجه ،استفاده از سایبان برای 
کولر های آبی و قرار دادن کولر های آبی روی دور کند وهمچنین استفاده 
از لامپ های کم مصرف در محیط خانه مــی توان از مصرف غیر ضروری 

برق جلوگیری کرد .
در پایان در راســتای آگاهــی و اطلاع رســانی، دانش آمــوزان با انواع 

راهکارهای مدیریت مصرف برق آشنا شدند.

استاندار گلستان
انتخابات میدان بزرگ همبستگی ملی است

گرگان-مهنازمحمدزمانی  اســتاندار گلستان گفت: انتخابات یک 
میدان بزرگ همبســتگی ملی و نمود بزرگی از اقتدار و انسجام در کشور 

است.
علی محمد زنگانه در نشست مشترک ستاد انتخابات و فرمانداران سراسر 
استان با مسئولان دفاتر نظارت و بازرسی انتخابات استان گلستان گفت: 
انتخابات یک میدان بزرگ همبســتگی ملی اســت.او ادامه داد: دشمن 
در تلاش است از هر مسیر و راهی فضای همبســتگی کشور را به سمت 
شکاف و اختلاف پیش ببرد.استاندار گلســتان افزود: برگزاری انتخابات 
یک حرکت بزرگ ملی و یک فضای اتحادمحور و ارزشــمند است.زنگانه 
گفت: نقش رسانه در عرصه برگزاری انتخابات بســیار مهم است و لازم 
است با بهره گیری از ظرفیت رسانه، در جهاد تبیین پرقدرت ظاهر شویم و 
سیاه نمایی های دشمن را خنثی کنیم.او افزود: اقدامات رسانه ای در بیان 
حقایق و تلاش های خادمان مردم در کشور بسیار مهم است و باید بتوانیم 
از ظرفیت رسانه و فضای مجازی به بهترین شکل ممکن استفاده کنیم.
استاندار گلستان با اشــاره به اهمیت اصل بی طرفی در عملکرد مجریان 
انتخابات، بیان کرد: ســلامت انتخابات امری بســیار مهم و اولویت در 
برگزاری انتخابات است.زنگانه گفت: در نظام رصد، با افراد متخلف در این 

عرصه بدون شک برخورد خواهیم کرد

اقدامات انجام شده توسط اداره راهداری 
و حمل و نقل جاده ای شهرستان دالاهو

 تشریح شد

 کرمانشاه-حسنا فخارراده  معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان کرمانشاه اقدامات انجام شــده در حوزه راهداری و 

حمل و نقل جاده ای شهرستان دلاهو در 2 ماهه امسال را تشریح کرد.
 علی سلیمی در خصوص اقدامات انجام شده در اداره راهداری و حمل و نقل 
جاده ای شهرستان دالاهو گفت: عملیات لکه گیری، درز گیری و چاله پرکنی 

در 120 کیلومتر از محور های شهرستان دالاهو انجام شده است.
وی گفت: در جهت ارتقای ایمنی محورهای این شهرستان 1 مورد آشکار 
سازی نقطه پرحادثه در محور گهواره به اســلام آبادغرب، نصب سرعت 
گیــر در ورودی کرندغرب و کمربنــدی انجام شــده و در بزرگراه کربلا 
ورودی و خروجی دوربرگردان ها 60 عدد نیوجرســی نصب شده است.
سلیمی درباره نصب و بروزرسانی علائم جاده ای طی 2 ماهه سال جاری 
در شهرســتان دالاهو گفت: 152 عدد تابلو اخطاری و مسیر نما در محور 
بزرگراه کربلا، ورودی و خروجی کرندغرب، حوزه ریجاب و گهواره نصب 
شده، 500 متر علائم هشــداری در بزرگراه کربلا و بهسازی و تعمیر 90 
عدد تابلو در محورهای بزرگراه کربلا و گهواره انجام شــده است.وی در 
خصوص عملیات راهداری انجام شده طی این 2 ماه در شهرستان دالاهو 
نیز افزود: 11 کیلومتر عملیات بهسازی، شــن ریزی، و تراکم دهی جاده 
در محورهای دره مران سفلی، نیگ گول و گهواره، رگلاژ شانه بطول 56 
کیلومتر در محورهای توت شامی، خســرو آباد، گهواره، تنگ گول، پاک 
ســازی دهانه پل ها، 255 مورد و 18 مورد ریزش برداری در محورهای 
کوهستانی انجام شده است.علی ســلیمی معاون راهداری درباره دیگر 
اقدامات انجام شــده در حوزه شهرســتان دالاهو گفــت: 14 مورد رفع 
تجاوز به حریم جاده ها، تعمیر و نوکوبی گاردریل ها محور ســرخه دیزه و 
شیرچقا بطول 20 متر، انجام گشت های شبانه روزی در نقاط پرحادثه و 
ایام تعطیلات نوروزی و عملیات سرویس، نگهداری و تعمیر ماشین آلات 
انجام شده است.شهرستان دالاهو در 99 کیلومتری کرمانشاه قرار دارد 

این شهرستان 1900 کیلومتر مربع مساحت و 115 کیلومتر جاده دارد .

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 رشد 25 درصدی نسبت تسهیلات به سپرده ها 
در بانک گردشگری 

بانک گردشگری در ســال ۱۴۰۱ با ۲۵ درصد رشــد در نسبت اعطای 
تسهیلات به ســپرده های اشخاص، رتبه نخســت را در بین بانک های 
خصوصی کشــور کســب کرد. بر اســاس اطلاعات کانــون بانک ها و 
موسسات اعتباری، بانک گردشگری در اعطای تسهیلات خرد در سال 

۱۴۰۱ نسبت به سال قبل آن ۲۹۲ درصد رشد داشت.
 بانک رسالت نیز با نرخ رشد حدود ۱۳ درصدی نسبت اعطای تسهیلات 
به سپرده ها در ســال قبل، حائز رتبه دوم در بین بانک های خصوصی 
کشور شد. این گزارش حاکیســت: بانک های آینده و پاسارگاد نیز در 
سال ۱۴۰۱ در نسبت تسهیلات به ســپرده ها به ترتیب با ۸ درصد و ۵ 

درصد در رتبه های بعدی قرار داشتند.

دکتر بهاروندی در جمع مدیران ارشد و روسای شعب اعلام کرد
 کارآفرین ،تجربه موفق بانکداری خصوصی

در ایران
در گردهمایی سراســری ســه روزه روسای شــعب و مدیران ستادی 
بانک کارآفرین که با حضور اعضای هیات مدیره، هیئت عامل، مدیران 
ارشد و روسای شعب بانک برگزار شد، دکتر احمد بهاروندی به تحلیل 
شرایط اقتصادی دنیا ، شــرایط اقتصادی حاکم بر کشور و جایگاه بانک 

کارآفرین در شبکه بانکی پرداخت.
به گزارش روابــط عمومی بانــک کارآفرین، دکتر احمــد بهاروندی 
مدیرعامل بانک کارآفرین، در گردهمایی سراســری روســای شعب 
و مدیران ســتادی بانک کارآفرین با اشــاره به عوامل بین المللی موثر 
بر شــرایط اقتصادی ایران، گفت: به نظر می رســد کش و قوس های 
اقتصاد بین الملل چهره ســخت تری به خود گرفته است و کشورهایی 
که احساس می کنند سهم شــان از کیک اقتصاد نباید دچار تغییر شود 
اقدامات خود را خارج از تعارفات مرســوم به صورت خشــن تر و جدی 
تر بروز و ظهور می دهند.وی افزود: از طرفی، اقتصادی که ســال ها در 
دنیا آقایی کرده و به جهت رَوایی ارز و پول کشــورش از مواهب زیادی 
برخوردار شــده، در مدل توســعه خود مصادیقی از شکست های بازار 
مثل به رسمت شناختن Mass Production در کارخانه های اسلحه 
سازی و امثال آن را به رســمیت شــمرده که این مدل توسعه با ایجاد 
درگیری هــا و نزاع هایی در ســطح دنیا همگام شــد.مدیرعامل بانک 
کارآفرین، جنگ اوکراین را در قالب یک نمونه مطالعه اقتصادی از ابعاد 
مختلف قابل بررسی دانســت و اظهار داشــت: قبل از جنگ اوکراین، 
ارزش یورو بالاتــر از ارزش دلار بود امــا بعد از جنگ، این نســبت جا 
به جا شــد و ارزش دلار نســبت به یورو در جایگاه بالاتری قرار گرفت. 
علت، درگیــری اقتصاد حوزه یــورو با جنگ بود. در مقابــل، در زمینه 
کارخانه های مهمات و اسلحه سازی)و بعد از جنگ، دورنمای بازسازی 

های عمرانی در حوزه اروپا( موتور اقتصاد حوزه دلار فعال تر می شود.
بهاروندی اقتصاد منطقه آسیای شرقی را هدف برنامه ریزی اقتصادی 
دانســت و ادامه داد: به نظر می رسد کشــور رقیب حوزه دلار، هنوز به 
نقطه رهایی برای اقدام سخت نرسیده اســت. اما در حوزه های نیابتی، 
تعارفات را کنار گذاشــتند و اقداماتــی را علیه هم بــه صورت جدی 
انجام داده اند. ایران در این مســیر حادث شــده و تحریم، سوغات این 
کشــمکش برای اقتصاد ایران اســت. این تحریم از مسیرهای مختلف 

اقتصاد ما را رنج می دهد.
وی با اشــاره به نخســتین مســیر تحریم در ایران، یادآور شد: عمده 
اتکای اقتصاد در حوزه منابع ملی بــه درآمدهای ارزی حاصل از فروش 
نفت اســت و آثار تحریم باعث تقلیل منابع کشــور می شود. از آنجایی 
که هزینه های کشور ســر جای خود باقی مانده و چه بسا در سال های 

متوالی رشد کرده، رقم کسری بودجه را هر سال افزایش می دهد.
به گفتــه مدیرعامل بانــک کارآفرین، شــرایط بودجه امســال، یکی 
از مصادیق ورود تحریم هاســت. وقتی کســری بودجه ایجاد می شود 
نزدیکترین و ســهل الوصول ترین راه برای جبران، اســتقراض از بانک 
مرکزی است که مســتقیم پایه پولی را رشــد می دهد یا استقراض از 
مسیر پول درونی یعنی سیستم بانکی است که بعضی از بانک ها را دچار 

اضافه برداشت کرده و منجر به رشد غیرمستقیم پایه پولی می شود.
بهاروندی ادامه داد: مســیر دیگری که تحریم ایجــاد می کند گران تر 
شدن خرید کالاهای وارداتی است. در گذشته اگر راحت تر می خریدیم 
الان باید سخت تر بخریم، واسطه ها بیشتر می شوند ودر مقابل به دلیل 
ریســک همکاری با ایران، قیمت ها را بالاتر ارائه می دهند و در نهایت 

منجر به تورم، فشار تقاضا و افزایش قیمت مصرف کننده می شود.
این مقام مسئول بانک کارآفرین به مســیر دیگر منجر به تحریم اشاره 
کرد و گفت: معنی اتفاق نیفتادن سرمایه گذاری خارجی در کشور این 
اســت که تقاضای دارندگان ارز خارجی برای ریال ایران کاهش یافته و 
ریال ایران در حالی که در درون مرزهای اقتصاد کشــور در حال رشــد 
اســت اما متقاضی خارجی ندارد. هر ســرمایه گذار خارجی نیاز دارد 
بخش جدی از ســرمایه خود را تبدیل به ریال کنــد، وقتی تقاضا برای 
ریال وجود نداشته باشــد یعنی ریال ها انباشت می شوند و این انباشت 
ممکن است از میزان رشد تولید داخلی کشور ســبقت گیرد؛ بنابراین 

انباشت درونیِ غیرمتوازن با رشد، منجر به تورم می شود.
احمد بهاروندی در ادامه گردهمایی سراســری مدیران ارشد و روسای 
شعب بانک کارآفرین، از کســانی انتقاد کرد که موفقیت سازمان شان 
را فقط مرهون تلاش خودشــان می دانند و تصریح کــرد: گاهی اوقات 
افرادی که اعلان و ابراز وجود بارقه های موفقیت در ســازمان شان می 
کنند، آن موفقیت ها را منتســب به خود می دانند اما به نظر می رســد 
این نوع گفتــار، کوته بینانه و از عدالت به دور اســت. کســانی که این 
اتفاقات و پیــش بینی های خوب را رقم می زنند کســانی جز همکاران 
بانــک کارآفرین نیســتند.مدیرعامل بانــک کارآفرین ادامــه داد: از 
سخنرانی  پیشین در بیست و سومین ســالگرد تاسیس بانک )آذر سال 
گذشته( تاکنون با همکاری شــما، اقدامات حرفه ای در بانک از جنس 
ریل گذاری و ایجاد پلتفرم برای بالندگی بانک کارآفرین صورت گرفته 
اســت.بهاروندی همچنین به برخی داوری ها در خصوص بانکداری در 
ایران اشاره کرد و اظهار داشت: بانکداری در ایران به دلایل مختلف، به 
صورت کم انصافانه در معرض داوری و قضاوت است البته گاهی اوقات 
هم در شبکه بانکی، اشکالاتی از سوی همکاران بروز داشته که منکر آن 
نیســتیم. اما در اقتصادی که بیش از ۹۰ درصد تأمین مالی اش از بازار 
پول و شبکه بانکی است، تمرکز سیاستگذار، ســخنرانان و کسانی که 
فرهنگ اقتصادی را بسترسازی می کنند، باید در رشد، بالندگی و رفع 

آسیب های شبکه بانکی باشد.
بهاروندی خاطرنشان کرد: بانک خوشــنام کارآفرین به عنوان یکی از 
مصادیق بانکــداری خصوصی موفق در ایران با قوت بــه کار خود ادامه 
می دهد. هر موقع معیارها و مشخصات بانک کارآفرین در معرض نگاه 
سیاســتگذاران و تریبون داران منتقد به سیستم بانک های خصوصی 
قرار می گیرد، به نظرم حرف شــان همان جا دچار ســکته می شــود و 
این جزء افتخارات بانک کارآفرین اســت. بانک کارآفرین به مَثابه بانک 

خصوصی موفق و تجربه ای مثال زدنی در اقتصاد ایران است.
مدیرعامل بانک کارآفرین درباره بانکداری اســلامی تأکید کرد: گاهی 
اوقات تعاریف و برداشت های ما نســبت به اسلام و چارچوب آن ممکن 
است ناقص شــود و مخاطب ما در مصداق و مفهوم دچار خلط مبحث 
شود. درست است در اسلام نهادی به نام بانک و اقتصاد اسلامی معرفی 
نشده است اما اعتقادات و فرهنگ ایرانی ما مرزهایی مشخص کرده که 
وقتی خــود را در آن مرزها مقید می دانیم نه تنها بــه کارایی در اقتصاد 
نزدیک می شــویم بلکه آنچه فرهنگ و عقایدمان از مــا انتظار دارد در 

عرصه اقتصاد برآورده می کنیم.

شایعه تغییر در قیمت و سهمیه بنزین رد شد
رئیس صنف جایگاه داران سوخت می گوید: تغییر جدیدی در خصوص 
سهمیه بنزین و افزایش قیمت بنزین اعمال نشده است و به لحاظ فنی 
و اجرایی ایــن موضوع صحت ندارد.اســدالله قلی زاده، بــا بیان اینکه 
همچنان در کارت های ســوخت مانند روال گذشــته ۶۰ لیتر بنزین 
یارانه ای و ۱۵۰ لیتر بنزین آزاد شارژ می شود، گفت: کاربران می توانند  

بعد از استفاده از بنزین یارانه ای،  از بنزین آزاد  استفاده کنند.
وی افزود: اگر مالکان خودرو باز هم نیاز به بنزین داشــتند می توانند از 

کارت سوخت جایگاه با نرخ ۳۰۰۰ تومان دریافت کنند.
رئیس صنف جایگاه داران با بیان اینکه این رویه در یک ســال گذشته 
وجود داشــته و تغییر چندانی را مشــاهده نمی کنیم، گفت: سعی شد 
در جایگاه های سوخت نســبت به میزان تردد جایگاه ها کارت سوخت 
آزاد در سکوها وجود داشــته باشد. به جز اســتان های مرزی که طرح 
های بومی در آن جا اجرایی شده است.قلی زاده با تاکید بر اینکه اکنون 
وضعیت توزیع بنزین در جایگاه های ســطح کشور، حالت عادی دارد و 
گزارش منفی در این رابطه در استان های مختلف نداشتیم، گفت: اگر 
مشکلی نیز وجود داشته باشــد با همکاری مردم وجایگاه های سوخت 
برطرف می کنیم.وی با بیــان اینکه در موضوع بنزیــن برخی افراد به 
دنبال شایعه سازی هســتند، در صورتی که اگر قرار باشد اتفاقی بیفتد 
دولت به صورت شــفاف اعلام می کند، گفت: رویکرد دولت سیزدهم 
این بوده که به طور شفاف با مردم صحبت کند لذا خواهش ما این است 

که مردم اخبار را از منابع رسمی پیگیری کنند.
رئیس صنف جایــگاه داران در خصوص تاثیر اجــرای طرح جمع آوری 
کارت های جایگاه ها در اســتان های مرزی بر میــزان قاچاق، گفت: در 
موضوع قاچــاق بزرگ نمایی شــده و ما قبول نداریم کــه بخش عمده 

قاچاق از جایگاه های سوخت است.
وی افــزود: روش هــای متنوعی برای قاچاق ســوخت وجــود دارد و 
گزارشــاتی که داریم درصد نقش جایگاه ها پایین بوده و عمده قاچاق 
فراورده های نفتی از طرق دیگری اســت و افرادی کــه در این موضوع 

مطلع هستند باید بگویند این طرح چه میزان تاثیر داشته است.

معاون برنامه ریزی و توسعه کسب وکار هلدینگ خلیج فارس خبر داد
ح  گام های پایانی راه اندازی طر

وشیمی گچساران  پتر
 معاون برنامه ریزی و توســعه کســب وکار گروه صنایع پتروشــیمی 
خلیج  فارس از طی شــدن گام های پایانی راه اندازی طرح پتروشیمی 
گچساران خبر داد.به گزارش شــبکه اطلاع رسانی نفت و انرژی، حسن 
نشان زاده مقدم در نشست بررســی آخرین روند راه اندازی پتروشیمی 
گچساران گفت: تأکید همه ارکان در راه اندازی مجتمع باید راه اندازی 
بدون حادثه فرآیندی و انســانی باشــد. بدون تردید در مقابل ایمنی و 
حفظ جان نیروی انســانی هیچ چیز دیگری برای مــا ارزش ندارد. در 
حقیقت بــرای تولید عجله داریــم؛ اما ایمنی برای ما اولویت نخســت 
به شــمار می آید و بر همین اســاس ضمن رعایت الزامات راه اندازی در 
حوزه بهداشت، ایمنی و محیط زیســت )اچ اس ائی( باید به سرعت در 
راه اندازی نیز توجه شــود.وی افــزود: باید موضوع پســاب مجتمع در 

تعامل مستمر با محیط زیست به صورت جدی پیگیری شود.

معاون برنامه ریزی و توسعه کســب وکار گروه صنایع پتروشیمی خلیج  
فارس در ادامه اظهار کرد: هیچ فردی حق ورود به فعالیت های سیاسی 
را در مجتمع پتروشــیمی گچســاران ندارد و این موضوع برای تمامی 
نیروها ممنوع است و تخلف ســازمانی قلمداد خواهد شد. بی تردید ما 
بر اساس جناح بندی و منش سیاســی عمل نمی کنیم و تنها بر اساس 
تعهد، تخصص و اخــلاق انقلابی عمل می کنیم و ایــن موضوع ملاک 

عمل ما خواهد بود. باید فکرها متمرکز بر مجتمع گچساران باشد.
نشان زاده تأکید کرد: هم اکنون خوشــبختانه مسائل و مشکلات مالی 
حل وفصل شــده و به اندازه ای که این پروژه در مسیر راه اندازی حرکت 

کند، تزریق مالی نیز انجام خواهد شد.
وی یادآور شــد: در مجموعه هلدینگ خلیج فارس یک تیم هســتیم و 
همه پیمانــکاران موظف اند تصمیم هــای مدیران عامــل را به عنوان 
حکمی لازم الاجرا در دســتور کار خود قرار دهند. از همه عزیزان برای 
تلاش در مسیر راه اندازی پتروشیمی گچساران قدردانی می کنم و باید 
به این نکته اشاره کنم که برای ما یک واجب اخلاقی شرعی و ملی است 
که این پروژه را به دور از هرگونه حاشــیه به پایان برسانیم و همه ارکان 

پشتیبان تحقق این مهم هستند.

مدیر سامانه هوشمند سوخت شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:
ناوگان خارجی حمل ونقل سنگین کارت سوخت 

اعتباری دریافت می کند
 مدیر سامانه هوشمند سوخت شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت: مطابق برنامه ریزی های انجام شــده، ناوگان خارجی حمل ونقل 

سنگین پس از ورود به کشور، کارت سوخت اعتباری دریافت می کند.
به گزارش وزارت نفت، »محمد صادقی« افزود: به منظور ســامان دهی 
عرضه ســوخت به ناوگان خارجی، ســامانه ای مشــترک با راهداری، 
طراحی و راه اندازی شده اســت که بر اساس اطلاعات این سامانه، برای 
ناوگان ورودی به کشور، برگه تردد صادر شــده و مبدأ، مقصد و مقدار 
پیمایش ناوگان مشخص می شــود و بر همین اساس، سوخت موردنیاز 

ناوگان در کارت اعتباری شخصی مالک شارژ می شود.
وی تأکید کرد: پیش از این راهداری بر اســاس رفتار متقابل کشــورها 
نرخی را برای ناوگان خارجی  مشــخص کرده بــود و رانندگان با کارت 
اضطراری موجود در جایگاه های عرضه ســوخت را دریافت می کردند، 
اما دریافت مبالغ اضافی، سبب ایجاد مشــکلات و افزایش نارضایتی ها 

شده بود.
مدیر سامانه هوشمند سوخت شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
تصریح کــرد: در زمان خــروج، این کارت ها تحویل شــده و موجودی 
کارت صفر خواهد شد و دوباره ۱۲ ســاعت بعد، برای یک راننده دیگر 

فعال شده و در گردش قرار خواهد گرفت.
صادقی با اشاره به اینکه چالش های توزیع ســوخت به ناوگان سنگین 
ترانزیتی، پیش از این در ســفر رئیس جمهوری به کشورهای همسایه 
مطرح شده بود، بیان داشــت: اجرای پایلوت و نمونه این طرح با در نظر 
گرفتن تعداد محدودی کارت ســوخت اعتباری بــرای رصد ناوگان و 
برآورد میزان ســوخت موردنیاز در اختیار راهداری قرار گرفته است و 
این امکان وجود دارد تا ۱۵ هزار کارت ســوخت را در اختیار راهداری 

قرار دهیم.
وی، تعداد میانگین روزانــه ورودی خودروهای ســنگین ترانزیتی را 
یک هزار و ۵۰۰ دستگاه اعلام کرد و گفت: با شروع آزمایشی این طرح، 

مقدار رضایت در میان ناوگان بسیار بیشتر شده است.
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 تعداد رایزنان بازرگانی به ۳۰ نفر می رسد

فعالیت 40 مرکز تجاری ایران در کشورهای مختلف

خریدار  رئیس اداره رایزنــان بازرگانی و مراکز 
تجارت ســازمان توســعه تجارت ایــران با بیان 
اینکه یکی از برنامه های سازمان توسعه تجارت، 
افزایش تعداد رایزنان بازرگانــی و مراکز تجارت 
ا ست، از افزایش تعداد رایزنان بازرگانی به ۳۰ نفر 

ظرف چند ماه آینده خبر داد.
به نقل از ســازمان توســعه تجارت ایران، محمد 
رجب نژاد، با اشــاره به هدف گذاری سال ۱۴۰۲ 
در مورد افزایش تعداد رایزنان بازرگانی به ۳۰ نفر 
گفت: رایزن جمهوری اســلامی ایران در کشور 
امارات تا هفته دیگر مستقر می شود. همچنین دو 
رایزن کشــورهای برزیل و ازبکستان نیز در شرف 

اعزام قرار دارند.
رئیس اداره رایزنــان بازرگانــی و مراکز تجارت 
ســازمان توســعه تجارت ایران افزود: در تلاش 
هســتیم طی ماه های آینده رایزنــان جمهوری 
اســلامی  ایــران در اندونزی، اقلیم کردســتان 
عراق، شــانگهای چیــن، نیجریه و کشــورهای 
شرق اروپا از جمله لهســتان و صربستان مستقر 
شوند. همچنین اعزام رایزن بازرگانی برای کشور 

عربستان را در دستور کار داریم.

وی با بیــان اینکه تــا پایان دولــت دوازدهم 
تعداد رایزنــان بازرگانی محدود بــه دو نفر در  
کشــورهای عراق و افغانســتان بود، گفت: از 
ابتدای دولت ســیزدهم و در یک ســال تعداد 
رایزنان افزایش یافت و در حــال حاضر در ۱۷ 
کشور رایزن مستقر داریم و طبق هدف گذاری 
ســال ۱۴۰۱، این تعداد به زودی بــه ۲۰ نفر 

خواهد رسید.
رئیس اداره رایزنــان بازرگانــی و مراکز تجارت 
سازمان توســعه تجارت ایران با اشاره به شرایط 
تحریم کشــور گفت: اعــزام رایزنان بــه برخی 
کشــورهای اروپایی به دلیل تحریم بــا موانعی 
همراه اســت، امــا افزایــش تعــداد رایزنان در 

کشورهای همسایه و همسو مدنظر است.
رجب نژاد  با اشاره به تعیین تعداد رایزنان براساس 
منابــع بودجه ای گفت: در تلاش هســتیم تعداد 

رایزنان تا پایان سال ۱۴۰۲ به ۳۰ نفر برسد.
رئیس اداره رایزنــان بازرگانــی و مراکز تجارت 
سازمان توســعه تجارت ایران با بیان اینکه یکی 
از استراتژی های دولت سیزدهم و  تاکید شخص 
رئیس جمهــور و هدفگــذاری وزارت صمــت و 

سازمان توسعه تجارت، گسترش مراکز تجاری و 
توسعه کیفی آنهاست، گفت: در حال حاضر مراکز 
تجاری جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور 
به بیش از ۴۰ مرکز رسیده است و بزودی ۲ مرکز 

تجاری دیگر نیز راه اندازی می شود.
رجب نژاد با بیان اینکه این مراکز با مجوز سازمان 
توسعه تجارت از سوی بخش خصوصی راه اندازی 
شده است، اظهار داشت: این مراکز بازوی کمکی 
وزارت صمــت و ســازمان توســعه تجــارت در 
گسترش مراودات تجاری هستند و تلاش شد در 
کشورهای هدف توسعه تجارت ایران، این مراکز 
تجارت ایجاد و به صادرکننــدگان و تجار کمک 

شود. 
رئیس اداره رایزنــان بازرگانــی و مراکز تجارت 
سازمان توســعه تجارت ایران با بیان اینکه تعداد 
این مراکــز از ۲مرکز در دولت قبــل به ۴۰ مرکز 
رســیده اســت، گفت: در حال حاضــر در عراق 
۵مرکز، در روسیه ۵ مرکز، در ســوریه سه مرکز 
و در قاره آفریقا،۸ مرکــز تجاری داریم. همچنین 
این مراکز در کشورهای آسیای میانه، ازبکستان، 

لهستان، امارات و …نیز فعال هستند.

خریدار  حداکثــر زمــان واریز ســود نقدی 
شــرکت های بورســی به چهار ماه کاهش یافت؛ 
اتفاقی که قطعا باعث می شــود زمان واریز ســود 
سهام عدالت زودتر صورت بگیرد و احتمالا نحوه 

واریز نیز متفاوت خواهد شد.
 اواخر فروردین ماه ســال جاری بود که اعلام شد 
مطابق مصوبه ســازمان بــورس، پرداخت کامل 
سود به صاحبان ســهام باید حداکثر ظرف چهار 
ماه پس از تصمیم مجمع عمومی راجع به تقسیم 
ســود انجام پذیرد.درواقع فرصت هشت ماهه از 
شــرکت ها گرفته شد و شــرکت ها موظف شدند 
ســود ســهامداران را حداکثر تا چهــار ماه بعد 
واریز کنند.بر این اســاس مجید عشقی، رئیس 
سازمان بورس و اوراق بهادار نیز در همان زمان  
با تاکید بر اینکه زمان بر شــدن پرداخت ســود 
شــرکت ها تا بازه زمانی حتی یک ساله، موجب 

کاهش ارزش آن می شد که به ضرر سهامداران 
بود، اعــلام کرد که ایــن تغییــرات و پرداخت 
سود نقدی شــامل همه سهامداران می شود که 
پرداخت سود ســهام عدالت را هم در بر می گیرد؛ 
بنابراین در روند جدید، سود سهام عدالت زودتر 
از سنوات گذشته به حســاب مردم واریز خواهد 

شد.

فرایند برگزاری مجمع و واریز سود
شــرکت ها برای فعالیت و تهیه صورت های مالی 
خود، یک دوره زمانی یک ســاله را بــا آغاز و پایان 
مشــخص، تعیین می کنند که به آن ســال  مالی  
گفته می شود. سال مالی  اکثر شرکت های بورسی، 
از ابتدای فروردین هر ســال  تا پایان اســفندماه 
همان سال  اســت. اما شــرکت هایی هم هستند 
که ســال مالی آن ها متفاوت است.شــرکت های 
بورســی طبق قانون باید حداکثر چهــار ماه بعد 
از ســال  مالی، نسبت به تشــکیل مجمع عمومی 
عادی ســالیانه و تصویب صورت های مالی اقدام 
کنند. به عبارت دیگر اگر ســال مالی یک شرکت 
۲۹ اسفندماه باشــد، باید تا پایان تیر ماه نسبت به 
برگزاری مجمع اقدام کند. همچنین طبق قانون 
جدید شرکت ها حداکثر چهارماه پس از تشکیل 
مجمع عمومی ســالیانه و تصویــب صورت های 

مالی، باید ســود نقدی ســهامداران را پرداخت 
کنند. بنابراین اگر مجمع یک شــرکت در تیرماه 
برگزار شود، این شرکت موظف است تا پایان آبان 

ماه سود سهامداران را واریز کند.

شرکت های سهام عدالتی برای برگزار 
مجمع و واریز سود چقدر فرصت دارند؟

بررسی ایسنا حاکی از آن است که سال مالی ۳۱ 
شرکت بورسی سهام عدالت منتهی به ۲۹ اسفند 
اســت، بنابراین این شــرکت ها باید در تیر اقدام 
به برگزاری مجمع و در آبان اقدام به واریز ســود 
سهامداران و همچنین مشــمولان سهام عدالت 

کنند. 
بر این اســاس، ســال مالی ســه شــرکت ۳۱ 
شهریورماه، یک شــرکت ۳۱ فررودین ماه و یک 

شرکت نیز ۳۱ خردادماه است.

واریز سود سهام عدالت دومرحله ای 
خواهد شد؟

از آنجاکه سال مالی شرکت های بورسی متفاوت 
است و مهلت واریز ســود این شرکت ها با یکدیگر 
فرق دارد، احتمال دارد واریز ســود سهام عدالت 
امســال هم مانند ســال گذشــته در دو مرحله 

صورت بگیرد.

نفت

سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان 
و  گاز  نفــت،  فرآورده هــای 
پتروشیمی گفت: از مدت ها قبل 
صادرات بنزیــن و فرآورده های 
ایــران همچون  هیدروکربوری 
بنزین و گازوئیل به افغانســتان 
کاهش یافته و ســهم ما در بازار 
این کشــور به ۵ درصد رســیده 

است.
ســیدحمید حســینی، درباره 
اوضــاع صــادرات فرآورده های 
نفتی از جمله بنزیــن و گازوئیل 
به کشور افغانستان اظهار داشت: 
از مدت ها قبل صــادرات بنزین و 
هیدروکربــوری  فراورده هــای 
ایران همچــون بنزین و گازوئیل 
به افغانستان کاهش یافته و سهم 
ما در بازار این کشــور به ۵ درصد 
رســیده اســت. علت عمده هم 
مافیایی است که از دیگر مبادی 
از جمله ازبکستان، ترکمنستان 

و قزاقســتان بــه این 
کشــور فراورده ارسال 

می کنند.
وی افــزود: در حــال 
حاضــر میعانات گازی 
ایــران به ازبکســتان 
ارســال شــده و برش 

می خــورد و یــا نفتای تــرش با 
دانســیته پایین به افغانســتان 
مــی رود و چــون از ازبکســتان 
فرســتاده می شــود حساسیتی 
روی آن وجــود نــدارد، یعنــی 
طالبــان همــان محموله هــای 
کــه  را  ایــران  از  ارســالی 
غیراســتاندارد عنــوان می کند، 
از ازبکســتان دریافت می کند و 

مشکلی هم ندارد.
سخنگوی اتحادیه صادرکنندگان 
و  گاز  نفــت،  فرآورده هــای 
پتروشیمی گفت: به نظر می رسد 
مافیایی پشــت این قضیه است و 

از مبادی دیگر فرآورده 
را به افغانستان ارسال 
چــون  می کننــد، 
می داننــد بــار ایرانی 
بــه جهــت ســهولت 
فراوانی  و  دسترســی 
کــه  دارد  قیمتــی 

می تواند بازار را خراب کند.
وی با بیان اینکــه در حال حاضر 
سهم ایران در افغانســتان کم و 
ناچیز اســت، گفت: اکنون عمده 
شــرکت ها به ســمت بازارهای 
حمریــه دبی و فجیــره متمرکز 
هستند، برخی شــرکت ها تکی 
و برخی باهم اجمــاع می کنند و 
فراورده هــا را ارســال می کنند، 
علاوه بر اینها از مســیر زمینی به 
پاکســتان هم محموله ارســال 
اوضاع  درباره  می کنیم.حسینی 
مصرف و تامین بنزیــن نیز بیان 
داشــت: اگر ۱۳۵ میلیــون لیتر 

را مبنــای مصرف زمــان پیک و 
افزایش تردد و ســفرها در فصل 
تابســتان قرار دهیــم باتوجه به 
آمــار تولیــد ۱۱۰ و نهایتــا تا 
۱۱۵ میلیون لیتــر؛ حداقل ۲۰ 
میلیون لیتر در تراز مصرف منفی 

خواهیم بود.
وی افــزود: تنهــا پروژه هایی که 
ممکن اســت تــا پایان امســال 
راه انــدازی شــوند شــاید مهر 
خلیج فــارس و آدیــش جنوبی 
باشــند که اگــر هــم راه اندازی 
شــوند در مراحل ابتدایی است و 
تا به بنزین برسیم یک و نیم سال 
فاصله داریم.ســخنگوی اتحادیه 
فرآورده هــای  صادرکننــدگان 
نفت، گاز و پتروشــیمی با اشاره 
به چالش پاسخگویی به افزایش 
تقاضا یــادآور شــد:  در جریان 
واردات هم هســتیم که با چه کم 

و کیفی در حال انجام است.

کاهش سهم ایران از بازار فرآورده های نفتی افغانستان به ۵ درصد

انرژیبانک  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر
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جزئیات تغییر فرایند واریز سود سهام عدالت

 سودها چه زمانی واریز می شود؟


